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در حالی که بســیاری از مستاجران و از جمله جوانان 
از داشتن مسکن ناامید شده اند و فاصله درآمدی آنان با 
داشتن یک خانه نقلی بسیار زیاد شده است و عملًا امکان 
خرید خانه برای بســیاری از جوانان وجود ندارد؛ اما بهتر 
اســت در همین سطر دوم از مسئله مسکن بگذریم و به 
داســتان عجیب و غم انگیز خودرو بپردازیم که به مانند 
مسکن در حال تبدیل شدن به یک تراژدی ملی و اقتصادی 
است.یکی از چالش برانگیزترین و پربحث ترین مسائل روز 
جامعه، مسئله خودرو به عنوان یکی از شاخص های رفاه 
نسبی جامعه است که هم اکنون در صدر اخبار قرار دارد. 
از صف های عریض و طویل مردم در سامانه های مختلف 

خرید خودرو تا دعواها بر واردات خودرو و...
آنچه روشن است این است که مردم به شدت از وضعیت 
حاکم بر صنعت خودرو در کشور ناراضی هستند و این عدم 
رضایت به سایر ابعاد زندگی اجتماعی آنها نیز تسری پیدا 
کرده است و اسباب نارضایتی و نا امیدی جامعه بخصوص 
جوانان گشته است، خودروها و خودروسازانی که خسارات 
زیادی بر کشــور،مردم و انقلاب وارد کرده اند. در همین 
رابطه، رهبر معظم انقلاب نیز با بیان اینکه با وجود حمایت 
زیاد از صنعت خودرو در کشور، کیفیت خودرو خوب نیست 

فرمودند: مردم ناراضی اند و حق با مردم است.
در ادامه به سه مورد از خسارت های وارد شده از سوی 

خودروسازان به کشور اشاره می کنیم:
۱. قیمت هــای افسارگســیخته و افزایش نارضایتی 
اجتماعی؛ آنچه در رابطه با خودرو در جریان است زمینه 
های نارضایتی گسترده مردم را فراهم کرده است؛ مسئله 
ای که اخیرا نیز منجر به استیضاح وزیر صمت شد. تداوم 
چنین شرایطی از یک سو، خسارات عدیده ای بر اقتصاد 
کشور تحمیل می کند و بستر لازم برای بی ثباتی اقتصادی 
را فراهم می کند و از سوی دیگر، منجر به بدبینی فزاینده 
مردم به مقوله مهــم تولید داخلی و نارضایتی اجتماعی 
می شــود. لازم به ذکر اســت که در ۴ سال اخیر، قیمت 
خودرو ۱۹ برابر شده است. این در حالی است که درآمد 
کارگران حدود ۴ برابر شــده است. همین مسئله منجر 
به این شده که عملا بســیاری از مردم دیگر توان خرید 
خودروهای بی کیفیت داخلی را نداشته باشند و در صف 
های عریض و طویل سامانه های فروش خودرو بمانند تا 
شاید با فروش طلای زن و بچه شان بتوانند یک خودروی 

ناایمن خریداری کنند!
2. بنزین و آلایندگی؛ فاجعه دیگری که خودروسازان 
داخلــی به ارمغان آورده اند، آلودگی هوا بوده اســت؛ به 
گونه ای که حتی خودروهای صفر کیلومتر خودروسازان 
ما در مراکز معاینه فنی مردود می شوند. به گونه ای که 
خودروهای آلاینده و فرســوده داخلی، سالانه ۹۹ هزار و 
2۸۰ هزار میلیارد تومان)حدود ۱۰۰ همت( بنزین کشور 
را می سوزانند. پیش بینی می شود تا ۴ سال آینده مصرف 
بنزین از حدود 3۱ میلیون بالاتر می رود که می تواند تبعات 
جبران ناپذیری را برای کشــور به همراه داشته باشد. اگر 
خودروسازان داخلی استانداردهای لازم را رعایت نکنند، 
هم اقتصاد کشــور تحت تاثیر شدید قرار خواهد گرفت و 
هم محیط زیســت با آسیب های جدی مواجه می شود. 
مصرف سوخت خودروها در ایران بسیار بالاتر از میانگین 
جهانی اســت. طبق گزارش های منتشرشــده، میانگین 
مصرف جهانی ســوخت برای خودروهای ســبک ۵ لیتر 
در هر ۱۰۰ کیلومتر است، درحالی که خودروهای داخلی 
ایران به طور متوســط حدود ۸ لیتر سوخت در هر ۱۰۰ 
کیلومتر مصرف می کنند. پس مصرف سوخت خودروهای 
داخلی ایران تقریباً سه لیتر بیش از مصرف جهانی است.

هزینه های آلودگی هوا برای اقتصاد کشــور سرسام آور و 
سنگین اســت. هزینه ها بیش از 3۰ میلیارد دلار و برابر 
با 2.۴۸ درصد تولید ناخالص ملی کشــور است. براساس 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس، خسارت آلودگی هوا بر 
سلامتی شهروندان تهران حدود 3/2 میلیارد دلار تخمین 
زده شده است که این میزان برای کل کشور به ۷ میلیارد 
دلار می رسد. گزارش مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به 
گزارش وزارت بهداشت در خصوص آلودگی هوا می افزاید 
که طی آن آلودگی هوا سالیانه حدود 3۷۵۱ نفر در شهر 
تهران قربانی می گیرد و همچنین میزان مرگ و میر ناشی 
از آلودگی هوا در کل کشور به سالیانه ۱۱۱۵۹ نفر می رسد 
و به این نکته اشاره کردند که تقریباً آمار قربانیان آلودگی 
هوا با آمار تلفات جاده ای برابری می کند. چنین هزینه ای 
باعث کاستن از منابع عمومی، تأثیر منفی بر رشد اقتصادی 
و کاهش سطح رفاه نسبی در زندگی شهروندان می شود.

3. تلفات گسترده انسانی در تصادفات؛ در سالیان اخیر، 
انتقادات زیــادی درباره ناایمن بودن خودروهای تولیدی 
خودرو سازان مطرح شده است؛ خودروهایی که به دلیل 
نداشتن اســتانداردهای لازم، بسیاری از هموطنانمان را 
به کام مرگ کشــانده اند. سالیانه بیش از ۱۶ هزار ایرانی 
جــان خود را در تصادفات جاده ای و شــهری از دســت 
می دهند و هرســاله حدود 2۰ برابر تعداد کشته شدگان 
نیــز مجروح به جای می گذارد.بر اســاس منابع مختلف، 
بین ســال های ۱3۷3 تا ۱3۹۹ بیش از ۵۰۹ هزار نفر در 
تصادف های رانندگی کشــته شده اند. فقط در دو ماه اول 
ســال جاری، هرروز به طور میانگین ۴۰ نفر در جاده های 
ایــران در اثــر تصادفات رانندگی جان خود را از دســت 
دادند. همچنین، خسارت ناشی از تصادفات رانندگی در 
ایرانچند برابر میانگین جهانی است و به گفته کارشناسان، 
 حدود پنج درصد از تولید ناخالص داخلی )GDP( کشور را

 شامل می شود.

یادداشت

 نصف ایران
  در فقر
 مسکن

حکم تخلیه 
فدراسیون فوتبال 
آمده است

 حرکت قیمت 
 طلا محدود 
می شود

 تخلف بانک ها از تسهیلات
 نهضت ملی مسکن

کارآیی نظام قیمت گذاری  
محصولات تولیدی در ایران 

ریزش ۳۰ تا ۹۰ میلیون تومانی 
قیمت خودروهای مونتاژی

اگر شرکت های اکتشاف و تولید 
نبودند، تحریم ها سهمگین تر بود

 بررسی ها از بازار خودرو حاکی از کاهش شدید 
قیمت خودروها اســت، به طوری که قیمت 

خودروهای مونتاژی با افت...

وقتی از نظام قیمت گــذاری در علم اقتصاد 
صحبت به میان می آید به طور کلی دو دیدگاه 

اقتصادی کاملا متمایز در ذهن...

با وجود ســهم ۶۰ تا ۷۰ درصدی مسکن در 
سبد هزینه های خانوارهای شهری در ایران 

و تورم فزاینده کالاهای ضروری...

   وزیر نفت در بیست و هفتمین نمایشگاه 
بین المللی بین المللی نفت، گاز، پالایش و 

پتروشیمی از به بهره برداری...
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موسی غنی نژاد 

3 بلای بزرگی که 
خودروسازان بر سر مردم و 
کشورآورده اند!
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روایت های اولیه از مولدسازی مجعول بود

روایت های اولیه از مولدسازی مجعول بود

سید احسان خاندوزی  در همایش گرامیداشت هفته ارتباطات 
و روابط عمومی با اشــاره به ریشه دار بودن روایت های جعلی و 
جنگ روایت ها اظهار کرد: این نبرد قدیمی و دیرینه همواره وجود 
داشته و امروزه همچنان با شمایل جدیدی هرچند رخ عوض کرده، 
اما زنده و پابرجاست و آن اینکه از قدیم، زمانی که قرار بود یک 
فرد، گروه، دسته و یا حکومت را در اذهان عمومی تضعیف کنند 
تلاش می کردند علیه آنها روایت های جعلی را ترویج و تکثیر کنند 

آنچنان که گویا واقعیت همان ادعای دروغین است.
وی با اشاره به ریشه دار بودن این موضوع حتی در صدر اسلام 
گفت: نمونه آن پذیرش این روایت جعلی علیه امیرالمومنین علی 
)ع( از سوی عده ای بود که می گفتند مگر علی نماز می خواند که 

در مسجد به شهادت رسیده بود؟
خاندوزی ادامه داد: در تاریخ ایران از دوران مشــروطه تا ملی 
شــدن صنعت نفت از ۱۵ خرداد ۴2 تا امروز این کلید واژه بارها 

تکرار شده است.
خانــدوزی با تاکید بر اینکه روابط عمومی باید برای مقابله با 
روایت های جعلی متمرکز باشــد، گفت: توفیق شما توفیق یک 

جریان بزرگ و عدم موفقیت شما عدم موفقیت یک جریان خواهد 
بود فارغ از آنکه چه چیزی در واقعیت رخ می دهد.

وزیر اقتصاد یادآور شــد: باید برای مقابله پیش دســتانه با 
روایت های جعلی و ســاختن روایت های واقعی و راستین تدبیر 
کنیم چرا که متاســفانه روایت هــای جعلی و حتی بعضاً طنز و 

مضحک از منظر عامه قابل پذیرش خواهد شد.
وی با اشــاره بــه نبرد روایت هــا تاکید کرد: تمــام توفیق 
بــرای اینکــه چقــدر  بــه  برمی گــردد  عمومــی   روابــط 

 مقابله با جریان روایت های جعلی آمادگی داشــته باشد و البته 
دیگر نگاه سنتی و جریان متعارف روابط عمومی برای مصاف در 

جنگ روایت ها کافی نیست.
وزیر اقتصاد در ادامه یادآور شد: قرار نیست خودمان را توجیه 
کنیم، اما نیازمند روایت درســت، گره گشا، سازنده، امیدآفرین و 

بن بست شکن امروز از مسائل اقتصادی تا غیراقتصادی هستیم.
وی با اشاره به فراگیری روایت های جعلی در مسائل اقتصادی و 
غیراقتصادی در یک سال گذشته از ماجراهای بعد از فوت مرحوم 
مهســا امینی تا مولدسازی دارایی های دولت اشاره کرد و گفت: 

انتظار ما این است که همکاران ما در ساختن روایت راستین نه به عنوان پادزهر و واکنش بلکه کاملًا 
فعالانه و کنشگرانه به عنوان روایت اول وارد شوند.

وزیر اقتصاد ادامه داد: ما در موضع ساختن هستیم و جریان دیگر در موضع تخریب و اصولاً جامعه 
ایرانی در فرهنگ سیاسی ریشه دار پیام های نقد را بهتر می شوند و در این میان جریانی که خود را برای 
احیا و بازسازی آماده می کند کمتر شنیده و پذیرفته می شود و این از دشواری های کار است و با وجود 
این سختی ها باید بتوانید روایت های راستین را به عنوان روایت اول و قابل پذیرش اجتماعی شکل دهید.

خاندوزی به موضوع مولدسازی دارایی های دولت اشاره کرد و گفت: در حالی که به دلیل ناکارآمدی 
مدیریتی هزاران میلیارد تومان دارایی دولت خاک می خورد و هم زمان دولت کاسه گدایی برای تامین 
مالی پروژه ها به دســت می گرفت، اما متاســفانه روایت اولی که از مولدسازی شد روایتی مجعول بود و 
زمانی که روایت اول را غیر از دســت اندرکاران واقعی می سازند برای اصلاح و ترمیم آن باید ده ها برابر 
زحمت بکشــیم که روایت مجعول اولیه را خنثی کنیم؛ لذا دست اندرکاران باید در ساختن روایت های 
راســتین دست اول پیش از شکل گیری روایت های جعلی تلاش کنند و پیش دستانه به سمت الگوی 

روایت سازی رسانه ای پیش روند.
وی همچنین از روابط عمومی وزارت اقتصاد خواست در سال جاری الگوهای موفقی از محصولات 
و دستاوردهای این وزارتخانه و سازمان های تابعه را به عنوان روایت اول و موضوعی که تبدیل به روایت 
مقبول و با پذیرش اجتماعی شده و مانع از پذیرش روایت های مجعول شده اند، ارائه دهد تا با تقدیر از 

این الگوهای موفق، الگویی برای سایر بخش های دولت در این زمینه نیز قابل ارائه باشد.

مرتضی قدیمی  -     وزیر اقتصاد با تاکید بر انتشار روایت های راستین، گفت: در حالی که به دلیل ناکارآمدی مدیریتی هزاران میلیارد تومان دارایی دولت خاک می خورد و همزمان دولت کاسه گدایی برای تامین مالی 
پروژه ها به دست می گرفت، اما متاسفانه روایت اولی که از مولدسازی دارایی های دولت ارائه شد، روایتی مجعول بود.

برای مقابله با روایت های 
جعلی متمرکز باشد، 

گفت: توفیق شما توفیق 
یک جریان بزرگ و 

عدم موفقیت شما عدم 
موفقیت یک جریان 

خواهد بود فارغ از آنکه 
چه چیزی در واقعیت رخ 

می دهد.

 رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران با بیان اینکه تابلوی 
برق ســبز در بورس انرژی رونمایی می شــود، گفت: تابلوی برق سبز با هدف ایجاد 
بازار عرضه و تقاضای مســتقیم، مردمی ســازی اقتصاد تجدیدپذیر و ایجاد فضای 

رقابتی تبادل برق است.
به گزارش از وزارت نیرو، محمود کمانی افزود: آیین رونمایی از تابلوی برق سبز 
در بورس انرژی، روز یکم خرداد ماه با هدف ایجاد بازار عرضه و تقاضای مســتقیم، 
مردمی سازی اقتصاد تجدیدپذیر و ایجاد فضای رقابتی تبادل برق تجدیدپذیر برگزار 
خواهد شــد.وی در باره فرآیند ورود نیروگاه های تجدیدپذیر به بورس انرژی، ادامه 
داد: پس از صدور پروانه احداث و مجوزهای مربوط، ساتبا با نیروگاه های تجدیدپذیر 
قراردادی 2۰ ساله منعقد خواهد کرد که بساط این فرآیند نیروگاه ها با تایید ساتبا 
به بورس معرفی شده و می توانند کد بورسی اخذ و در نهایت برق خود را در بورس 

انرژی عرضه کنند.معاون وزیر نیرو خاطرنشان کرد: سرمایه گذاران اگر به هر دلیلی 
نتوانند برق خود را در بورس به فروش برسانند، ساتبا با ۷۰ درصد نرخ کشف شده 
در نیــروگاه، مطالبات این افراد را تســویه خواهد کرد.کمانــی درباره مزایای ورود 
سرمایه گذاران به بورس انرژی، گفت: با ورود انرژی های تجدیدپذیر به بازار بورس، 

دخالت دولت برای قیمت گذاری از بین خواهد رفت و همچنین خریدار موظف است 
که طبق مقررات بورس، به موقع هزینه را به عرضه کننده برق پرداخت کند که در 
همین راستا مشــکل  مطالبات سرمایه گذاران نیز برطرف خواهد شد.وی ادامه داد: 
پیش بینی می کنیم با وجود ایجاد فضای جدید، توسعه انرژی های تجدیدپذیر سرعت 
بیشتری بگیرد و افراد جدیدی وارد عرصه سرمایه گذاری در این حوزه شوند.معاون 
وزیر نیرو گفت: صنایع به میزانی که برق خود را از تابلوی برق سبز خریداری کنند، 
در زمان پیک شامل محدودیت برق نخواهند شد.طبق آخرین اخبار اعلام شده در 
هفته جاری مراسم رونمایی از تابلوی برق سبز در بورس انرژی با هدف ایجاد بازار 
عرضه و تقاضای مســتقیم، مردمی سازی اقتصاد تجدیدپذیر و ایجاد فضای رقابتی 
تبادل برق تجدیدپذیر با حضور وزیر نیرو، رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر، 

مدیرعامل بورس انرژی و مقامات کشوری برگزار خواهد شد.

رونمایی از تابلوی برق سبز در بورس با هدف ایجاد فضای رقابتی است

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

 رئیس گروه نظارت و توسعه حکمرانی آب با بیان اینکه میزان مصارف آب زیرزمینی بیش از منابع 
موجود کشور است، گفت: راندمان آبیاری در مزارع کشاورزی در برخی از مناطق کشور ۴۵ درصد اعلام 

می شود در چنین شرایطی حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد با هدررفت آب در بخش کشاورزی مواجه هستیم.
به گزارش از وزارت نیرو، محمد حب وطن افزود: کشور ایران در یک منطقه خشک و نیمه خشک قرار 
گرفته و متوسط بارندگی کشور 22۵ میلی متر در سال است؛ این رقم نزدیک یک سوم متوسط بارشی 

است که در کل جهان به طور میانگین رخ می دهد.
وی افزود: از 22۵ میلی متر بارندگی در کشور بخشی تبخیر می شود، بر این اساس، حدود ۱۰3 میلیارد 
مترمکعب آب باقی می ماند، این در حالی اســت که این رقم در 2۰ ســال گذشته به طور متوسط ۱3۰ 

میلیارد مترمکعب بود.
این کارشناس ارشد حوزه »آب« کاهش میزان منابع آبی کشور را متاثر از تغییرات اقلیمی، استمرار 
خشکســالی ها و غیره عنوان کرد و گفت: وزارت نیرو به منظور مدیریت بهینه منابع آب در دســترس، 
اقدام هایی را از سال های گذشته در دستور قرار داده است که از جمله می توان به استحصال منابع آب های 

سطحی و زیرزمینی اشاره کرد.
حب وطن با بیان اینکه از ۱۰3 میلیارد مترمکعب ۵۹ میلیارد مترمکعب را آب های سطحی تشکیل 

می دهد، ادامه داد: از این میان ۴۴ میلیارد مترمکعب آب وارد آبخوان های کشور می شود.

 ۶۰ درصد آب در بخش کشاورزی هدر می رود



اقتصاد کلان 

2

نصف ایران در فقر مسکن

همچنین فاصله بســیار 
عملکرد احــکام با اهداف 
کمــی آنهــا حاکــی از 
هدف گذاری هــای کمی 
غیرواقع بینانــه اســت. 
بنابراین باید احکام مربوطه 
به   گونه   ای تدوین شود که با 
در نظر گرفتن محدودیت 
منابع مالی دولت، ظرفیت 
موجود در احداث مسکن 
و حفظ تنوع در برنامه   های 
حمایتی مســکن، بخش 
قابل   توجهــی از اقشــار 
کم   درآمد امکان بهره   مندی 
از تســهیلات مربوطه را 
داشته باشند. بدیهی است 
لازمه سیاستگذاری موفق 
در این حوزه، در گام اول، 
کنترل تورم و ثبات   بخشی 

به اقتصاد است.«

محمدرضا کریمی     |   جمعیت دچار به »فقر مسکن« در ایران براساس جزئیات یک گزارش رسمی، رکورد معناداری زده است؛ به طوری که ۵۵درصد خانوارها 
از »مسکن مناسب و در استطاعت« محروم هستند. این جمعیت - فقرای مسکن- در ابتدای دهه۹۰ معادل ۳۳درصد کل خانوارها را دربرگرفته بود؛ اما 

مطابق آنچه مرکز پژوهش های مجلس بر آن مهر تایید زده است، در پایان دهه۹۰، »تورم بالا، بی ثباتی متغیرهای اقتصادی و افت درآمد سرانه« در کنار جهش  تاریخی 
قیمت مسکن و البته پافشاری سیاستگذار بر »سیاست نادرست برای تامین مسکن« دست به دست هم دادند تا »دسترسی اقشار کم درآمد به مسکن مناسب، قطع 

شود« و رفاه ملکی کل خانوارها آسیب ببیند.

 معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور گفت: امضای موافقتنامه های همکاری و قراردادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان در صنعت نفت زمینه را جهت ایجاد بازاری به ارزش 
۵۰۰ میلیون یورو برای شرکت های دانش بنیان در حوزه نفت و گاز فراهم می کند. آیین امضای موافقت نامه های همکاری و قراردادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان در صنعت نفت امروز )شنبه( 
در حاشیه بیست وهفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری برگزار شد.روح الله دهقانی فیروزآبادی در این 
مراسم به نقش صنعت نفت در توسعه اقتصاد دانش بنیان اشاره کرد و اظهار داشت: امضای این توافق نامه های همکاری، زمینه را برای ایجاد بازاری به ارزش ۵۰۰ میلیون یورویی برای شرکت های 
دانش بنیان در حوزه نفت و گاز ایجاد می کند.وی با تاکید بر اینکه تضمین خرید محصولات و خدمات و اجرای این پروژه ها و تعریف آنها مبتنی بر یک نیاز واقعی صنعت نفت، از ویژگی های 
اصلی این موافقت نامه ها به شمار می رود، ادامه داد: این که از توافق نامه و موافقت نامه صحبت می کنیم به این دلیل است که تضمین بازار، تعریف پروژه به صورت موردی و دقیق و ضمانت استفاده 

صنایع از این محصولات و خدمات دانش بنیان، باعث شده است که از مرحله تفاهم نامه خارج شوند و ضمانتی اجرایی پیداکنند. 

ایجاد بازار ۵۰۰ میلیون 
یورویی صنعت نفت برای 

دانش بنیان ها

 پایش و ارسال اطلاعات متقاضیان از 
بانک ها به سامانه یکپارچه خودرو آغاز شد

 با پایان یافتن مهلت ۱۰ روزه مرحله نخســت از 
دومین طرح یکپارچه عرضه خودروهای داخلی 
که دیروز )جمعه، ۲۹ اردیبهشت( به پایان رسید، 
از امروز )شنبه( پایش و ارسال اطلاعات متقاضیان 

از بانک ها به سامانه یکپارچه آغاز شد.
مطابــق فرآینــد اجرایی و جــدول زمان بندی 
دومین دوره سامانه یکپارچه خودروهای داخلی، 
نخستین مرحله این طرح با وکالتی کردن حساب 
شخصی و مســدود کردن مبلغ موجودی ۱۰۰ 
میلیــون تومانی به نفع ســازمان حمایت از روز 
چهارشنبه )۲۰ اردیبهشــت( آغاز شده بود که 
ساعت ۲۴ روز گذشته )جمعه، ۲۹ اردیبهشت( 

این مهلت به پایان رسید.
در این مرحله هیچ اقــدام دیگری به جز وکالتی 
کردن حساب و واریز و مسدود کردن ۱۰۰ میلیون 
تومان در آن لازم نبود انجام شود و این وجه اعتبار 
فقط لازم اســت تا زمان اعلام نتایج نوبت دهی 
در حساب شخصی وکالتی مشتریان در یکی از 

بانک های یاد شده مسدود شود.
به این منظــور بانک های آینــده، اقتصاد نوین، 
کشاورزی، مهر ایران، ملت، ملی، سپه، پاسارگاد، 
رفاه، صادرات، صنعت و معدن، تجارت، مسکن، 
گردشگری، موسسه اعتباری نور، بانک سینا، ملل، 
پست بانک، ایران زمین، شهر، رسالت، کارآفرین، 
سرمایه، پارسیان، توسعه تعاون و دی برای وکالتی 
کردن حســاب متقاضیان نزد سازمان حمایت 

انتخاب شده اند.
وجود وجه اعتبار مذکور در حساب وکالتی برای 
همه متقاضیان طرح عادی، طــرح جایگزینی 
خودروهای فرسوده غیرتاکسی و طرح حمایت از 

خانواده و جوانی جمعیت الزامی است.
پس از آن و در مرحله دوم، از امروز )شــنبه، ۳۰ 
اردیبهشت( تا سوم خرداد ماه بررسی اطلاعات 
واجدان شــرایط از منظر داشتن حساب وکالتی 
با موجودی مســدود شــده به عنوان پیش نیاز 
انجام ثبت نــام و اعمال بلک لیســت ها )اولیه 
خودروســازان، نخســتین دوره فروش سامانه 
یکپارچه و خودروهای وارداتی( انجام خواهد شد.

۳ لغایت ۱۰ خرداد؛ ثبت درخواست ۵ خودرو از 
سوی مشتریان

در مرحله سوم، ثبت نام و انتخاب اولویت ها توسط 
متقاضیان واجد شرایط در مورخ سوم تا سیزدهم 

خرداد ماه به انجام خواهد رسید.
برپایه این گزارش، اولویت بندی با دستگاه های 
نظارتی با الگوریتم مورد تایید قبلی در روز هفدهم 
خرداد به انجام خواهد رسید و از ۱۸ تا ۳۱ خرداد 
اطلاعات متقاضیان و حذف افــرادی که واجد 
شرایط تقاضا نیستند )مطابق پایش ثبت احوال، 

ناجی و غیره( به انجام خواهد رسید.
همچنین در روز دهــم تیرماه ۱۴۰۲ پایش پنج 
اولویت متقاضیان انجام و در سامانه اعلام خواهد 

شد.
بالاخره در روز پانزدهم تیرمــاه، امکان ثبت نام 
متقاضی بر اساس فراخوان خودروساز بر مبنای 

زمان بندی اعلامی انجام خواهد شد.
برپایه این گــزارش، در دومیــن طرح یکپارچه 
عرضه خودروهای داخلی ۲۳ خودرو از سوی چهار 
خودروساز عرضه شــده است که شامل کوییک 
GX )زمان تحویل، نیمــه دوم ۱۴۰۲(، کوییک 
اتوماتیک، کوییک GX R )زمــان تحویل، نیمه 
دوم ۱۴۰۲(، ساینا S، ســاینا S اتوماتیک، ساینا 
 GX زمان تحویل، نیمه دوم ۱۴۰۲(، ســاینا( GX
اتوماتیک )زمان تحویل، نیمه دوم ۱۴۰۲(، ساینا 
GX دوگانه سوز )زمان تحویل، نیمه دوم ۱۴۰۲(، 
شاهین، شاهین اتوماتیک )زمان تحویل، نیمه دوم 
۱۴۰۲( و اطلس )زمان تحویل، نیمه دوم ۱۴۰۲( 
 PRO ، ۶ Arrizo اســت.همچنین ۶ خــودروی
 Pro IE ، X۲۲ PRO Premium ، X۵۵ ۸ Tiggo
 turbo IE ۵ Arrizo و pro MT pro IE Turbo، X۲۲
 JAC توسط گروه مدیران خودرو، سه خودروی LF
JAC J۴ ، S۳ و KMC J۷ از سوی کرمان موتور و سه 
خودروی FMC-T۵ ، FMC-SX۵ و SUBA M۴ توسط 

فردا موتورز در این طرح عرضه شده است. 

   با گرانفروشی بلیط هواپیما خارج از قیمت 
مصوب برخورد می شود

 معاون هوانــوردی و امور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشــوری تاکیــد کرد با هــر گونه 
گرانفروشی بلیط هواپیما خارج از قیمت مصوب 

برخورد خواهد شد.
حسن خوشخو در خصوص افزایش قیمت بلیت 
هواپیما گفت: افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت 
هواپیما مصوب شد و شــرکت های هواپیمایی 
موظف به رعایت نرخ نامه ای که توسط انجمن 
ایرلاین ها در معرض دید افکار عمومی از طریق 
سایت رسمی انجمن منتشر می شود، خواهند بود.

وی ادامــه داد: هر چند شــرایط شــرکت های 
هواپیمایی سخت تر شده و علاوه بر تورم، افزایش 
نرخ ارز هم که درصــد بالایی در هزینه  های یک 
صندلی پروازی را شامل می شــود بالا است، و 
شرایط مدیریت صنعت را با چالش های بزرگی 
روبرو ســاخته اســت، اما رعایت حقوق مردم از 

اولویت های این سازمان است.
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 فقر مسکن در دنیا با دو شاخص، تعریف )سنجش( می شود و نرخ طبیعی 
آن حداکثر معادل ۲۰درصد جمعیت یک کشــور است؛ در ایران اما این نرخ 
تا ۷/ ۲برابر نرم جهانی پیش رفته است. بازوی پژوهشی مجلس، نجات کشور 
از نرخ بالای فقر مسکن را در »مهار تورم« به عنوان گام اول و »توجه دولت 
به الگوی موفق تامین مسکن در جهان« به عنوان گام مکمل می داند. گزارش 
رســمی با محتوای »تخریب گسترده رفاه ملکی در عصر جهش قیمت ها«، 

نشان دهنده رکوردزنی فقر مسکن در کشور است.
 نتایج یک مطالعه جدید انجام شــده از سوی مرکز پژوهش   های مجلس 
نشان می دهد، نرخ بدمسکنی در کشور به ۵۵ درصد رسیده است که این میزان 
بیشترین سطح فقرمسکن نسبت به سال های گذشته است. بر اساس این مطالعه 
که با عنوان »عملکرد احکام قانون برنامه پنج   ساله ششم توسعه در حوزه تامین 
مسکن اقشار کم درآمد«، از سوی بازوی پژوهشی مجلس صورت گرفته است، 
۵۵ درصد خانوارهای ایرانی از مسکن مناسب محرومند. در تعریفی که پیش از 
این از سوی دفتر اسکان بشر سازمان ملل متحد )هبیتات( ارائه شده، دو معیار 
برای تعریف فقر مسکن وجود دارد؛ اولین معیار فقر مسکن، عدم برخورداری محل 
سکونت افراد یا مسکن خانوار از امکانات حداقلی یک واحد مسکونی معمولی 
 است و معیار دوم، اختصاص بیش از ۳۰ درصد سبد هزینه   ای خانوارها به هزینه

 تامین مسکن است.
در گزارش مرکز پژوهش   های مجلس در حالی از عدم دسترسی ۵۵ درصد 
خانوارهای ایرانی در سال ۱۴۰۰ به مسکن در استطاعت خبر داده شده است 
که آمارهای قبلی نشان می دهد، فقر مسکن در سال ۱۴۰۰، رکوردزنی کرده 
یا به عبارتی دوپینگ تورمی داشته است. فقر مسکن یا محرومیت خانوارها از 

دسترسی به مسکن در استطاعت و مناسب در سال ۸۴ برابر با ۲۴ درصد کل 
خانوارهای ایرانی بوده است؛ این میزان در ابتدای دهه ۹۰ معادل ۳۳ درصد 
خانوارها، در اواســط عصر جهش قیمت مســکن یعنی در سال ۹۸ معادل 
۳۶ درصد و در ســال ۱۴۰۰ به ۵۵ درصد افزایش یافته است. به این معنا که 
هم اکنون بیش از نیمی از خانوارهای ایرانی به مسکن مناسب و در استطاعت 
که هزینه تامین آن برایشان کمتر از ۳۰ درصد کل هزینه خانوار باشد، دسترسی 
ندارند. این در حالی است که پیش از این، هبیتات، عرف جهانی فقر مسکن 
در دنیا را معادل محرومیت ۲۰ درصد خانوارها از دسترســی به مســکن در 
استطاعت عنوان کرده بود.بررسی   های نشان می دهد دست   کم دو عامل مهم در 
دوپینگ تورمی فقر مسکن و رکوردزنی میزان محرومیت خانوارها از دسترسی 
به مسکن مناسب نقش داشته است. این دو دسته عامل در نقش همدستان 
جهش قیمت مسکن عامل افزایش فقر مسکن به ۵۵ درصد کل خانوارها در 
سال ۱۴۰۰ و رشد محسوس تعداد خانوارهای دچار به این فقر بوده   اند. اولین 
عامل، »تورم و بی   ثباتی در متغیرهای اقتصادی« است و دومین عامل به »اجرای 
سیاست   های نادرست و عملا شکست خورده در تامین مسکن در استطاعت 
برای همه خانوارهای نیازمند به مسکن در سال های اخیر« تاکنون محسوب 
می شــود. در گزارش مرکز پژوهش   های مجلس در این باره آمده است: »در 
سال های اخیر، تورم بالا و بی   ثباتی در متغیرهای کلان اقتصادی، مهم ترین 

مانع سیاستگذاری در این حوزه بوده است. 
قیمت هر مترمربع مسکن در شهر تهران در آذرماه ۱۴۰۱ نسبت به ۵سال 
گذشــته در ماه مشابه، )آذر ۱۳۹۶(، بیش از ۸۴۴ درصد افزایش یافته است. 
همچنین در کل خانوارهای شهری، شاخص قیمت مسکن در آذر ۱۴۰۱ نسبت 

به آذر ۱۳۹۶ حدود ۲۴۷ درصد رشد داشته که در همین بازه شاخص کل 
قیمت ها برای خانوارهای شهری ۴۰۳ درصد افزایش یافته است. بنابراین یکی 
از شروط الزام اثرگذاری سیاست   های حوزه مسکن، »مهار تورم« است. ازاین 
رو، طرح های ســاخت و احداث گسترده واحدهای مسکونی بدون در نظر 
گرفتن منابع پایدار برای تامین مالی آنها، به تشدید کسری بودجه دولت و 
افزایش تورم منجر خواهد شد که دسترسی خانوارها خصوصا اقشار کم درآمد 

جامعه را به مسکن مناسب، دشوارتر خواهد کرد.
ازسوی دیگر، »محدود کردن برنامه های حمایتی حوزه مسکن به ساخت 
مســکن« یکی از دلایل عملکرد نامطلوب در این حوزه است. هزینه های 
بالای زمین و احداث یک واحد مسکونی به   ویژه در مناطق شهری موجب 
می شود اعتبارات مربوطه تنها به بخش کوچکی از جامعه هدف اصابت کند. 
همچنین ساخت مسکن و انتقال کامل مالکیت آن به مصرف کننده، انگیزه 
بازفروش مسکن و سوداگری این واحدها را افزایش می دهد و ممکن است 
افرادی خارج از گروه   های هدف این سیاست )نیازمندان و اقشار ضعیف(، با 
انگیزه   های سودجویانه در صف دریافت این تسهیلات قرار گیرند. درصورتی که 
تجربیات جهانی دیگری در زمینه تامین مالی مسکن محرومان )به   جز ساخت 
مسکن( مانند کمک ودیعه مسکن و مسکن اجتماعی اجاره   ای وجود دارد 

که قابل مطالعه و بررسی است.
همچنین فاصله بســیار عملکرد احکام با اهــداف کمی آنها حاکی از 
هدف گذاری های کمی غیرواقع بینانه اســت. بنابراین باید احکام مربوطه 
به   گونه   ای تدوین شــود که با در نظر گرفتن محدودیت منابع مالی دولت، 
ظرفیت موجود در احداث مسکن و حفظ تنوع در برنامه   های حمایتی مسکن، 
بخش قابل   توجهی از اقشار کم   درآمد امکان بهره   مندی از تسهیلات مربوطه را 
داشته باشند. بدیهی است لازمه سیاستگذاری موفق در این حوزه، در گام 

اول، کنترل تورم و ثبات   بخشی به اقتصاد است.«
محتوای این گزارش در حالی از افزایش فقر مسکن در فاصله سال های 
۹۶ تا ۱۴۰۰ یعنی در فاصله اجرای برنامه ششــم توسعه خبر می دهد که 
اتفاقا در همین سال ها و به موجب برنامه ششم، دولت مکلف به کاهش فقر 
و نابرابری در بازار مسکن به خصوص برای گروه   های کم   درآمد شده بود. بر 
اساس برنامه ششم توسعه، دولت مکلف به تامین و ساخت یک میلیون و 
۷۵۰ هزار واحد مسکونی شهری و روستایی برای گروه   های کم   درآمد شده بود 
اما آمارها نشان می دهد که تنها ۲۱ درصد از این برنامه در نهایت محقق شد.

در گزارش مرکز پژوهش   ها در این زمینه آمده است: » بر اساس جزء »۱« 
بند »چ« ماده )۸۰( این قانون، دولت مکلف شد نسبت به تدوین برنامه مسکن 
حمایتی )با هدف کمک به ساخت و خرید مسکن ملکی( و مسکن اجتماعی 
)با هدف کمک به ساخت مسکن استیجاری، پرداخت کمک هزینه اجاره و 
وام قرض   الحسنه ودیعه مسکن( برای تامین مسکن گروه   های کم   درآمد در 
سال اول قانون برنامه اقدام کند. متاسفانه در طول سال های اجرای قانون 
برنامه مذکور این جزء هیچ عملکردی نداشــته است. بند »ب« ماده )۵۹( 
این قانون نیز اهدافی را به   منظور تســهیل در ساخت یا خرید مسکن این 
اقشار در مناطق روستایی و شهری در نظر گرفت. بر اساس آن باید تا پایان 
دوره اجرای قانون برنامه ششم بیش از یک میلیون واحد مسکن روستایی 
احداث می   شــد. سهمیه ابلاغی این طرح در مجموع سال های اجرای این 
قانون ۶۷۳ هزار واحد مســکونی بوده است که از این تعداد تنها ۳۷۱ هزار 
واحد در حال ساخت یا اتمام یافته است. به این ترتیب عملکرد برنامه   های 
این جزء در سال های اجرای قانون ۳۷ درصد و عملکرد آن بر اساس سهمیه 
ابلاغی ۵۵ درصد بوده است. جزء »۲« این بند نیز که مقرر می   کرد تا پایان 
قانون برنامه ۷۵۰ هزار واحد مسکونی برای اقشار کم درآمد شهری احداث 
شــود، عملکرد ناچیزی داشته است و تاکنون تنها به ۳۰۰ متقاضی تعلق 
گرفته است.«بر اســاس این گزارش، با این عملکرد عملا رفاه خانوارهای 
کم   درآمد به شدت تحت تاثیر قرار گرفته و افول کرده است و سیاست   های 
مسکن نیز عمدتا کم   اثر و بی   اثر بوده است. این در حالی است که گام اول 
برای حل بحران مسکن، مهار تورم و ثبات بخشی به اقتصاد و سپس اعمال 
سیاست   های موثر در راستای اجرای برنامه   های مسکن اجتماعی به خصوص 

مسکن استیجاری است.

با وجود ســهم ۶۰ تا ۷۰ درصدی مســکن در سبد هزینه های خانوارهای شهری 
در ایــران و تورم فزاینده کالاهــای ضروری، اکنون بانک ها که ملزم به تخصیص ۲۰ 
درصد تسهیلات سالانه خود به حوزه مسکن هستند، از ارائه تسهیلات قانونی طفره 
می روند. میزان تحقق تسهیلات منعقدشده ی بانک ها برای اجرای نهضت ملی مسکن، 

تنها حدود ۲۰ درصد است.

  سهم ۷۰ درصدی مسکن در سبد هزینه خانوار
در حال حاضر، حدود ۳۱ درصد مردم در کشور و حدود ۴۴ درصد در تهران مستأجر 
هستند و مسکن، سهم عمده ای در سبد هزینه هایشان دارد. طبق داده های مرکز آمار، 
هزینه ی مسکن خانوار نسبت به کل هزینه ها در مناطق شهری و روستایی ایران به 
گونه ای بود که هزینه مسکن در پایان دهه ۱۳۹۰ به طور میانگین برای خانوار شهری 

۳۵.۹ درصد و برای خانوار روستایی ۱۸.۵ درصد ذکر شده است.
این در حالی است که با روند فزاینده قیمت مسکن، بابک نگاهداری، رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس، تیرماه سال گذشته، سهم هزینه های مسکن در سبد خانوارهای 
شهر را حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد اعلام کرد؛ رقمی که تقریباً سه تا چهار برابر میانگین 
جهانی اســت. به گفته وی میانگین این شــاخص در جهان ۱۸ درصد و با نوسانات 

موجود، بین ۱۵ تا ۲۵ درصد متغیر است.

  نسبت تسهیلات به قیمت تمام شده مسکن: ۲۵ درصد
آمارها نشان می دهد که طی یک دهه گذشته، تسهیلات بانکی به طور میانگین، 
فقط ۲۵ درصد قیمت مسکن را شامل می شود. با گذشت زمان و کاهش ارزش پول، 
ارزش این تسهیلات نیز کمتر می شود و بیش از ۷۰ درصد قیمت خرید یک مسکن، 

باید توسط متقاضی پرداخت شود.
طبق آمارهای اعلام شده از سوی بانک مرکزی، طی ۱۰ سال گذشته، قیمت زمین 
در تهران ۴۰ برابر و قیمت واحد مسکونی ۲۰ برابر شده است. همچنین افزایش بین 
۵۰ تا ۷۰ درصدی قیمت مســکن در ابتدای ســال ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱، هم در 
حوزه خرید و هم اجاره، شرایط را برای مردم و بانک ها به منظور دریافت و پرداخت 

تسهیلات، بسیار دشوار کرده است.

  بانک های متعهد به اعطای تسهیلات: فقط چهار بانک!

گزارش بانک مرکزی موید این ادعاست که به جز بانک مسکن و سه بانک دیگر، 
سایر بانک ها وظایف قانونی خود را در زمینه حمایت از اجرای نهضت ملی مسکن و ارائه 
تسهیلات به متقاضیان انجام نداده اند و سهم آنها، بسیار ناچیز و نزدیک به صفر است!

همچنین نسبت تسهیلات بخش مسکن به کل تسهیلات شبکه بانکی، با احتساب 
تسهیلات اعطاشده بانک مسکن در برخی سال ها به حدود ۴ درصد رسیده اما سهم سایر 
بانک ها بدون احتساب بانک مسکن، فقط ۰.۴ درصد بوده است! این آمار، فاصله بسیار 
 چشمگیری با کشورهای دیگر دارد. این نسبت برای بانک ها در سوئیس، حدود ۵۰ درصد و 

هلند حدود ۱۹ درصد است.
بررســی عملکرد بانک ها، بیانگر تخلف آنها از الزامــات قانونی در حوزه پرداخت 
تسهیلات مسکن است. در ماده چهارم قانون جهش مسکن تصریح شده که بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد تسهیلات پرداختی نظام بانکی 
در هر سال را با نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند. 
در ادامه این ماده تاکید شــده این رقم در ســال اول اجرای قانون، نباید از ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان کمتر باشد و برای سال های آینده نیز حداقل منابع تسهیلاتی مذکور 

با افزایش درصد یادشده مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش یابد.
با توجه به این الزام قانونی، در ســال اول اجرای قانون از ۳۰ شــهریور ۱۴۰۰ تا 
۳۰ شــهریور ۱۴۰۱، تسهیلات اعطاشده توسط نظام بانکی، در مجموع، رقم ۳,۷۶۰ 
هــزار میلیارد تومان بوده که ۲۰ درصد آن، برابر با ۷۵۲ هزار میلیارد تومان اســت. 
رقم اعلام شــده توسط بانک مرکزی برای تسهیلات مسکن، یعنی ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان، حدود ۵۰ درصد رقم بالاســت که باید توسط بانک ها اعطا می شد. همچنین 
برای ســال دوم اجرای قانون، این سهمیه توســط بانک مرکزی، ۴۵۸ هزار میلیارد 

تومان اعلام و ابلاغ شده است.
با این حال، نتایج حاصل شــده بیانگر عدم تعهد بانک ها به پرداخت تســهیلات 
مســکن، با وجود مصوبه قانونی اســت؛ به گونه ای که در سال اول ۶۴.۷ هزار میلیارد 
تومان قرارداد منعقد شده و از این میزان ۵۱.۵ هزار میلیارد تومان، یعنی حدود ۸۰ 

درصد، تنها توسط بانک مسکن بوده است.
در سال دوم نیز از ۱۱۱ هزار میلیارد تومان قرارداد منعقدشده، ۸۲.۷ هزار میلیارد 
تومان یعنی حدود ۷۵ درصد توســط بانک مسکن بوده است. در کنار بانک مسکن، 
بانک های توســعه صادرات، توسعه تعاون و صنعت و معدن، تنها بانک های متعهد به 
پرداخت تسهیلات مسکن طبق قانون بوده اند که ۱۰۰ درصد تعهدات خود را اجرایی 
کرده اند. برخی بانک ها کمتر از ۱۰ درصد و غالباً حدود ۲ تا ۳ درصد از تســهیلات 
طرح نهضت ملی مسکن را پرداخت کرده اند! نمودار زیر گویای روند تسهیلات اعطایی 

مسکن توسط بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی کشور است:
در همین رابطه، درصد تحقق تســهیلات اعطایی مســکن نســبت به سهمیه، 
 در ســال اول ۱۸ درصد، ســال اول به علاوه شــش ماهه ســال دوم ۱۷.۵ درصد و 

سال دوم ۲۴ درصد بوده است.

  قانون روی کاغذ، اجرا روی هوا!
این امر نشــان می دهد که ماده ۴ قانون جهش تولید مســکن در حوزه اعطای 
تســهیلات بانکی و تخصیص حداقل ۲۰ درصد از کل تســهیلات اعطایی بانک ها، 
عملًا تا حد زیادی اجرا نشده و بانک ها نخواسته اند یا نتوانسته اند این مهم را محقق 
نماینــد. اگر قانون قابلیت اجرا دارد و بانک ها به دلیل تخلفات دیگر مانند تخصیص 
منابع مالی فراتر از قانون به اشخاص و نهادهای مرتبط و شرکت های زیرمجموعه، از 
ارائه تسهیلات به متقاضیان عادی وام مسکن خودداری می کنند، بانک مرکزی باید 
وظیفه نظارتی خود را اعمال نماید.ارائه گزارش تخلفات بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی در زمینه اعطای تسهیلات مسکن به مردم، اقدام درست و بجایی است اما 
صــرف ارائه گزارش یا جریمه بانک ها و اقداماتی از این قبیل که منفعت آن به مردم 
نمی رسد، کفایت نمی کند. لذا بانک مرکزی باید با نظارت مستمر، از تخلفات پیشگیری 
و بانک ها را ملزم به اجرای قانون کند تا در این تنگنای اقتصادی، کورسوی امید در 
حوزه تسهیلات مسکن باقی بماند و خاموش نشود. تدوین قانون روی کاغذ و اجرای 

روی هوا، مشکل مردم را حل نمی کند.

تخلف بانک ها از تسهیلات نهضت ملی مسکن

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/02/31
شماره : 1406

   حجم انتقال گاز در سال ۱۴۰۲ به ۲۸۰ میلیارد متر مکعب می رسد
 مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران اعلام کرد که پیش بینی می شود حجم انتقال گاز در سال ۱۴۰۲ به ۲۸۰ میلیارد مترمکعب برسد.

 غلام عباس حسینی در نشست خبری در بیســت وهفتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی گفت: این نمایشگاه امســال از نظر کیفی و کمّی نســبت به سال های گذشته وضع مناســب تری دارد و شــاهد افزایش حضور ۳۵ درصدی 
شــرکت های داخلی و ۱۰۰ درصدی شــرکت های خارجی هســتیم و این موضوع با توجه به تحریم های ظالمانه دشــمنان، اقدامی مؤثر اســت.وی اظهار کرد:  شــرکت انتقال گاز ایران، گاز طبیعی را به ۲۲۰۰ ایســتگاه تقلیل فشار، شــهرها و صنایع بزرگ 
 مانند پتروشــیمی ها و نیروگاه ها تحویل می دهد، در ســه نقطه تزریق گاز به چاه های نفت همچنین تحویل گاز به مخازن ذخیره ســازی شــوریجه و ســراجه انجام می شــود، همچنین ۹۰ ایســتگاه تقویت فشــار گاز هــم برای مبادی تحویــل گاز در این

 شرکت استقرار دارد.مدیرعامل شرکت انتقال گاز ایران با بیان اینکه این شرکت بزرگ ترین دارایی فیزیکی شرکت ملی گاز ایران را داراست، تصریح کرد:  درمجموع ۳۹ هزار کیلومتر خطوط انتقال گاز فشار قوی، ۹۰ ایستگاه تقلیل فشار، ۶۱ یارد عملیاتی و ۳۳۰ کمپرسور 
در کشور وجود دارد.حسینی با بیان اینکه پارسال ۲۷۴ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی به وسیله خطوط انتقال به مبادی مشخص شده تحویل داده شد، افزود:  سال ۱۴۰۱ و پیش از آغاز فصل سرد سال ۱۰۷ مورد تعمیرات اساسی، ۳ هزار کیلومتر پیگرانی هوشمند، ۱۱۰۰ 

مورد تعمیرات و ۴۸ هزار کیلومتر نشت یابی درمجموعه تأسیسات و خطوط شرکت انتقال گاز انجام شد.



بورس و بانک 
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اصلاح ناترازی ها در برنامه هفتم

محمدرضا کریمی     |   معاون رئیس جمهور از اصلاح ناترازی های بودجه در برنامه هفتم توسعه خبر داد و گفت: مردم با وجود سرمایه 
گذاری گسترده در بخش سلامت، از این بخش ناراضی هستند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

اعزام 90 هزار حاجی از 21 
فرودگاه کشور

  جزئیات فرآیند مالیات ستانی از کسبه 
و اصناف در 1۴02

رئیس ســازمان امور مالیاتــی گفت: رویکرد 
امســال در مورد فرایند مالیات ستانی از کسبه و 
بازاریان، پرداخت مالیات منصفانه مقطوع )مبتنی 
بر داده های سیستمی( بدون الزام ایشان به  تسلیم 

اظهارنامه است.
 ســید هادی ســبحانیان در صفحه شخصی 
خود در توئیتر نوشــت: بر این باورم فرآیندهای 
مالیات ستانی از کسبه خرد، اصناف و بازاریان باید 

بسیار ساده، شفاف و عادلانه باشد.
رئیس ســازمان امور مالیاتــی تاکید کرد: لذا 
رویکرد امســال اســتفاده حداکثــری از مزایای 
تبصره مــاده ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم 
یعنی پرداخــت مالیات منصفانه مقطوع )مبتنی 
بر داده های سیستمی( بدون الزام ایشان به تسلیم 

اظهارنامه است.
گفتنــی اســت، مطابــق مــاده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم، مؤدیان مکلف هســتند 
اظهارنامه مالیاتی مربوط به فعالیت های شــغلی 
خود را در یک ســال مالیاتــی طبق فرمت تهیه 
شده توسط سازمان امور مالیاتی کشور، تنظیم و 
تا آخر خرداد ماه ســال بعد به اداره امور مالیاتی 
تســلیم و مالیات متعلق را به نرخ مذکور در ماده 

)۱۳۱( این قانون پرداخت کنند.
طبق تبصره این ماده، ســازمان امور مالیاتی 
کشــور می تواند برخی از مشــاغل را که میزان 
درآمد فروش کالا و خدمات ســالانه آنها حداکثر 
ده برابر معافیت موضوع ماده )۸۴( این قانون باشد 
از انجام بخشــی از تکالیف مانند نگهداری اسناد 
و مدارک موضوع ایــن قانون و ارائه ی اظهارنامه 
مالیاتی معاف کند. مالیات مؤدیان مذکور به صورت 
مقطوع تعیین و وصول می شــود. در صورتی که 
مؤدی کمتر از یک سال مالی مشغول به فعالیت 
اقتصادی باشــد، مالیات متعلق به همان نسبت 
محاسبه و وصول می شود. حکم این تبصره مانع 
 از رسیدگی به اظهارنامه های مالیاتی تسلیم شده 

در موعد مقرر نخواهد بود.

 آخرین خبرها از شــکایت کیفری از 
"آجرلو" و "فتح الله زاده"

رئیس سازمان خصوصی ســازی گزارشی از 
شــکایت کیفری مدیران عامل پیشــین باشگاه 
فوتبال اســتقلال ارائه کرد. حسین قربان زاده در 
صفحه خصوصی خود در اینستاگرام نوشت: بعد 
از شکایت کیفری از آقای "آجرلو" و اعضای هیات 
مدیره، همه آنها به بازپرسی احضار شدند و پرونده 
در فرآیند رسیدگی قضایی است. همچنین شکایت 
کیفری از آقای "فتح الله زاده" هم ثبت شد و طبیعتا 
به زودی احضار می شوند. وی بر این نکته تاکید 
کرد که تسریع در فرآیند قضایی خارج از عهده و 
مسئولیتش بوده است.قربان زاده همچنین اطمینان 
داد که این ماجرا را رها نمی کند و شخصا تا حصول 

نتیجه پیگیر است. 

  جابه جایی بیش از ۳۵0 میلیون بسته پستی
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: یکی 
از خدمات وزارت ارتباطات در ۲۰ گذشــته جابه 
جایی بیش از ۳۵۰ میلیون بسته پستی به مقاصد 
دور و نزدیک است.طی سالهای گذشته روش های 
گوناگونی برای حمایت از پلتفرم های داخلی مانند 
وام های پنج میلیارد تومانی، پهنای باند مناســب، 
ارائــه فضای هم مکانی به صورت رایگان و کاهش 
تعرفــه مصرف دیتا به یک ســوم تعرفه اینترنت 
درنظر گرفته شد، همچنین برای کسب و کارهایی 
که اواخر شــهریورماه سال گذشته به دلیل ایجاد 
محدودیت برای برخی پلت فرم های خارجی زیان 
دیده بودند، بســته حمایتی ویژه ای درنظر گرفته 
شد که شــامل ۳۰ نوع حمایت دولتی بوده است.

حال با گذشت بیش از هشت ماه از اتفاق رخ داده 
مســئولان معتقدند اکنون روند طبیعی کسب و 
کارهای اینترنتی در جریان است؛ وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات با استناد بر آمار شرکت ملی پست 
اواخر سال گذشته به ایسنا اعلام کرد: آمار ترافیک 
شرکت ملی پست از نظر جابجایی تعداد مرسوله ها، 
نسبت به شهریورماه افزایش پیدا کرده است. این 
آمــار در ماه های مهر و آبان کمی افت داشــت اما 
اکنون هم درآمد شــرکت ملی پست و هم تعداد 
مرسوله ای که جابه جا می کند، افزایش پیدا کرده 
اســت.در همین رابطه به تازگی، عیسی زارع پور- 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- با انشار پستی 
در یک شــبکه اجتماعی داخلی اظهار کرد:  یکی 
 دیگر از خدمات وزارت ارتباطات در ۲۰ ماه گذشته، 
جابجایی بیش از ۳۵۰ میلیون بســته پســتی به 
مقاصد دور و نزدیک در شــهر و روســتا است.وی 
افزود: در شرایطی که اقبال به خرید اینترنتی بیش 
از گذشته شده است، پست نقش مهمی در توسعه 
کسب و کارهای اینترنتی دارد. به همه همکارانم 
در شــرکت ملیّ پســت خداقوت عرض می کنم.

گفتنی است چندی پیش مدیرعامل شرکت ملی 
پست هم از افرایش ۱۱ درصدی ترافیک مرسولات 
پستی نسبت به سال گذشته خبر داده بود. لیائی 
معتقد است امسال با توجه به شرایط فراهم شده 
برای فروشــگاه های اینترنتی که از پلت فرم های 
داخلی استفاده کنند، حدود ۱۱ درصد نسبت به 
سال فروردین سال گذشته افزایش ترافیک داشته 
اند که این نشان دهنده این است مردم به شبکه ها 
و سکوهای داخلی اطمینان کرده اند و درحال رونق 

آن هستند. 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: امسال 9۰ هزار حاجی از طریق ۲۱ فرودگاه کشور به خانه خدا اعزام می شوند.
 کاپیتان محمد محمدی بخش، امروز در مراسم هماهنگی انجام پروازهای حجاج سال جاری اظهار کرد: امسال نسبت به سال گذشته تعداد بیشتری از حجاج از طریق حمل و نقل هوایی 

به خانه خدا اعزام می شوند دو برابر سال گذشته است و این هماهنگی در سطح عالی را می طلبد.
وی با بیان اینکه در این باره هماهنگی با نهادهای مختلف انجام شده است، افزود: اولین سری حجاج روز سوم خرداد از فرودگاه امام خمینی رحمة الله علیه اعزام می شوند؛ ترمینال سلام 

در اختیار حجاج قرار می گیرد و بقیه حجاج از ۲۰ فرودگاه اعزام می شوند.
محمدی بخش ادامه داد: انتظار داریم هماهنگی های با کشور عربستان تا چند روز آینده نهایی شود و از شرکت هایی به عنوان معین ایران ایر در پروازها درخواست همکاری داشتیم که 

هنوز به نتیجه نرسیده است و امیدواریم این شرکت ها نیز اضافه شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/02/31
شماره : 1406

 داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در همایش برنامه هفتم توسعه که هم اکنون در حال 
برگزاری است با بیان اینکه مساله ناترازی بودجه، ناترازی بانک ها، ناترازی انرژی و ناترازی صندوق های 
بازنشستگی یک پدیده مخاطره آمیز است گفت: باید تدبیری شود تا ناترازی ها اصلاح شود، در ۱۰ 
سال گذشته شاهد افزایش رشد مصرف در کشور هستیم. برای کنترل رشد مصرف نیاز به سرمایه 
گذاری اســت.معاون رئیس جمهور ادامه داد: تلاش می شود در برنامه هفتم این ناترازی ها برطرف 
شود، با وجودی که در بخش سلامت سرمایه گذاری زیادی صورت گرفته اما رضایت مردم حاصل 

نشده و در تحول سلامت با رویکرد پاسخگویی به انتظارات جامعه باید عمل شود.
داود منظور با بیان که در همایش امروز ۱۶ نشست برای تبیین برنامه هفتم برگزاری خواهد شد 
و هدف ما جهاد تبیین است، گفت: رهبری فرمودند هر آنچه قرار است انجام شود را تبیین کنید. 
تیبین باعث همراهی و اجماع خواهد شد و امروز سند برنامه هفتم به عنوان منشور وفاق دولت در 
پنج سال آینده معرفی می کنیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به بررسی جزئیات برنامه هفتم 
در کمیسیون منتخب دولت، گفت: آنچه امروز تهیه شده پاسخگوی نیازهای برنامه ریزی برای پنج 
ســال آینده باشد، البته به عنوان سازمان برنامه و بودجه، ضعف های برنامه را به عهده می گیریم و 
تلاش می کنیم با نظرات نخبگانی در فرایند تصویب لایحه برنامه هفتم در مجلس، نکات ارزنده را به 
کار بگیریم.منظور به تدوین برنامه هفتم اشاره کرده و تشریح کرد: تدوین برنامه هفتم از نیمه سال 
گذشته آغاز شد و در جلسه امروز پیش نویس این برنامه تبیین شده و تلاش شد لایحه برنامه هفتم 
را در زمانی که با مجلس توافق شده بود، یعنی تا پایان اردیبهشت ماه امسال برای تقدیم به مجلس 
آماده کنیم.رئیس ســازمان برنامه و بودجه تشریح کرد: رویکرد برنامه هفتم متفاوت از برنامه های 
گذشته است و تلاش شد سیاست های ابلاغی رهبر انقلاب به عنوان محورهای اصلی برنامه در نظر 
بگیریم و تدابیر و اقداماتی را که می بایست برای تحقق این سیاست های ابلاغی توافق و تکلیف شود 
تا در پنج ســال آینده اجرایی شــود، اینها را در قالب لایحه تنظیم کرده و خروجی جلسات تدوین 
برنامه با دســتگاه ها منجر به تدوین سند پشــتیبان لایحه برنامه هفتم شد و تلاش کردیم در این 
سند پشتیبان مسئله شناسی شود و بررسی کنیم ابعاد مختلف موضوع چیست و چرا مسئله ایجاد 
شده است.داود منظور با تاکید بر مسئله محور بودن برنامه هفتم گفت: آن چه به عنوان مسئله های 
کشــور در سیاست های ابلاغی احصا شــده، به عنوان سر تیتر تنظیم برنامه هفتم است و براساس 
نظریات نخبگانی موجود در جامعه بهترین راهکارها برلی حل مسائل بررسی و به هدف گذاری های 
کمی منجر شــد.رئیس ســازمان برنامه بودجه به بخش دیگری از جزئیات برنامه هفتم اشاره کرده 
و افــزود: برای کوچک تر کردن لایحه برنامه هفتم، بخشــی از احکام، مجوزها و تکلیف را در قالب 
مجموعه مقرره های مصوب دولت تنظیم شد که برای نخستین بار در کشور این اقدام در برنامه پنج 
ساله کشور صورت می گیرد.آنچه دولت می تواند بدون مداخله مجلس تصویب و اجرا کند، در قالب 
مجموعه مقرره ها تنظیم کردیم که حدود ۸۰ مقرره است که این سند باید به تصویب نهایی دولت 
برای ابلاغ و اجرا برسید.معاون رئیس جمهور اضافه کرد: لایحه برنامه در ۲۲ فصل و بخش تنظیم 

شده است که نگاه اصلی در برنامه حل ناترازی ها در کشور است.

 بررســی ها از بازار خودرو حاکی از کاهش شــدید قیمت خودروها است، به طوری 
که قیمت خودروهای مونتاژی با افت شــدید ۳۰ تا 9۰ میلیون تومانی در روز جاری 

مواجه شده است.
 قیمت خودروها در روزهای گذشته روند نزولی را تجربه کرد. این افت قیمت در روز 
جاری نیز تداوم داشته و به طور نمونه خودروی کی ام سی K۷ کرمان موتور با افت 9۰ 

میلیون تومانی به ۲ میلیارد و ۳۱۰ میلیون تومان در بازار رسیده است.
خودروی کی ام سی J۷ دیگر محصول این خودروساز نیز با افت مشابه 9۰ میلیون 

تومانی، یک میلیارد و 9۲۰ میلیون تومان قیمت خورده است.
در روز جاری همچنین کی ام ســی T۸ با کاهــش ۸۰ میلیون تومانی، جک S۵ و 
 جــک S۳ هر دو با افــت ۳۵ میلیون تومانی و جک J۴ بــا کاهش ۳۲ میلیون تومانی 

همراه شدند.
در گــروه مدیران خودرو نیز فونیک FX )پرمیوم( با کاهش ۵۰ میلیون تومانی به ۲ 
میلیارد و ۲9۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد. فونیکس FX )اکسلنت( افت ۳۰ میلیون 
تومانی داشت و ۲ میلیارد و ۷۰ میلیون تومان قیمت خورد. فونیکس تیگو۸ پرومکس با 
کاهش ۳۰ میلیون تومانی به سه میلیارد و ۳۱۵ میلیون تومان رسید. فونیکس تیگو ۸ پرو 
با افت ۳۰ میلیون تومانی ۲ میلیارد و 9۱۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد، فونیکس تیگو 
۷ پرو با اهش ۳۰ میلیون تومانی به ۲ میلیارد و ۱۲۰ میلیون تومان رسید و چری آریزو 
۶ توربو پرو با افت ۴۵ میلیون تومانی، یک میلیارد و ۷۴۰ میلیون تومان ارزشگذاری شد.

در گروه بهمن، خودروی ریسپکت با ثبت افت ۳۰ میلیون تومان، یک میلیارد و ۵9۰ 
میلیون تومان قیمت گذرای شد.همچنین امروز خودروی لاماری ایما ۶۰ میلیون تومان 

دیگر ریزش قیمت داشت و به ۲ میلیارد و ۲۲۰ میلیون تومان رسید.
 علاوه بر عوامل یاد شده، قیمت گذاری محصولات و کنترل قیمت ها در بازار سبب 
شــده که این بازار جذابیت خود را برای دلال های وابسته به خودروسازان هم از دست 
دهد. به همین دلیل کارشناسان معتقدند رکود و ریزش قیمت ها در بازار تا پایان سال 
تداوم خواهد داشت.با توجه به ریزش متقاضیان خودرو، شنیده ها حاکی است استقبال 

کمی از دومین دوره طرح سامانه یکپارچه عرضه خودرو شده و دیگر صف میلیونی برای 
خرید خودروهای داخلی وجود ندارد.

برپایه این گزارش، بررسی بازار خودرو در روز جاری حاکی است در گروه ایران خودرو 
ســورن پلاس )تیپ ۱( با افت ۱۵ میلیون تومانی به ۵9۲ میلیون تومان، سورن پلاس 
دوگانه سوز )تیپ۱( با کاهش ۲9 میلیون تومانی به ۶۲۸ میلیون تومان، دنا پلاس تورو 
)۶ سرعته( با کاهش ۳۰ میلیون تومانی به ۸۰۰ میلیون تومان، دنا پلاس توربو اتوماتیک با 
کاهش ۲۳ میلیون تومانی به 9۲۴ میلیون تومان، پژو پارس TU۵ سفارشی ELX با کاهش 
۲۰ میلیون تومانی به ۷۷۷ میلیون تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۲ با افت ۲۱ میلیون تومانی 
به ۵۴۸ میلیون تومان، پژو ۲۰۷ دنده ای )فرمان برقی( با کاهش ۲۵ میلیون تومانی به 
۷۰۰ میلیون تومان، تارا دستی با کاهش ۱۶ میلیون تومانی به ۷۳۲ میلیون تومان رسید.

در این گروه، هایما اس ۷ پلاس با کاهش ۴۰ میلیون تومانی به یک میلیارد و ۶۴۰ 
میلیون تومان، هایما اس ۷ پلاس سفراشی با کاهش ۴۵ میلیون تومانی به یک میلیارد 
و ۶۶۵ میلیون تومان و هایما اس ۸ با افت ۵۰ میلیون تومانی به ۲ میلیارد و ۲۱۰ میلیون 

تومان قیمت گذاری شد.
در گروه سایپا نیز، سایا با افت ۱۰ میلیون تومانی، ساینا S با کاهش 9 میلیون تومانی، 
کوئیک با کاهش پنج میلیون تومانی، کوئیک R با کاهش هفت میلیون تومانی، شاهین 
با افت ۱۷ میلیون تومانی )۶۱9 میلیون تومان( و وانت زامیاد گازسوز آپشنال با افت ۱۷ 

میلیون تومانی مواجه شدند.

ریزش ۳0 تا 90 میلیون تومانی قیمت خودروهای مونتاژی در بازار

 معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد در همایش گرامیداشت هفته روابط 
عمومی و ارتباطات از در دست اجرا بودن تعداد ۴۵۰ اقدام عملیاتی در قالب ۱۸۰ برنامه 

تحولی برای سال ۱۴۰۲ خبر داد.
ذبیح اله سلمانی در همایش »گرامیداشت هفته روابط عمومی و  ارتباطات« که با حضور 
وزیر اقتصاد، رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، رئیس شورای اطلاع رسانی دولت و 
مسئولان روابط عمومی های خانواده بزرگ وزارت اقتصاد برگزار شد، اظهار داشت: یکی 
از آســیب های نظام اداری در حوزه حقوق شهروندی، عدم اطلاع رسانی تصمیمات و 

خدمات و پیشرفت های دولت به شهروندان است.

وی با بیان اینکه شما به عنوان پیام آوران نظام اداری کشور، وظیفه سنگین و خطیری 
بر عهده دارید، تصریح کرد: شما می توانید با ارائه اطلاعات درست، متقن و مفید از عملکرد 

دولت موجبات احقاق حقوق شهروندان را فراهم کنید.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد در ادامه سخنان خود در این همایش که 
در محل سازمان بورس و اوراق بهادار برگزار شد، به تشریح وظایف مهم روابط عمومی های 

دستگاه های دولتی با نگاه ویژه به خانواده بزرگ وزارت اقتصاد پرداخت.
سلمانی ارائه اطلاعات مفید به شهروندان را یکی از وظایف مهم روابط عمومی ها به 
شکلی خواند که باعث آگاهی شهروندان شده و منجر به افزایش توان تشخیص و توان 

تصمیم گیری آنها شود.وی »صحت« اطلاعات ارائه شده، همراه با مدارک و مستندات 
معتبر را یکی دیگر از وظایف روابط عمومی ها در راستای احقاق حقوق شهروندی جامعه 
عنوان کرد.معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد به روز بودن اطلاعات ارائه شده را 
از دیگر وظایف مهم روابط عمومی ها خواند و تأکید کرد، اطلاعات ارائه شده، باید مربوط 
به آخرین تحولات و تصمیمات و آخرین اصلاحات و یا تفاسیر قوانین و مقررات باشد.

ســلمانی اطلاع رسانی به موقع تحولات و وقایع به شهروندان و کامل بودن اطلاع 
رسانی، به نحوی که در برگیرنده تمام عناصر و ارزش های خبری باشد را از جمله دیگر 

وظایف روابط عمومی دستگاه های دولتی عنوان کرد.

اجرای ۴۵0 اقدام عملیاتی از سوی وزارت اقتصاد در سال جدید

اتمام 12 میلیارد دلار پروژه نیمه تمام در سال گذشته
وزیر نفت از تکمیل ۱۲ میلیارد دلار پروژه نیمه تمام در سال 
گذشــته خبر داد و گفت: فاز ۱۱ پارس جنوبی تا ۳ ماه دیگر به 

بهره برداری می رسد.
جواد اوجی وزیر نفت در برنامه تلویزیونی در خصوص بیست و 
هفتمین نمایشگاه بین المللی صنعت نفت گفت: بیست و هفتمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت نفت بزرگترین نمایشگاه در منطقه 
و خاورمیانه بوده است؛ در این نمایشگاه ۱۵۰۰ شرکت داخلی و 
حدود ۲۰۰ شرکت خارجی حضور داشته اند و شعار این نمایشگاه 

تولید فناورانه و مصرف بهینه بوده است.
وی در ادامه افزود: دولت مردمی تا کنون توانسته حدود ۴۰ میلیارد دلار تفاهمنامه را به امضا برساند و در این نمایشگاه حدود 
۲۰۰ قرارداد داخلی و خارجی به امضا رسانده است که حدود ۱۶۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری صورت گرفته است.وزیر نفت گفت: 
طرح های افزایش تولید نفت و گاز از مهمترین رخ داده بوده است که با توجه به بهره برداری رسیدن طرح فاز ۱۱ پارس جنوبی 
افزایش تولید صورت خواهد گرفت این پالایشگاه ۲۰ است که به صورت کاغذی بوده و در دولت مردمی به بهره برداری رسیده 
است..وی در ادامه افزود: استفاده از میادین مشترک برای افزایش تولید و به تحقق رسیدن شعار سال است چرا که افزایش تولید 
می تواند تورم را مهار کند.جواد اوجی گفت: در ســال گذشــته حدود ۳۶ میلیارد دلار عقد قرارداد داشتیم که حدود ۱۲ میلیارد 
دلار پیمان ها طرح های نیمه کاره بوده که در سال ۱۴۰۱ به اتمام رسیده است و حدود ۳۰ میلیون متر مکعب به تولید در بخش 

نفت و گاز اضافه شده است و از سوی دیگر نزدیک به ۱۵ میلیارد دلار طرح افتتاح خواهد شد.
جواد اوجی در خصوص بهینه ســازی مصرف سوخت گفت: در خصوص بهینه سازی باید ۱۴ دستگاه همسو باشد. دولت در 
برنامه هفتم توســعه برنامه ای برای بهینه ســازی در نظر گرفته است به طور مثال کاهش مصرف سوخت در بخش حمل و نقل 
می تواند به صورت برقی باشد که از حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون دلار ارز بری جلوگیری شود از سوی دیگر بهینه سازی مصرف 
خانگی که بدون مشارکت مردم امکان پذیر نخواهد بود و این بهینه سازی در بخش خانگی اقتصاد خانواده را درگیر خواهد کرد.

وی در ادامه از استفاده از فناوری در بخش پالایشگاهی گفت: شعار نمایشگاه تولید فناورانه بوده است و با استفاده از شرکت های 
دانش بنیان از تولید ســنتی خارج خواهیم شــد، در دولت های قبل با ۱۵۰ شرکت دانش بنیان همکاری داشته ایم که امروزه به 

۵۵۰ شرکت رسیده است که در راستای فناورانه شدن نفت کمک خواهند کرد.
وزیر نفت در خصوص خام فروشی گفت: با به بهره برداری از پالایشگاه قاسم سلیمانی حدود ۳۰۰ هزار بشکه به شبکه اضافه 

خواهد شد و صادرات را نیز افزایش می دهد برای جلوگیری از خام فروشی مشوق هایی در نظر گرفته است.
وی در ادامه افزود: فروش سال گذشته حدود ۱۴ هزار میلیارد دلار بوده است که حدود ۷۰ درصد آن خام فروشی بوده که 

با برنامه های در نظر گرفته شده سال آتی خام فروشی به این شدت نخواهد بود

 مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارش »عملکرد 
احکام قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه در حوزه تأمین مسکن 
اقشار کم درآمد« با وسواس و ظرافت خاصی تلاش کرده تا دولت 

گذشته را که مسبب بحران امروز مسکن است، مبرا کند.
 در این گزارش صرفاً به وضعیت وخیم مسکن در سال ۱۴۰۰ 
اشاره شده، اما عجیب است که به هیچ عنوان به علل پیش آمدن 

این وضعیت اشاره نشده است.
در بخشــی از این گزارش آورده شده در حال حاضر بر اساس 
آمار و اطلاعات موجود، اقشــار کم درآمد دسترسی مناسبی به 

مســکن ندارند که این وضعیت عدم دسترســی با شدت بیشتری در مناطق شهری مشاهده می شود. بر اساس محاسبات انجام 
گرفته با استفاده از داده های پرسش نامه درآمد و ۲ در مناطق شهری سکونت دارند که سهم اجاره نشینی در میان هزینه خانوار 
سال، ۱۴۰۰ بیش از نیمی از خانوارهای کم درآمد آنها در کل کشور ۲۴ درصد )بیش از یک میلیون خانوار( و در شهرهای بزرگ 

همچون اصفهان، تبریز، تهران و مشهد به ترتیب، ۲۲، ۲۳ ۳۰ و ۳۳ درصد برآورد شده است.
اما این گزارش در هیچ یک از بخش های خود به عوامل اصلی بحران کنونی مســکن در کشــور اشاره ای نداشته و به عبارتی 
سعی داشته که عامل اصلی این بحران که برگرفته از سیاست های اشتباه دولت های یازدهم و دوازدهم بوده که اعتقادی به تولید 
مسکن نداشتند را نادیده بگیرد.این در حالی است که دولت روحانی نه تنها باوری به ساخت مسکن در کشور نداشت، بلکه با این 
اعتقاد که دولت باید کمترین مداخله را در تولید مسکن داشته باشد، این بخش را رها کرده و بعضاً سبب شد تا بسیاری از طرح 
و پروژه ها در حوزه مسکن به دلیل عدم حمایت ها به ورطه خاموشی بروند.کاهش تولید مسکن از یک میلیون واحد به ۳۵۰ هزار 
در یک سال و افت صدور پروانه ساختمانی در کلان شهرهایی از جمله تهران از سال 9۲ یعنی هم زمان با آغاز دولت یازدهم تا 
ســال 99 را می توان از مهم ترین دســتاوردها و به عبارت بهتر عقبگرد دولت روحانی در ساخت مسکن دانست که سبب شده تا 
امروز با چنین بحرانی در این بخش در کشور مواجه باشیم.حال که امروز دولت سیزدهم میراث دار خطاهای دولت قبل در حوزه 
مسکن شده و بار این مسئولیت سنگین را بر عهده گرفته، ارائه چنین گزارش هایی بدون پرداختن به زوایای پنهان که برگرفته 
از سیاست های اشتباه و خطا دولت قبل بوده به عبارت بهتر به نظر می رسد که به دنبال پاک و مبرا گرفتن دولت های روحانی 
از وضعیت کنونی مســکن و انداختن اشــتباهات در حوزه مسکن بر گردن دولت سیزدهم است.دولت سیزدهم که از همان ابتدا 
تولید مســکن را در کشــور به عنوان یکی از مهم ترین سرفصل های خود قرار داد و با برنامه هایی از جمله نهضت ملی مسکن در 
کنار سیاست های کوتاه مدت به دنبال بهبود نسبی این وضعیت است.این در حالی است که درواقع این دولت امروز بار کم کاری 
دولت گذشته را بر دوش گرفته و در این بین بخش هایی بدون پرداختن و اشاره کردن به دلایل ایجاد مشکلات امروز نه تنها باری 
از دولت را کم نمی کنند، بلکه با سیاه نمایی و نشان ندادن زوایای واقعی دولت قبل را مبرا و اذهان عمومی را منحرف می کنند.

گزارش ناقص مرکز پژوهش های مجلس از بحران مسکن
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کشاورزی 

محمد رعیت به دیدار و 
عیادت هنرمند کردکویی 

رفت

 قیمت گــذاری محصولاتی که بازار انحصاری در اختیار دارند از جمله 
لبنیات، خودرو و… یا خرید تضمینی کالاهای استراتژیک مثل گندم امری 
بدیهی در هر کشوری است. چندی است این موضوع محل مناقشه شده و 
تولیدکنندگان عنوان می کنند نرخ های تعیین شده کمتر از قیمت تمام شده 
بوده و منجر به کاهش سرمایه تولیدکنندگان شده است. از سوی به دلیل 
وضعیت خاص این محصولات و جلوگیری از افزایش بی رویه قیمت در بازار 
دولت چاره ای جز کنترل قیمتی ندارد. امین دلیری، کارشناس اقتصادی و 
مدرس دانشگاه درباره کنترل قیمتی محصولات به مهر گفت: قیمت گذاری 
در ایران ســابقه طولانی پیش از از انقاب اســامی دارد. این موضوع در 
دوران هایی با شدت و ضعف با توجه به شرایط اقتصادی، نوسان داشته است. 
در ســال های پیش از انقاب در سال ۱۳۴۰ خورشیدی نرخ گذاری کالاها 
و خدمات به وســیله یک کمیته دائمی نظارت و تثبیت قیمت ها با حضور 
نمایندگان وزارتخانه ها و سازمان های مرتبط در وزارت بازرگانی تشکیل شد.

وی افــزود: در دهه ۵۰ با توجه به شــدت گرفتن نــرخ تورم با افزایش 
درآمدهای نفتی و افزایش هزینه های جاری و عمرانی دولت به همراه افزایش 
حدود ۶ برابری درآمدهای نفتی دولت وقت از ســال ۵۵ به ویژه ۱۳۵۶ به 
قیمت گذاری کالاها و خدمات شدت بخشید و نیز نظارت و کنترل فراگیر 
قیمت های کالاها و خدمات را در دستور کار قرار داد.وی ادامه داد: این امور 
با ایجاد مرکز بررسی قیمت ها در سال های قبل انقاب ساماندهی می شد و 
بعد از انقاب با همین ساختار سازمانی تا مدتی ادامه داشت. در سال های بعد 
با تغییر ساختار سازمانی و تشکیاتی مرکز بررسی قیمت ها از سوی دولت 
وقت و تصویب تشکیات و وظایف آن در مجلس شورای اسامی به سازمان 

حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان تغییر نام داد.

  چگونگی قیمت گذاری محصولات کشاورزی
ایــن مدرس اقتصــاد در ادامه ســخنان خود یادآور شــد: نمایندگان 
وزارتخانه هایی نظیر وزارت بازرگانی، وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت 
صنعت و معدن، وزارت کشــاورزی، بانک مرکزی و اتاق بازرگانی و صنایع 
معادن ایران تحت عنوان »هیأت تعیین و تثبیت قیمت ها« بر اساس گزارش 
سازمان حمایت نسبت به قیمت گذاری کالاها و خدمات اقدام می کردند. البته 
قیمت کالاهای اساسی نظیر کالاهای کشاورزی و دامی کشور پس از تهیه و 
ارائه نظر کارشناسی هیأت مورد اشاره به وسیله شورای اقتصاد تعیین می شد.

این نوع سیستم قیمت گذاری تقریباً در سال های دهه اول انقاب رواج 
داشــت. نظارت و کنترل قیمت ها بــا توجه به تعیین قیمت تمام کالاها و 
خدمات بخش دولتی و خصوصی با شدت و ضعف دنبال می شد. شاید در 

این زمینه لازم باشــد به برخی از شبهات از برداشت های متفاوت از قیمت 
گذاری در ایران اینکه کدام منطقی، عقلی یا علمی است، یا ارزیابی درست 
مفهومی از آن شده است، یا آنچه امروز مورد عمل قرار می گیرد کارآیی لازم 
را در تخصیص منابع و رونق کســب کار از یک طرف و حمایت از مصرف 

کننده در طرف دیگر دارد؟

 تجزیه و تحلیل نظام قیمت گذاری
دلیری با بیان اینکه قیمت گذاری از منظر مکاتب اقتصادی دارای مفاهیم 
و کاربردهای خاص است، گفت: اصولاً وقتی از نظام قیمت گذاری در علم 
اقتصاد صحبت به میان می آید به طور کلی دو دیدگاه اقتصادی کاماً متمایز 
در ذهن متبادر می شــود؛ اقتصاد اثباتی و اقتصاد دستوری. این دو مفهوم 

تقریباً در مقابل هم قرار دارند.
وی اظهار کرد: در اقتصاد اثباتی صرفاً نظریه اقتصادی های بدون توجه 
به خوب و بد بودن ارزش نظریه ها اینکه از نظر اخاقی چه وزنی دارد مورد 
بحث و عمل قرار می گیرد. اما در اقتصاد دستوری، از خوب یا بد بودن اقدامات 
بحث می شــود و از باید و نبایدها صحبت شده و به ابعاد اخاقی و ارزشی 
اقدامات توجه می شود. به عنوان مثال در اقتصاد اثباتی، وقتی از قانون عرضه 
و تقاضا صحبت می شود، تعادل آن در بازار به وسیله مکانیزم قیمت ها برقرار 
می شود؛ بدون آنکه به آثار اخاقی و ارزشی آن و اثری که ممکن است در 
جامعه به جا بگذارد. ولی در اقتصاد دســتوری، وقتی دولت ها در قیمت ها 
مداخله یا مبادرت به پرداخت یارانه در عرضه کالا یا خدماتی می کنند، در 

واقع به جنبه های اخاقی و ارزشی آن توجه دارند.
وی اضافه کرد: به طور کلی در اقتصاد اثباتی از آنچه هســت سخن به 
میان می آید و وارد مصادیق ارزشی و اخاقی مقولات اقتصادی نمی شود اما 
در اقتصاد دستوری از آنچه باید باشد، یا نباید باشد صحبت می شود و جنبه 

ارزش های جامعه را مورد هدف قرار می دهد.
دلیری در پاســخ به این پرسش که آیا علوم اقتصادی منحصراً اقتصاد 
اثباتی هستند یا اقتصاد دستوری را نیز شامل می شوند، گفت: در این باره 
علمای علم اقتصاد، اتفاق نظر ندارند. علمای علم اقتصاد در مکتب کاسیک 
به طور کلی هر گونه مداخله دولت در اقتصاد را به شــدت منع می کنند. 
ایجاد تعادل در متغیرهای اقتصادی را صرفاً در مکانیزم بازار می بینند. اما در 
مکتب دیگر اقتصادی که به مکتب کنزین ها مشهور است که از سوی جان 
مینارد کینز، اقتصاددان مشهور انگلیسی در سال ۱۹۳۶ میادی پایه گذاری 
شد به اقتصاد دستوری نیز نظر دارد. در این مکتب اقتصادی معتقد به این 
اصل است که علوم اقتصادی مطالعه توأم اقتصاد اثباتی و اقتصاد دستوری 

بــوده عاوه بر اینکه اعتقاد به اصول علم اقتصاد، هرگاه در جریان عملکرد 
نظریه اقتصاد اثباتی خللی وارد شود و مشکاتی بروز کند، اقتصاد دستوری 
باید با طرح سیاست های اقتصادی برای حل مشکل اقتصادی وارد عمل شود.

این کارشناس حوزه اقتصاد با بیان اینکه اقتصاد اثباتی زاییده اندیشه های 
علمای اقتصاددانان مکتب کاسیک است، گفت: پایه گذار این مکتب، آدام 
اسمیت که او را پدر علم اقتصاد می خوانند، است. وی در کتاب »ثروت ملل« 

به طور مشروح به آن پرداخته است.

  وضعیت کنونی قیمت گذاری کالا و خدمات در کشور
دلیری در ادامه به وضعیت قیمت گذاری کالاهای اساسی در دهه دوم پس 
از انقاب پرداخت و عنوان کرد: از دهه دوم انقاب با حاکمیت اندیشه های 
تکنوکرات ها بر دولت و سوق پیدا کردن غالب دولتمردان به اقتصاد بازار، از 
قیمت گذاری کالاها و خدمات که در دهه اول انقاب به شدت رواج داشت 
فاصله گرفته شد. از اتفاقات این دوره که با ریاست جمهوری دولت سازندگی 
شروع شد، سیاست اقتصادی از سیاست تثبیتی به سیاست های درهای باز و 
اقتصاد بازار روی آورد. در چنین فضایی قاعدتاً قیمت گذاری کالاها و خدمات 

معنای خود را از دست می دهد.
وی افزود: سیاست های انبساطی مالی، افزایش هزینه های عمرانی دولت 
برای ساخت و ترمیم خرابی های مناطق جنگی، وظیفه مضاعفی بر گرده دولت 
گذاشت. همچنین برای اولین بار پس از پیروزی انقاب در دوره اول ریاست 
جمهوری دولت سازندگی، نسخه های سیاست های تعدیلی بانک جهانی و 
صندوق بین المللی پول مورد توجه مســؤولان اقتصادی دولت قرار گرفت. 
اجرای سیاست های تعدیل اقتصادی، موجب افزایش قیمت کالاها و خدمات 
شد. ضمناً دولت با ایجاد یک شوک ارزی و قیمتی نسبتاً شدید، نرخ تورم 
که از ســال ۷۰ روند افزایشی داشت، در سال ۱۳۷۴ یک رکورد تورم ۴۹.۴ 
درصدی را ثبت کرد.وی تصریح کرد: این نوع سیاست قیمت گذاری با شدت 
و ضعف کم و بیش در تصدی دولت های دیگر ادامه داشت. ولی هرگز شدت 
آن به اندازه دهه اول انقاب نبود. غیراز دوره دولت اصاحات روش های قیمت 
گذاری با فعالیت ستاد تنظیم بازار در نهاد ریاست جمهوری و تشکیل جلسات 
شورای اقتصاد برای تعیین قیمت کالاهای اساسی کشاورزی و دامی و برای 
تعیین قیمت های تضمینی، فعالیت ســازمان های قیمت گذاری در تصدی 
دولت های دیگر کم اثر و کم رونق شد؛ به ویژه با شدت یافتن تحریم ها و با 
ایجاد شوک های ارزی و قیمتی، عماً نظارت و کنترل قیمت کالاها و خدمات 
از دست دولت خارج شد.این کارشناس حوزه اقتصاد عنوان کرد: اصولاً اجرای 
سیاست های درهای باز، تکیه بر اقتصاد بازار، به ویژه از تصدی دوره دوم ریاست 
جمهوری دولت دوازدهم و شدت بخشیدن این سیاست ها تحت عنوان »طرح 
جراحی اقتصادی« در دولت سیزدهم، قیمت گذاری و کنترل های بعد از قیمت 
گذاری، کاربرد خود را از دست داده است. قیمت گذاری در این شرایط تعدیل 
اقتصادی، پایه و سکویی برای پرش قیمتی در سطحی بالاتر است، اثر تثبیت 
قیمت نخواهد داشت. فقط دولت و نهادهای قیمت گذار به این افزایش ها، 

رسمیت داده و برای آن وجهه قانونی ایجاد کرده اند.

  قیمت گذاری مفید و قیمت گذاری مضر
اصولاً قیمت گذاری چرا انجام می گیرد؟ در صورت تعیین قیمت، چگونه 
و در چه شرایطی قابل کنترل است؟ دلیری در این باره گفت: قیمت گذاری 
وقتــی توجیه پیدا می کند که دولت به منظور حمایت از مصرف کنندگان، 
برای کالاهای تولید داخل و وارداتی یارانه پرداخت می کند. ثانیاً، با پرداخت 
یارانه های غیرمســتقیم، نظیر آب، برق، گاز و تسهیات بانکی ارزان قیمت، 
می خواهــد از افزایش قیمت کالاهای مورد نظر در بازار جلو گیری کند. یا 
برنامه های برای کنترل نــرخ تورم دارد و از افزایش مارپیچی قیمت کالا و 
افزایش نرخ تورم جلو گیری کند از این رو سیاست قیمت گذاری و کنترل 
قیمت ها را دنبال می کند. ثالثاً، با قیمت گذاری کالاها سودهای متعارف و 
ســودهای غیرمتعارف، مبنایی برای مالیات ستانی عادلانه دولت می شود، 

قابلیت اجرایی پیدا می کند.

  تلقی نادرست از قیمت گذاری
این کارشناس با بیان اینکه تلقی نادرستی از قیمت گذاری وجود دارد، 
ادامه داد: همان طور که اشــاره شد در مکتب اقتصادی کنزی بعد از بحران 
جهانی مالی ۱۹۲۹ بسیاری از کشورهای غربی که از بحران مالی آسیب دیده 
بودند، نظر کنز را درباره دخالت دولت برای کاهش بحران مالی، سیاست های 
حمایت مالی را تجویز کرده بود، مورد عمل قرار دادند و نیز تغییر و اصاح 
اندیشه های نوگرایانه بانک جهانی که با انتشار کتاب »نقش دولت در جهان 
در حال تحول« از ســوی معاون وقت بانک جهانی نگاشته و منتشر شد از 
ســال ۱۹۹۷ به بعد با ظهور این اندیشــه ها در اجرای برنامه های توسعه ای 
و رشــد اقتصادی به وجود آمد، فصل جدیدی نســبت به دخالت دولت در 

اقتصاد رقم خورد.

مزدک جمشیدی    |  وقتی از نظام قیمت گذاری در علم اقتصاد صحبت به میان می آید به طور کلی دو دیدگاه اقتصادی کاملا متمایز در ذهن متبادر می شود؛ اقتصاد 
اثباتی و اقتصاد دستوری که تقریباً در مقابل هم قرار دارند.

در تمام کشورها از بخش 
کشاورزی حمایت می شود، 

گفت: فراموش نکنیم 
حمایت از کشاورز به 

معنی پایین آوردن قیمت 
محصول نیست. اگر بهره 

وری کشاورز پایین است یا 
مشکلات دیگر دارد نباید 

عملکردی داشته باشیم 
برای حمایت از مصرف 
کننده از جیب کشاورز 

خرج شود.

کارآیی نظام قیمت گذاری محصولات تولیدی در ایران 

  پیام تبریک مدیر عامل بانک توسعه تعاون به 
مناسبت روز روابط عمومی و ارتباطات

مدیر عامل بانک توسعه تعاون طی پیامی فرارسیدن روز 
روابط عمومی و ارتباطات را تبریک گفت.

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  محمد شیخ 
حســینی مدیر عامل بانک توســعه تعاون همزمان با 
فرارســیدن روز روابط عمومی و ارتباطات ، طی پیامی 
این مناســبت را به همکاران حوزه روابط عمومی بانک 
تبریک گفت در ایــن پیام آمده اســت، روز ارتباطات 
و روابط عمومی را به شــما همــکار ارجمند تبریک و 
تهنیت میگویم. تاش های شما در زمینه بهره گیری 
از ظرفیت های گوناگون و گسترده روابط عمومی برای 
ارتقاء جایگاه و تقویت توانمندی های بانک توسعه تعاون 

درخور تشکر و تقدیر است.
هنر، همت و هویت تان در این جایگاه را با تقوای مومنانه 
و تخصص متعهدانه پاس داریــد چرا که در این صورت 
حوزه عمل و وظیفه شما در مجموعه فعالیت ها و کنش 
های روابط عمومی و ارتباطات می تواند تضمین کننده 
افق های روشن تر در مسیر خدمتگزاری بانک توسعه 
تعاون به هم میهنان عزیزمان در سراسر ایران اسامی 
باشد. از کوشش ها و تاشهایتان در جایگاه جهادگری 
عرصه تبیین صمیمانــه قدردانی می کنــم و افزونی 
توفیقتــان را در این آوردگاه خطیر کــه ضامن تحقق 
آرمان های خدمت و سعی مسوولانه خواهد بود از محضر 
پروردگار آرزو میکنم. همچنین با توجه به تأکید مقام 
معظم رهبری و دولت خدمتگزار بر اهمیت جهاد تبیین 
و اختصاص یکی از هفت راهبرد کان بانک در ســال 
جاری با عنوان »بکارگیری فرآیندهای اقناعی و اطاع 
رسانی فراگیر و امید آفرین از خدمات بانک در راستای 
جهاد تبیین« ، امید دارم که ظرفیت های علمی و عملی 

خود را به تمامی مصروف تحقق این امر مهم نمایید.

  تبلور تکیه بر توان داخلی بر اساس توافق بین 
صندوق بازنشستگی کشــوری و شرکت ملی 
گاز ایران در نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز و 

پتروشیمی
تفاهمنامه خرید انحصاری ۵۰۰ هزار تن ورق فولادی 
به ارزش ۵۰۰ میلیون دلار از سوی شرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران و شــرکت فولاد اکسین خوزستان از 
شرکت های زیرمجموعه هلدینگ صباانرژی امروز در 
حاشیه بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز 

و پتروشیمی؛ به امضا رسید. 
به گــزارش روابط عمومی شــرکت ســرمایه گذاری 
صندوق بازنشســتگی کشــوری، در این مراسم که با 
حضور مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ترکی 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری، زمان پور مدیر 
عامل هلدینگ صباانرژی، محمــدی مدیرعامل فولاد 
اکسین خوزستان و نوشادی مدیرعامل شرکت مهندسی 
و توسعه گاز ایران برگزار شد؛ مقرر شد این ورق ها که 
تحت اســتاندارد API بوده و اســلب آن توسط شرکت 
فولاد مبارکه تولید می شــود، طی ۱8 ماه به شــرکت 

مهندسی و توسعه گاز تحویل داده شود.
 شرکت فولاد اکسین خوزســتان، یکی از شرکت های 
زیرمجموعه هلدینگ صباانرژی و بزرگترین تولیدکننده 

ورق های عریض فولادی در کشور است.
 گفتنی اســت این قرارداد با ارزش مالی ۵۰۰ میلیون 
دلار، بزرگترین قرارداد نمایشگاه بیست و هفتم تاکنون 

است.

   توزیــع بیش از 60 میلیارد ریــال آگهی بین 
مطبوعات سراسری و استانی یزد در سال 1401 

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد-  مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسامی استان یزد: در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۶۰ 
میلیارد ریال آگهی های ثبتی و دولتی به نشریات محلی 

و سرپرستی روزنامه ها در استان یزد تعلق گرفت. 
»احسان عابدی« افزود: از این مبلغ، ۲۲ میلیارد و ۴۵۳ 
میلیون ریال سهم نشریات استانی شده و سرپرستی ها 
نیز ۳8 میلیــارد و ۱۵۵ میلیون ریال آگهی گرفتند که 

جمعا ۶۰ میلیارد و ۶۰8 میلیون ریال شده است. 
 طبق بخشنامه های جدید و توصیه های جدی نهادهای 
نظارتــی، در خصوص توزیــع آگهی ها بایــد قانون را 
رعایت کنیم که به همین دلیل فقط ۵ نشــریه استانی 
دارای شــرایط دریافت آگهی شــده اند و طبق قانون، 
نمی توانیم به سایر نشــریات و مطبوعات استان آگهی 

تخصیص بدهیم. 
این نشریات شامل روزنامه های پیمان یزد، بشارت یزد، 
صبح یزد و هفته نامه افــق کویر و دوهفته نامه ۱۵ دی 
ابرکوه هســتند که در حال حاضر حائز شرایط دریافت 

آگهی ها از جمله نظم در انتشار هستند. 
از ۲۲ میلیارد و ۴۵۳ میلیون ریال نشــریات استانی، 
بیشترین درصد متعلق به ۲ روزنامه بشارت یزد و پیمان 

یزد بوده است. 
 طبق قانون باید ۷۰ درصد آگهی های دولتی به نشریات 
استانی و ۳۰ درصد به سرپرستی روزنامه های سراسری 
اختصاص یابد، اما ادارات و دستگاه های دولتی استان 
یزد معمولاً اصرار دارند آگهــی خود را در روزنامه های 
سراسری منتشــر کنند که این موضوع باعث تضعیف 

نشریات استانی شده است. 
از ابتدای سال ۱۴۰۱ این مساله توسط اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسامی پیگیری شد و استاندار یزد هم دستور 
موکدی به مدیران استانی مبنی بر حمایت از مطبوعات 
استانی صادر کردند که انتظار داریم مورد نظر مدیران 

دستگاه ها قرار بگیرد. 
 سرپرســتی روزنامه های سراســری هم مورد حمایت 
هســتند، همچنان که تاکنــون بوده انــد، اما تقویت 
مطبوعات و رسانه های محلی تاثیر بیشتری در انتشار 
اخبار و اطاع رسانی مسائل استان و شهرستانها دارند 
و به همین دلیل به دنبال ایجــاد موازنه بین حمایت از 

هر دو هستیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/02/31
شماره : 1406

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی گلستان و هیات همراه با حضور در منزل علیرضا منوچهری، هنرمند و مجری و فعال قرآنی کردکویی با وی دیدار کرد و از وی عیادت به عمل آورد.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان - به گزارش روابط عمومی اداره فرهنگ و ارشاد اسامی کردکوی، در راستای تکریم و توجه به جامعه هدف این دستگاه اجرایی، عصر چهارشنبه ۲۷ اردیبهشت، محمد 

رعیت،مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی گلستان و هیات همراه به عیادت علیرضا منوچهری، هنرمند و مجری کردکویی و مدیر موسسه فرهنگی هنری غوغای مهر آسمانی رفت.
رعیت در این دیدار ضمن آرزوی شفای عاجل برای هنرمند کردکویی، بیماری ها را امتحان الهی خواند و روحیه بالای این هنرمند در مبارزه با بیماری پیش آمده را ستود.

یادآوری می شود، علیرضا منوچهری، فعال قرآنی و مدیر دبیرستان شاهد کردکوی، سال های سال است که در برنامه های فرهنگی و هنری این شهرستان به عنوان مجری ایفای نقش می کند. 
وی از اواسط بهمن سال گذشته دچار بیماری شد و هم اکنون با گذراندن دوره شیمی درمانی، روبه بهبود است.

11هزارو 1۵۷ واحد کشاورزی در سطح استان مازندران مشترک گاز طبیعی هستند.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران، قاسم مایلی رستمی، مدیرعامل شرکت 
گاز مازندران، گازرسانی به بخش کشاورزی را به عنوان یکی از پروژه های اولویت دار این شرکت 
نام برد و افزود: با توجه به روند رو به رشد واحدهای تولید محصولات کشاورزی به ویژه کشت 
گلخانه ای طی سال های اخیر در استان مازندران به ویژه در روستاها، گازرسانی به بخش 
کشاورزی نیز در این سال ها همزمان با توسعه شبکه های گازرسانی شتاب خوبی داشته است.

 وی، گفت: گاز رسانی به عنوان یکی از زیرساخت های توسعه ای با هدف فراهم کردن 
رفاه در روســتاها عاوه بر بهبود وضعیت زندگی روســتاییان نویدبخش مهاجرت معکوس 
جوانان برای فعالیت های کشاورزی در مازندران شده است، خدمتی که از اولویت های اصلی 

دولت نیز محسوب می شود.
مدیر عامل شرکت گاز مازندران با بیان این که توسعه گازرسانی برای فعالیت های کشاورزی 
سبب محرومیت زدایی و مهاجرت معکوس جوانان را در پی دارد، تصریح داشت: در دو سال 
اخیر تقاضا برای گرفتن علمک مصرف گاز کشاورزی در استان افزایش چشم گیری یافته است.

 مایلی رستمی با اظهار این که ۲۰۰ پیمانکار در نقاط مختلف استان در حال عملیات 
شــبکه گذاری گاز هستند، افزود: شرکت ملی گاز به هیچ عنوان مشکل تامین اعتبار برای 

اجرای طرح های گازرسانی به مردم را ندارد و صورت وضعیت مالی پیمانکاران نیز سر موقع 
طبق قرارداد به حسابشان واریز می شود.

 وی با اشــاره به اجرایی شدن طرح های گازرســانی در دولت سیزدهم مازندران  عنوان 
کرد: اجرای طرح خطوط تغذیه فشار قوی از "طالع رودبار "تا" خطیرکوه" و از "خطیرکوه" تا 

"ورسک" با هدف از بین بردن افت فشار گاز را در دست اجرا داریم که در آینده خط "ورسک" 
را نیز به گاز "فیروزکوه" وصل خواهیم کرد.

 مدیر عامل شرکت گاز مازندران ، در ادامه از صرفه جویی در مصرف سوخت های فسیلی، 
کاهش چشمگیر هزینه  ی سوخت مصرفی و حذف هزینه های جانبی به  ویژه حمل  و نقل 
سوخت مایع، سودآوری و رونق فعالیت های کشاورزی با توجه به ارزان بودن گاز طبیعی نسبت 
به سایر سوخت ها و همچنین افزایش کیفیت محصولات تولیدی با توجه به پاک بودن گاز 
را از جمله فواید گازرسانی برای کشاورزان و صاحبان مراکز تولیدی دانست و تصریح نمود: 
هرگونه اقدام برای کاهش سوخت های آلاینده به معنای ایجاد محیط زیست سالم تر خواهد 
بود و با توجه به کشاورزی بودن استان مازندران، تزریق گاز طبیعی به این بخش می تواند 

در حفظ و صیانت از محیط زیست تاثیر به سزایی داشته باشد.
 طبق آمار رسمی، هم اکنون استان مازندران با تولید ۷۲ نوع محصول زراعی و باغی سالانه 

بیش از هفت میلیون و ۵۰۰ هزار تن محصول کشاورزی تولید می کند.
 این استان با برخورداری از تنها ۲ و نیم درصد از سطح زراعی کشور، سالانه هفت درصد از 
تولیدات کشاورزی و ۱۱ درصد از ارزش اقتصادی محصولات کشاورزی کشور را در اختیار دارد.

توسعه گازرسانی در بخش کشاورزی استان مازندران

ساخت و نصب مبدل حرارتی در شرکت نفت و گاز کارون با مشارکت دانش بنیان ها
ساخت و نصب موفقیت آمیز مبدل حرارتی نفت با ظرفیت ۷۵ هزار بشکه در کارخانه 
نمکزدایی منصوری توسط یک شرکت دانش بنیان با همکاری و نظارت کارشناسان شرکت 

نفت و گاز کارون انجام گردید.
در راستای ارتقاء کیفیت نفت خام تولیدی، نگهداشت و بهبود شرایط تولید، با اعتماد به 
توان داخلی، عملیات طراحی و ساخت مبدل حرارتی واحد نمکزدایی منصوری در شرکت 
بهره برداری نفت و گاز کارون با ظرفیت ۷۵ هزار بشــکه به یکی از شــرکت های داخلی 
دانش بنیان محول و با نظارت تیم فنی متشــکل از ادارات نگهداری و تعمیرات، بازرســی 
فنی و خوردگی فلزات و مهندسی فرآورش با موفقیت انجام و پس از آزمایش میدانی در 

اردیبهشت سال جاری در چرخه عملیات قرار گرفت.
ساخت این مبدل در داخل کشور و توسط یک شرکت دانش بنیان در سال ۱۴۰۱، که 
بود، با اعتبار ۲8۰ میلیارد ریال و در مدت۱۴ ماه و ساخت فونداسیون و نصب آن توسط از سوی مقام معظم رهبری به عنوان سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین نامگذاری شده 

امور مهندسی و ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون انجام گردید.
مبدل حرارتی قبلی مجموعه نمکزدایی منصوری در اثر نقص فنی از ســرویس خارج 
شــده بود، که فرآینــد تولید بدون این تجهیز باعث کاهش روزانه ۷۵ هزار بشــکه نفت 
می گردید. اما با ابتکار متخصصان مدیریت های امور فنی و عملیات شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز کارون و با هماهنگی کارشناسان مهندسی نفت مناطق نفتخیز جنوب، با انجام 
اصاحیه های فرآورشــی، از کاهش تولید در شرایط موجود و تا زمان نصب مبدل جدید 

جلوگیری به عمل آمد.
شــایان ذکــر اســت شــرکت بهره بــرداري نفــت و گاز کارون بــا تأمیــن ۲۷ 
 درصــد نفــت خام کل کشــور بزرگتریــن شــرکت بهره بــردار تابع مناطــق نفتخیز 
جنوب است که مسئولیت راهبري و تولید صیانتي نفت، گاز و مایعات گازي را از میادین 

تحت سرپرستی برعهده  دارد.
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10 هزار و 600 میلیارد تومان 
 طلب گندمکاران
 پرداخت شد

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه 10 هزار و 600 میلیارد تومان از مطالبات گندمکاران پرداخت شده است، گفت: میانگین مدت زمان پرداخت پول گندمکاران کاهش یافت.
سیدمحمد آقامیری، در مورد پرداخت پول گندمکاران گفت: مطالبات گندمکاران که از قبل باقی مانده بود، به میزان 10 هزار و 600 میلیارد تومان از سوی دولت پرداخت شد.

وی در پاسخ به این پرسش که آیا الان همه مطالبات گندمکاران پرداخت شده است، گفت: مقدار ناچیزی باقی مانده است که در حال پرداخت است. 
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی در مورد زمان پرداخت پول گندمکاران گفت: در سالهای گذشته از زمان تحویل گندم تا پرداخت پول آنها میانگین 38 روز زمان می برد، در حال حاضر این مدت 

کاهش پیدا کرده و تلاش داریم این زمان را کاهش دهیم.
آقامیری تأکید کرد: سیاست دولت حمایت از کشاورزان و تولید محصولات اساسی از جمله گندم است و تلاش داریم در اسرع وقت پول گندمکاران پرداخت شود.

مزدک جمشیدی    |   وزیر نفت در بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی از به بهره برداری رسیدن فاز 
11 پارس جنوبی تا سه ماه آینده خبر داد. 

اگر شرکت های اکتشاف و تولید نبودند، تحریم ها 
سهمگین تر بود

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/02/31
شماره : 1406

 اگر شرکت های صاحب 
صلاحیت توانستند دکل 
به ویژه دکل های دریایی 

بیاورند، ما حاضر به اجاره 
بلندمدت هستیم؛  برای 

نمونه اگر کسی دکل 
دریایی در سقف گنجایش 

و ظرفیت و نیاز بیاورد، ما 
حاضر به امضای قرارداد 

پنج ساله هستیم، این 
یعنی پیمانکار با اجاره به 

شرط تملیک صاحب یک 
دکل می شود و کمک های 
ما به این صورت و به شکل 

تمهیدهاست.

 معاون وزیر نفت گفت: شرکت های اکتشاف و تولید نیز به  عنوان بنیان راهبردی صنعت نفت شناخته می شوند که اگر 
نبودند تحریم ها سهمگین تر بود.

 محسن خجسته مهر در نشست »توسعه میادین نفت و گاز و افزایش تولید از طریق بهبود فضای کسب و کار« در حاشیه 
بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی افزود: وقتی می گوییم صنعت نفت را ایرانی کنیم، 
یعنی شــما شــرکت های اکتشاف و تولید، این کار را انجام دهید و این یعنی شما مهم هستید و اگر شما نبودید تحریم ها 
سهمگین تر بود.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران بیان داشت: اینکه رهبر معظم انقلب می فرمایند »باید تحریم ها را خنثی 
کنیم«، یعنی ما در داخل کشــور قوی شــویم. البته اکنون مدعی داشتن بنیه قوی هستیم و شرکت های اکتشاف و تولید 

نیز به  عنوان بنیان راهبردی صنعت نفت شناخته می شوند.
وی با بیان اینکه مشکل ما منابع مالی نیست و مشکل در میزان جذب منابع مالی است، تاکید کرد: جذب منابع مالی 

بدان معناست که صورت  وضعیت نداریم و سرمایه گذار نقش جدی در توسعه دارد.
خجســته مهر ادامه داد: از دو دهه پیش به دنبال مدیریت قوی برای اجرای پروژه ها و ارتقای مدیریت نفت و گاز بودیم 
که اکنون وضع بهتر شده است، اما تا رسیدن به مرحله تکامل فاصله داریم. در این راستا پیمانکاران می توانند نقش مهمی 
ایفا کنند تا مستقل از محیط داخلی کشور در محیط های بین المللی کار کنیم.وی گفت:  باید آن قدر قوی باشیم که یک 
شــرکت اکتشــاف و تولید ادعا کند می تواند یک دکل را به خارج از مرزها برده و به کار گیرد. پس نباید خیلی به دولت 

متکی بود، بلکه باید ریسک های مربوطه را محاسبه و سپس مدیریت کرد.
معاون وزیر نفت با اشاره به تأکیدات رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه کارها را شرطی نکنید، افزود:  این بدان معناست 
که بگوییم اگر تحریم ها برداشــته شــود یا فلان شرکت خارجی باشــد، می توان کاری انجام داد؛ این همان شرطی کردن 
مأموریت هاســت.وی یادآور شــد: البته نمی گوییم که از شرکت های خارجی استفاده نکرد، چه اینکه تا حد امکان از توان 

خارجی استفاده می کنیم. بلکه ما یک سبد داریم که باید هنرمندانه آن را متوازن و متعادل کرد.
خجســته مهر با اشــاره به حضور ۲00 شرکت خارجی در نمایشگاه امسال اظهار داشت:  دلیل آنکه پارسال ۵0 شرکت 
خارجی در نمایشــگاه حضور یافت و امســال این عدد به ۲00 شرکت رسید، این است که آنها شرکت ها ایرانی را در تراز 

شرکت های بین المللی دیده و آمادگی همکاری دارند.
وی با بیان اینکه مدل های قرارداد در حال تکامل است، توضیح داد:  این طور نیست که بگوییم همیشه یک الگوی قرارداد 

بیش از 100 خانوار دارای ارتباط هستند 
مدیر مخابرات منطقه یزد با بیان اینکه خوشبختانه تمام روستاهای بیش از 100 
خانوار دارای ارتباط هســتند، گفت: بالغ بر 16 هزار مشترک در روستاهای استان 

نیز از سرویس ADSL  خانگی برخوردار هستند.
»محمدرضا زارع« در نشست مطبوعاتی خود که به مناسبت روز جهانی مخابرات 
و جامعه اطلاعاتی برگزار گردید ضمن تبریک ایام با بیان اینکه این مجموعه تمام 
تلاش خود را در جهت تســهیل و پایداری ارتباطات در سطح استان به کار گرفته 
اســت اظهار کرد: طبق سیاســت های شــرکت مخابرات ایران، پروژه نجما نهضت 

جهادی فیبرنوری است.
مدیر مخابرات منطقه یزد با اشــاره به عملکرد خوب مخابرات در ادامه با بیان 
اینکه در بخش فیبر نوری ۴0 کیلومتر دیگر در ســال گذشته به شبکه فیبر نوری 
اســتان اضافه شده و شبکه دسترســی فیبرنوری با تکنولوژی FTTH برای پوشش 
60 هزار خانوار در اســتان یزد تا پایان ســال 1۴03 ایجاد خواهد شد افزود : طرح 
نجما، از سال 13۹۵ در استان یزد آغاز شده و در این راستا تاکنون ۲0۴ هزار متر 
 )FTTH( فیبرنوری کشــیده و افزون بر ســه هزار و ۴00 مشترک از سرویس تانوما

برخوردار شده اند.
وی در حال حاضر ثبت ضریب تلفن ثابت در استان یزد را  ۴۵ درصد و ضریب 

نفوذ تلفن همراه را  نیز 1۲0 درصد ثبت اعلام و مشغول بکار تلفن ثابت در استان 
را بالغ بر ۵۷3 هزار شــماره خواند و گفت: در حال حاضر ضریب نفوذ تلفن ثابت 
در اســتان ۴۵ درصد است و اســتان از این حیث همواره رتبه های سوم یا چهارم 
کشور را دارد و در بخش تلفن همراه نیز با ضریب نفوذ 1۲0 درصدی، رتبه چهارم 

کشور را داریم.
زارع با بیان اینکه در مجموع دو هزار و ۲۵۴ کیلومتر از جاده های استان و 6۴3 
کیلومتر از مســیرهای ریلی استان تحت پوشش تلفن سیار هستند افزود: در سال 

گذشــته ۹ هزار شــماره تلفن ثابت به دلیل غیرفعال بودن تخلیه شده و در اختیار 
متقاضیان قرار گرفته است.

مدیــر مخابــرات منطقه یزد گفت : در ســال گذشــته ۲۷8 طرح بــا اعتبار 
 1۵۲ میلیــارد تومــان افتتــاح شــده و بــرای هفتــه ارتباطات امســال نیز ۹۵ 
طرح در بخش های مختلف با سرمایه گذاری 10۵ میلیارد تومان آماده بهره برداری 

شده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود یه برنامه های توسعه مخابرات منطقه یزد  
پرداخت و از نصب ســایت های 5G یا نســل پنجم در شهر یزد خبر داد و گفت  : 
امیدواریم با همکاری مســئولان و تامین تجهیزات به زودی این فناوری در استان 

به بهره برداری برسد.
زارع در راستای اهمیت دستاوردهای حوزه ارتباطی در استان یزد تصریح داشت 
:  خوشبختانه در حال حاضر وضعیت استان یزد در حوزه پوشش مخابراتی مطلوب 
است وهمچنین براســاس ارزیابی های کشوری در تمام زمینه های مربوط به تلفن 
ســیار، رتبه اول کشور را در اختیار داریم و در وضعیت نگهداری و توسعه عملکرد 

موفقی داشته ایم.
در پایان به سؤالات خبرنگاران و اصحاب رسانه پاسخ داده شد.

 امضای ۹ قرارداد در صنعت پتروشیمی
معاون وزیر نفت گفت: امروز شاهد امضای ۹ قرارداد در صنعت پتروشیمی بودیم که با شرکت های داخلی امضا شد، در حالی که در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی این صنعت به شرکت های خارجی وابسته بود.

 مرتضی شــاه میرزایی مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی در حاشــیه نمایشگاه در نشست خبری با اصحاب رسانه از افزوده شدن 1۲ مجتمع تازه پتروشیمی به واحدهای پتروشیمی کشور در سال 1۴0۲ خبر داد و گفت: ۴ هزار و ۵00 میلیارد تومان 
سرمایه در گردش واحدهای تکمیلی از طریق فروش اعتباری تأمین شده است.

وی با اشــاره به قراردادها و تفاهم نامه هایی که پیش از این نشســت امضا شــد، اظهار کرد: امروز شــاهد امضای ۹ قرارداد و ۹ تفاهم نامه همکاری در صنعت پتروشیمی بودیم که با شرکت های داخلی امضا شد، در حالی که در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی این 
صنعت به شرکت های خارجی وابسته بود.شاهمیرزایی ادامه داد: برنامه ریزی های برای توسعه صنعت پتروشیمی انجام شده و انتظار می رود امسال با همت بالای همه صنعتگران صنعت پتروشیمی همسو با سیاست های مقام معظم رهبری به منظور مهار تورم و 
رشــد تولید، به طور میانگین هر ماه یک طرح پتروشــیمی به تولید برســد.وی ادامه داد: این خبر بســیار مطلوبی برای این صنعت است، چراکه بهره برداری از طرح افزون بر اشتغال پایدار، تولید ملی را افزایش می دهد و به دنبال تولید محصولات بالادستی و میانی 

پتروشیمی، صنایع تکمیلی نیز از واردات خوراک بی نیاز می شوند.

امضای تفاهم نامه همکاری میان مجتمع صنعتی اسفراین و فولاد مبارکه اصفهان 
خراسان شمالی _خبرنگار آوای اقتصاد _اسدالله ابراهیمی -تفاهم نامه همکاری های 
مشــترک مجتمع صنعتی اسفراین با شــرکت فولاد مبارکه اصفهان به منظور تأمین 
فولاد خام آلیاژی مورد نیاز سازندگان تجهیزات و قطعات یدکی فولاد مبارکه امضا شد. 
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد در خراســان شــمالی  در حاشیه بازدید طیب نیا 
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان و صالحی نیا رئیس هیأت مدیره به همراه تیم مدیریتی 
این شرکت که در روز پنج شنبه مورخه ۲8 اردیبهشت جاری از مجتمع صنعتی اسفراین 
انجام شــد، فصل جدیدی از همکاری های این دو مجموعه بزرگ صنعتی آغاز شد که 

ماحصل آن تقویت صنعت فولاد کشور خواهد بود. 
مدیرعامل مجتمع صنعتی اسفراین در گفتگو با خبرنگار آوای اقتصاد، با بیان اینکه 
این دو مجموعه صنعتی دو قطب فولاد کشــور می باشند ، اظهار داشت: با انعقاد این 
تفاهم نامه، متریال مورد استفاده پیمانکاران فولاد مبارکه را به وزن تقریبی ۴ هزار تن 

تأمین خواهیم کرد و اخذ سفارش قطعات استراتژیک و خاص شرکت فولاد مبارکه را 
نیز بیش از گذشته در برنامه تولید خواهیم داشت.

مهنــدس بیابانی افزود: با انعقاد این تفاهم نامه زمینــه تبادل دانش و تکنولوژی، 
 جلســات هم اندیشی، جلسات آموزشی مشــترک، اتاق فکر مشترک بین دو شرکت

 فراهم خواهد شد.
دکتر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در گفتگو با خبرنگار آوای اقتصاد، با بیان 
اینکه شــرکت فولاد اسفراین از تأمین کنندگان اصلی قطعات سنگین مجتمع فولاد 
مبارکه می باشد تصریح کرد: با توجه به اینکه ظرفیت های بسیار ارزشمند و پرافتخاری 
در مجتمع صنعتی اسفراین ایجاد شده است، شرکت فولاد مبارکه نیاز خود را به واردات 

قطعاتی که در این مجتمع صنعتی قابلیت تولید دارد کاهش خواهد داد. 
وی خاطرنشان کرد: سیاست ما حمایت از صنایع داخلی و شرکای تجاری است تا 
هم کشور و هم صنعت بهره مند شوند و در شرایط تحریم از همکاری با صنایع داخلی 

و استفاده از ظرفیهای بومی استقبال خواهیم کرد.

مدیر مخابرات منطقه یزد خبر داد

در بازدید از مجتمع صنعتی اسفراین محقق شد:

   پوشش صد در صدی همراه اول در محل برگزاری 
مراسم بزرگداشت مختومقلی فراغی تامین شد

به گــزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه 
گلستان ، با حضور کارشناسان مدیریت ارتباطات سیار 
 پوشش همراه اول در محل برگزاری مراسم بزرگداشت 

مختومقلی فراغی تامین شد .
به گفته مهندس مهدی یزدانی ، با توجه به استقبال 
بسیار زیاد مردم از مراسم بزرگداشت مختومقلی فراغی 
در محل آرامگاه این شاعر شهیر ترکمن  و ضرورت 
تامین ارتباطات همراه اول برای شــرکت کنندگان 
دراین مراســم ، پوشش صد درصدی تامین شده و 
ارتباطات سیار با کیفیت در اختیار حاضرین در مراسم 

قرار خواهد گرفت .
لازم به ذکر اســت این مراسم هر ساله با حضور 
هزاران نفر از علاقمندان به شخصیت والای مختومقلی 
فراغی در محل آرامگاه این شــاعر بزرگ ترکمن در 
روستای آق تقه از توابع شهرستان مراوه تپه برگزار 

می شود .

  در نخســتین روز نمایشگاه بین المللی 
نفت در تهران

مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران از 
سالن های ۸ ، ۹ و ۲۷ نمایشگاه بازدید کرد

در نخســتین روز آغاز به کار بیست و هفتمین 
نمایشــگاه بین المللــی نفــت، گاز، پالایش و 
پتروشــیمی، مدیرعامل شــرکت ملی حفاری 
از غرفه های شــرکت های ســازنده قطعات و 
تجهیزات و طرح هــای فناورانه دانش بنیان ها 

در سالن های 8، ۹ و ۲۷ نمایشگاه بازدید کرد .
حمید رضا گلپایگانی و تعدادی از مدیران همراه 
در جریان این بازدید در غرفه های چند شرکت 

با مدیران عامل شرکت ها به گفت و گو نشست. 
در این نشست ها مدیران و کارشناسان شرکت ها 
درباره آخرین دستاوردها و ظرفیت های مجموعه 
های تحت سرپرستی توضیح و برای همکاری با 

شرکت ملی حفاری اعلام آمادگی کردند  .
گلپایگانی نیز با اشاره به ظرفیت ها و توانمندی 
های عملیاتی و فنی مهندســی شرکت ، گفت: 
شــرکت ملی حفاری ایران در بیش از دو دهه 
همکاری مستمر با سازندگان، صنعتگران و در 
سال های اخیر شرکت های دانش بنیان موفق 
به بومی ســازی افزون بــر ۷0 درصد قطعات و 
تجهیزات مورد استفاده در دکل های حفاری و 
متعلقات آن و ابزار و تجهیزات اختصاصی خدمات 
فنی و پشتیبانی گردیده و برنامه ساخت داخل بار 
اول قطعات و تجهیزات با همکاری مراکز علمی 
، پژوهشــی و دانش بنیان در قالب پروژه های 

فناورانه روز آمد ، با جدّیت استمرار دارد.

  مسئول دفتر امور حقوقی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خوزستان منصوب شد

طی حکمی از ســوی مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان، کوثر ویســی شیخ رباط به 
عنوان مســئول دفتر امور حقوقی این اداره کل 

منصوب شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان،حجت الاسلام رضا کلاه کج 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان طی 
حکمی کوثر ویسی شیخ رباط را به عنوان مسئول 

دفتر امور حقوقی این اداره کل منصوب کرد.
در متن حکم انتصاب شیخ رباط آمده است:

سرکار خانم کوثر ویسی شیخ رباط
نظر به تعهد و تجربه سرکارعالی در امور حقوقی 
و به موجب این ابلاغ، شما را به عنوان »مسئول 

دفتر امور حقوقی اداره کل« منصوب می نمایم.
امید اســت با اســتعانت از خداوند منان و بهره  
گیری از توان و تجــارب  مجموعه ی همکاران 
ارجمند، در پیشبرد اهداف این اداره کل موفق 

و مؤید باشید.

وجود دارد و تغییر نمی کند، همچنانکه به  مرور مدل قراردادها تغییر کرد. باید به سمت رفع مشکلات 
و نقاط ضعف رفت و به نقاط قوت اضافه کنیم.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با تاکید بر اینکه باید زمان واگذاری قراردادها کوتاه شــود، به 
قراردادی اشــاره کرد که از زمان مذاکره تا امضا 800 روز به طول انجامید و خاطرنشــان کرد: به طور 
کلی تسهیل گری برای انجام پروژه ها انجام و چندین جلسه در کمیسیون اقتصادی دولت برگزار شده 

است و منتظر تصویب پیشنهادها در دولت هستیم.
وی به قراردادهای 3۴ بســته ای موســوم به EPD/EPC اشاره و اظهار کرد: برخی از این قراردادها 
مشــکلاتی داشته اند و پیمانکاران نمی توانند آن را جلو ببرند، از طرف دیگر فرآیند فسخ قرارداد هم 
چند سال طول می کشد؛ به همین دلیل باید راهی پیدا می کردیم تا پیمانکاران از مشکلات پیش  رو 

به صورت قانونی عبور کنند.
خجســته مهر بیان داشــت: در همین زمینه تعدیلی برای تعدادی از پروژه ها به تأیید وزیر نفت و 
ســازمان برنامه و بودجه رســیده که لازم است شرکت ها هم هرچه سریع تر الحاقیه را انجام دهند تا 

از این توقف عبور کنیم.
معاون وزیر نفت، تأخیر در اجرای پروژه ها را آسیب زا دانست و گفت: یکی از دلایل مهم تأخیر در 

پروژه ها، کمبود و ناکارآمد بودن دکل های حفاری است که باید پیمانکاران بر آن غلبه کنند.
وی اضافه کرد: اگر شرکت های صاحب صلاحیت توانستند دکل به ویژه دکل های دریایی بیاورند، 
ما حاضر به اجاره بلندمدت هستیم؛  برای نمونه اگر کسی دکل دریایی در سقف گنجایش و ظرفیت 
و نیاز بیاورد، ما حاضر به امضای قرارداد پنج ساله هستیم، این یعنی پیمانکار با اجاره به شرط تملیک 

صاحب یک دکل می شود و کمک های ما به این صورت و به شکل تمهیدهاست.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه باید طبق قرارداد مطالبات پیمانکاران را پرداخت 
کرد، یادآور شــد:  البته پیمانکاران همیشــه با ما مدارا کرده اند، باید نشست هایی برای حل مشکلات 
برگزار کنیم و ما به عنوان کارفرما امور را برای پیمانکاران تسهیل کنیم. در همین راستا برنامه ای برای 
واگذاری تعدادی از میدان ها همچون برگزاری مناقصه داریم، زیرا زمان مناقصه کمتر از مذاکره است 

و فرآیند آن نیز کوتاه تر می شود.
در این نشســت، »محمد جواد شــمس« رئیس هیات مدیره انجمن شرکت های اکتشاف و تولید 
گفت: ما به عنوان شــرکت های اکتشــاف و تولید، قصد داریم گام های بلندی در برنامه هفتم توسعه 
برداریم، راهگشایی کنیم و به عنوان انجمن، تسهیل گر فعالیت های صنعت نفت باشیم و نقش خود را 

به عنوان سرمایه گذار در جهت افزایش تولید برای شرکت ملی نفت ایفا کنیم.
»الینا باقری« دبیرکل انجمن نیز به بخشی از فعالیت های انجمن در موضوع قراردادهای IPC اشاره 
کرد و افزود: انجمن با موافقت شرکت نفت و اتاق بازرگانی در بودجه سال 1۴0۲ توانست بندهایی را 
نهایی کرده و مشکل وثیقه های قراردادها را تا حدودی رفع کند، اما اصلاحات اساسی دیگری نیزباید 

در راستای تسریع توسعه بالادستی در قراردادها انجام شود.
وی در ادامه به اهمیت توان مالی این شرکت ها و کاهش آن به دلیل مطالبات معوق اشاره کرد و 
گفت: یکی از چالش های اصلی شــرکت های اکتشاف و تولید، مطالبات میلیاردی آنها از شرکت های 
دولتی اســت و با رابطه مالی تعریف شــده شــرکت نفت و دولت،  در عمل توان شرکت ملی نفت در 
پرداخت این مطالبات به شدت کاهش خواهد یافت؛ بر این اساس بندهایی در برنامه هفتم توسعه برای 

پرداخت مطالبات مشابه صندوق توسعه ملی، بانک ها و تامین اجتماعی پیشنهاد شد.
باقری، همچنین به دلیل حجم درگیری شــرکت های اکتشــاف و تولید به صورت پیمانکار در 
قراردادهای ۲8 میدان، حل مسایل این قراردادها را برای تمرکز شرکت ها بر توسعه میادین حیاتی 

دانست.
در ادامه نشســت »محمد ایروانی« عضو انجمن شــرکت های اکتشاف و تولید به تشریح وضعیت 
پیشرفت طرح های اکتشاف و تولید پرداخت و گفت: از نگرش وزارت نفت و شرکت ملی نفت در توجه 
به بهبود فضای کسب و کار شرکت های اکتشاف و تولید و همچنین رویکرد شرکت نفت در استفاده 
از نظرات تخصصی شــرکت ها و انجمن در بهبود قراردادها استقبال کرده و در عین حال امیدواریم 

چالش های این شرکت ها نیز با کمک مجموعه نفت رفع شود.
وی حل مسایل مرتبط با روند اجرای قراردادها و همچنین تامین مالی را مهم برشمرد و ابرازامیدواری 

کرد: روند همکاری با این شرکت ها ادامه دار باشد.
همچنین »بابک فولادی« دیگر عضو انجمن، با اشــاره به نیازهای زیرساختی صنعت نفت، گفت: 
در حوزه حفظ و نگهداشت تولید ۲8 مخزن، شرکت های ایرانی یک قدم به جلو برداشتند. اکنون نیز 
آماده اند در حوزه سرمایه گذاری و قراردادهای IPC فعالیت جدی داشته باشند و سهم بزرگی از تولید 
را به عهده گیرند.انجمن شرکتهای اکتشاف و تولید متشکل از 1۹ شرکت فعال در حوزه اکتشاف و 
تولید اســت که از اسفند ماه سال 1۴00 رسما فعالیت خود را آغاز و ماموریت خود را همراستایی و 

همراهی با نهادهای حاکمیتی مانند وزارت نفت و شرکت ملی نفت قرار داده است.
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 معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ایجاد یک میلیون و ۳۰۰ هزار فرصت شغلی طی سال ۱۴۰۱ در سامانه کشوری » رصد« ثبت شده است.
محمود کریمی بیرانوند در حاشیه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری لرستان در جمع خبرنگاران افزود: ایجاد سالانه یک میلیون فرصت شغلی از شعارها و اهداف عالیه دولت مردمی سیزدهم 

است که هر سال برای تحقق این مهم برنامه ریزی می شود.
وی تصریح کرد: یک میلیون و ۲۱۲ هزار فرصت شغلی جدید برای سال ۱۴۰۱ در نظر گرفته شده بود که در این راستا بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار کد ملی منحصر روی سامانه رصد ثبت 

شده و تاکنون میانگین صحت سنجی کشور نیز با ثبت۹۵۰ هزار کد ملی صورت گرفته و تمام اطلاعات جزیی در خصوص این افراد موجود است.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال در کشور پرداخت شده است ادامه داد: میزان اشتغال ثبت شده سامانه رصد در حالی است که بر اساس 
اعلام سازمان امور استخدامی، بیش از ۱۲۰ هزار کدملی هم در بخش دولتی ایجاد اشتغال شده بود که مجموع این ۲، هدف یک میلیون شغل دولت مردمی را بیش از تعهد، محقق کرده است.

ثبت یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
شغل جدید در کشور

در صورتی که این 
افراد همکاری لازم با 

جهادکشاورزی داشته 
باشند می توان مدعی شد 

حدود ۴۰ درصد ساخت 
و سازها و تخریب اراضی 

کشاورزی در این شهرستان 
گردشگرپذیر کاهش می 
یابد درحالی که متاسفانه 

این نوع همکاری وجود 
ندارد.وی با بیان آنکه 

امسال ۱۱ مورد قلع و قمع 
در قالب اجرای حکم در 

این شهرستان انجام گرفته 
است، خاطرنشان کرد :۴ 

با اجرای این احکام حدود 
۵۷ هزار و۴۰۰ متر از حالت 

تغییر به غیر کشاورزی 
جلوگیری و برای افراد 

متخلف پرونده سازی شد 
و این اراضی تفکیک شده 
در قالب ۴۵ قطعه بیشتر 

مربوط به بخش کجور 
منطقه دشت نظیر بوده 

است.

جنگلخواران هیرکانی

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |    پرونده ساخت و سازهای غیرمجاز به عنوان تهدید جدی در غرب مازندران به ویژه شهرستان 
نوشهر روز به روز قطورتر و نگران تر می شود که به تاکید کارشناسان پیشگیری از این چالش فراگیر نیازمند بازنگری 

قوانین، تقویت امکانات، هماهنگی و همگرایی مسوولان نهادهای ذیربط است.

  گیلان از نظر جوانی جمعیت وضعیت خوبی 
ندارد

 استاندار گیلان با بیان اینکه شرایط این استان 
در جوانی جمعیت خوب نیست، اظهار کرد: گیلان 
از نظر میانگین سنی جمعیت جزو استان های آخر 

کشور است.
 اسدالله عباسی روز شنبه پس از خاتمه مراسم 
جایزه ملی جمعیت که با حضور معاون اول رئیس 
جمهــور در تالار وحدت تهران و به صورت ارتباط 
تصویری با اســتانداران سراسر کشور برگزار شد، 
اظهار کــرد: قرار گرفتن گیلان به لحاظ میانگین 
سنی جوانی جمعیت در جدول به عنوان استان های 
آخر کشور از نظر چشم انداز و افق آینده مخاطراتی 

را در بر دارد.
وی با اشاره به اقدامات و برنامه های گیلان همگام 
با سراســر کشور برای جوانی جمعیت اضافه کرد: 
طی برگزاری جلســات و برنامه هایی که در دولت 
سیزدهم آغاز کرده ایم، گام های خوبی در ارتباط با 
جوانی جمعیت در اســتان برداشته شده و در این 
زمینه ۱۸ محور به عنوان تکالیف قانونی دستگاه 

های مرتبط دسته بندی شده است.
نماینده عالی دولت در استان گیلان خاطر نشان 
کرد: بر اساس این تکالیف قانونی و مباحث شرعی، 
فرهنگی و اجتماعی باید برنامه ها و اقداماتی در حوزه 

جوانی جمعیت انجام شود.
وی بــا بیان اینکه همه دانشــگاه ها برای ورود 
به حوزه جوانی جمعیت فراخوان شــده اند، اظهار 
کرد: به سازمان ها در گیلان نیز اعلام شده که یک 
درصد بودجه پژوهشی را در بخش جوانی جمعیت 

و فرهنگ سازی آن بکار گیرند.
عباســی ادامه داد: این مهم یعنی راهکارها و 
راهبردهایی که باید در اســتان اجرایی شود تا در 
آینده گیلان جزو اســتان های پیشــرو در جوانی 
جمعیت، مولد، نخبه، با استعداد و فعال در عرصه 
های اقتصادی، اجتماعی و سیاسی باشد، باید به طور 

جدی مورد توجه متولیان امر قرار گیرد.
وی بــا بیان اینکه در ارتباط با جوانی جمعیت 
در گیلان افق ۱۰ ساله در نظر گرفته شده است، 
خاطر نشــان کرد: علاوه بر این در کوتاه مدت نیز 
گام هایی برداشته شــده و دانشگاه علوم پزشکی 
گیلان در مواردی از جمله ناباروری، درمان و بیمه 
برنامه هایی را اجرایی کرده ضمن اینکه مشوق هایی 
در بخش اشــتغال و مسکن بدین منظور در نظر 

گرفته شده است.
اســتاندار گیلان با اشــاره بــه در نظر گرفتن 
تمهیداتی برای مادران شاغل دارای فرزند بیشتر 
در ادارات و کارخانجات اظهار کرد: برای این مادران 
در بخش مشــاغل خانگی نیز تشویق هایی شامل 

اعتبارات کم بهره در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه با توجه به شــرایط گیلان در 
بخش جوانی جمعیت، تمامی امکانات و ظرفیت ها 
را بــرای زندگی خوب و عالــی و نیز گرم کردن 
کانــون خانواده به کار خواهیم گرفت، اضافه کرد: 
نباید گیلان به عنوان استان آخر در مساله جوانی 

جمعیت باشد و این روند باید تغییر یابد.
نماینده عالی دولت در استان گیلان اظهار کرد: 
بر اساس تعهدات شرعی و اعتقادی و نیز بیانات رهبر 
معظم انقلاب در حوزه جمعیت، تمام تلاش خود 
را بــه کار می گیریم تا گیلان از این نظر به جایگاه 

شایسته و مناسبی دست یابد.
نماینــده ولــی فقیه در گیــلان و امام جمعه 
رشــت نیز وضعیت فرزندآوری در استان را نگران 
کننده دانست و گفت: تداوم این شرایط در استان 
موجب می شــود تا ۲ دهه دیگر جمعیت جوانی 
نداشــته باشیم در حالی که برای پویایی و حرکت 
در عرصه های مختلف به نیروی جوان نیاز داریم. 
نماینده ولی فقیه در گیلان: وضعیت فرزندآوری در 

گیلان نگران کننده است.

 پدیده شوم تخریب و تفکیک زمین های کشاورزی، دخل و تصرف به اراضی ملی و تبدیل آن به ویلا سازی از 
سوی فروشندگان، دلالان و افراد سودجو چالشی که از دیرباز تاکنون در شهرستان های گردشگرپذیر غرب مازندران 

گسترش یافته و فراگیر شده است و موضوع جدیدی نیست که برای مسوولان و متولیان امر تازگی داشته باشد.
این شهرستان ها به علت همسایگی با دریای خزر، جنگل های سرسبز منطقه هیرکانی، آثار تاریخی و دیگر 
جاذبه های طبیعی فراوان خاستگاه میلیون ها مسافر، گردشگران داخلی و خارجی بوده بنابراین با داشتن چنین 
موقعیت های ممتازی اغلب گردشگران ورودی به این خطه سرسبز و خوش آب و هوا علاقه وافری به داشتن یک 
بنای مسکونی یا به عبارتی خانه دوم در این خطه دارند و به همین خاطر گستره زیادی از اراضی کشاورزی تحت 
تاثیر این شرایط قرار گرفته و متاسفانه پس از قطعه بندی از سوی عده ای از مالکان و حتی واسطه ها و دلالان 

سودجو با قیمت گزافی به خریداران غیربومی فروخته شده و تبدیل به ویلاسازی می شود.
شهرستان نوشهر هم از این قاعده مستثنی نبوده و بهترین و مرغوب ترین اراضی این خطه غربی مازندران از ۲ 
دهه گذشته تخریب و پس از قطعه بندی از سوی فروشندگان، دلالان و افراد سودجو تبدیل به ویلا شده است و بنا 
به گفته برخی از مسوولان دست اندرکار به ویژه فرماندار شهرستان حدود ۲۰۰ هزار ویلا متعلق به خوش نشینان 

در این شهرستان شناسایی شده است.
داده های آماری نشان می دهد که در اغلب روستاهای غرب مازندران گستره زیادی از سکونتگاه ها متعلق به 
خوش نشینان است و کمتر رد پای ساکنان بومی دیده می شود به گونه ای که در فصول گردشگری به ویژه بهار 
و تابســتان حضور این افراد غیربومی و خوش نشــین در هر کوی و برزن نقاط روستایی و شهری این خطه غربی 

استان محسوس تر و چشمگیر تر است.
مسوولان و کارشناسان امر، خلاء های قانونی، نبود پشتوانه محکم و قوی قانونی در برخورد با متخلفان، نبود 
همکاری و همگرایی بین بخشی میان دستگاه های متولی، کمبود تجهیزات و امکانات را از مهم ترین علت های 

گسترش قارچ گونه ساخت و سازهای غیر مجاز در این منطقه برشمردند.

  کمبود امکانات در اجرای احکام قلع و قمع عامل موثر در گسترش ساخت و سازها
مدیر جهاد کشاورزی نوشهر با انتقاد از عدم همکاری مسوولان امر در برخورد با عوامل ساخت و سازهای غیرمجاز 
در این شهرستان گفت: کمبود امکانات و تجهیزات و پای کار نیامدن برخی از مسوولان مرتبط سبب تاخیر در اجرای 

احکم قلع و قمع قضایی می شود و همین عامل در گسترش ساخت و سازها بی تاثیر نیست.
جواد محمودی در نخستین کارگروه ویژه پیشگیری و برخورد موثر با تخلفات ساخت و ساز و تغییر کاربری غیر 
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 :ای
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/02/31
شماره : 1406

مجاز شهرستان در فرمانداری نوشهر افزود : در زمان حاضر شمار زیادی از خریداران زمین و لیدرهای آنان با هزینه های گزاف 
۵۰ میلیارد تومان تا ۱۵۰ میلیارد تومان به دنبال خرید زمین های هکتاری، تفکیک اراضی و تبدیل آن به ویلاسازی هستند.

به گفته وی هر گونه کوتاهی در برخورد با این گونه تخلفات بدون شک باید در آینده نه چندان دور با بخش کشاورزی 
خدا حافظی کرد.وی بیان داشت : بارها برای تامین امکانات و تجهیزات قلع و قمع با مسوولان دستگاه های اجرایی نامه نگاری 
شده درحالی که هر بار به بهانه ای از همکاری و همراهی در این بخش چشم پوشی کرده اند و همین کوتاهی ها سبب شده 

تا در اجرای احکام قلع و قمع دچار مشکل شویم.
مدیر جهاد کشاورزی نوشهر یادآور شد: امروز همانگونه که مساله عفاف و حجاب برای همه ما مهم است و همه مسوولان 
در این حوزه پای کار آمده اند بنابراین حفظ کاربری اراضی کشاورزی و پیشگیری از تخریب آن نیز مهم است و نباید به این 
مهم سطحی نگر و بی اعتنا باشیم و بارها این موضوع در نشست های مختلف در قالب این موضوع در فرمانداری اشاره و حتی 
تاکید شد درحالی که تاثیر چندانی نداشته است.محمودی ارایه اطلاعات و رهنمودهای نادرست دهیاران در برخی از نقاط 
روستایی را در گسترش ساخت و سازها موثر دانست و گفت: همین افراد به جای همکاری در حفظ کاربری اراضی کشاورزی 

و باغی خود عامل گسترش ساخت و سازهای غیر مجاز هستند و در برابر خریداران و دلالان چراغ سبز نشان می دهند.
وی افزود : در صورتی که این افراد همکاری لازم با جهادکشاورزی داشته باشند می توان مدعی شد حدود ۴۰ درصد ساخت 
و سازها و تخریب اراضی کشاورزی در این شهرستان گردشگرپذیر کاهش می یابد درحالی که متاسفانه این نوع همکاری وجود 
ندارد.وی با بیان آنکه امسال ۱۱ مورد قلع و قمع در قالب اجرای حکم در این شهرستان انجام گرفته است، خاطرنشان کرد 
:۴ با اجرای این احکام حدود ۵۷ هزار و۴۰۰ متر از حالت تغییر به غیر کشاورزی جلوگیری و برای افراد متخلف پرونده سازی 

شد و این اراضی تفکیک شده در قالب ۴۵ قطعه بیشتر مربوط به بخش کجور منطقه دشت نظیر بوده است.

  جولان دفاتر مشاور املاک در نوشهر و تبلیغات برای ساخت و ساز
رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری نوشهر - رویان هم از افزایش آمار دفاتر مشاور املاک در این شهرستان ابراز نگرانی 
کرد و گفت : امروز در جای جای این شهرستان دفاتر مشاور املاک دایر شده و اغلب فعالان در این دفاتر هم افراد غیر حرفه 
ای بوده که مبادرت به تبلیغ ساخت و ساز و اطمینان خاطر مشتریان برای ساخت بنای مسکونی حتی خارج از بافت روستایی 

و حریم شهرها می دهند.
وحید مشایخ افزود : متاسفانه هیچگونه نظارتی بر کارکرد این دفاتر وجود ندارد و اغلبشان هم با فروش زمین های هکتاری 
در کوتاه مدت سودهای کلانی را به دست آورده اند و افزایش قارچ گونه دفاتر املاک نشانه ای از درآمد زایی خرید و فروش 
زمین در این منطقه است و نکته جالب اینجاست حتی فعالان در این دفاتر بیشتر مشتریان را به خرید و فروش زمین های 

جنگلی و جلگه ای هم هدایت می کنند.
وی بیان داشــت : در بازدید های میدانی و گزارش ها نشــان داده که عده ای زیادی از ســرمایه داران کلان در برخی از 
استان ها مشغول خرید زمین های هکتاری در این شهرستان هستند و بنابراین پیشگیری بهتر از درمان است و نباید اجازه 
داد عده ای این گونه قوانین حفظ کاربری اراضی کشاورزی و باغات را زیرپا بگذارند تا به خواسته های شوم خود دست یابند.

این مسوول منابع طبیعی تصریح کرد : اکنون امکاناتی مانند لودر و کفی برای حمل این ماشین آلات سنگین به منظور 
اجرای احکام قلع و قمع نداریم به عنوان نمونه در همین امسال بابت حمل یک دستگاه لودر و دیگر تجهیزات در اجرای حکم 
حدود ۷۰ میلیون تومان هزینه شد که متاسفانه این دستگاه اجرایی ردیف بودجه ای در این خصوص ندارد و همین عامل 
سبب می شود گاهی اوقات در اجرای حکم ماه دچار مشکل شویم.مشایخ از کم توجهی مسوولان و کارشناسان نظام مهندسی 
این شهرستان هم انتقاد و اضافه کرد: شاید در برخی از نقاط به ویژه بخش کجور به علت کمبود امکانات و تجهیزات در تیر 
رس مســوولان مربوط برای سرکشــی و برخورد با متخلفان فراهم نباشد اما در حوزه شهری که کارشناسان نظام مهندسی 
نقش موثری در حوزه نظارتی دارند چرا از پی سازی ساختمان جلوی این تخلفات را نمی گیرند.رییس اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری نوشهر و رویان برای اجرای درست قوانین و ضوابط حفظ کاریری اراضی کشاورزی و باغات خواستار همراهی بیشتر 
مسوولان به ویژه فرمانده نیروی انتظامی، محیط زیست، دستگاه قضا و دیگر مسوولان مربوط شد و تاکید کرد : در این رابطه 

باید کارگروه دهگردشی شکل گیرد و هفتگی از مناطق که معرض ساخت وساز قرار گرفته سرکشی کرد.

  تقاضای مرمت جاده های بین مزارع بهانه ای برای فروش زمین های کشاورزی و ملی
در این پیوند، رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری بخش کجور نوشهر گفت : از ۲ سال گذشته تاکنون درخواست ها 
برای مرمت و بازســازی جاده های بین مزارع در این شهرســتان بیشــتر شده بی تردید این افراد درصدد فروش زمین های 
کشاورزی و حتی ممکن است به اراضی ملی هم قصد دخل و تصرف داشته باشند.محسن پور داودی افزود : امروز اعتراض به 
ملی بودن اراضی ملی در شعبه ویژه مراجع قضایی از سال گذشته تاکنون حدود ۵۳ درصد افزایش داشته و مساحت زمینی 
که مورد تصرف این افرادقرار گرفته بود حدود ۷۰ هکتار است که برای مصرفان این اراضی پرونده سازی شده است.وی بیان 
داشت : در اجرای تبصره ذیل ماده ۵۵ قانون حفاظت هم از سال گذشته تاکنون مساحت دخل و تصرف به اراض ملی حدود 
۴۳ درصد افزایش داشته است به عبارتی سطح اراضی تصرف شده بیش از ۴۴ هکتار بوده و احکام قلع و قمع برای متصرفان 
صادر شده است.این مسوول گفت : برابر بررسی ها، احکام قطعی برای خلع ید این اراضی از سال گذشته تا امروز حدود ۷۰ 
درصد بیشتر بوده است و سطح این اراضی هم نزدیک به سه هکتار گزارش شده و چهار مورد حکم قلع و قمع برای گستره 
ای حدود ۲۸ هزار و ۱۲۳ متر صادر شد.رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری بخش کجور نوشهر خاطرنشان کرد : نکته 
جالب اینجاست فرد متخلفی که اراضی ملی را تصرف کرده در مرجع قضایی علیه همکارمان شکایت کرد و حتی دادگاه هم 
این شکایت را پذیرفته است و این رفتارها به یقین روی انگیزه و رفتار کارکنان این دستگاه اجرایی بی تاثیر نیست و انتظار 
این است در مجلس شورای اسلامی قوانینی محکم تر به عنوان پشتوانه قوی برای چنین دستگاه های اجرایی که مسوولیت 

حفظ و حراست از اراضی کشاورزی و ملی را دارند تصویب کنند.

پانزدهمین جشنواره ملی داستان رضوی در سمنان پایان یافت
 آیین اختتامیه پانزدهمین جشنواره ملی داستان رضوی )کبوتر حرم( روز شنبه با 
حضور مسوولان کشوری و استانی در سمنان برگزار شد و برگزیدگان این جشنواره 
در بخش های مختلف تقدیر شدند.پانزدهمین جشنواره ملی داستان رضوی که امسال 
پس از چندسال وقفه دوباره به میزبانی سمنان برگزار شد، مشتمل بر ۲ بخش داستان 
کوتاه و طرح رمان بود که با رای هیات داوران برترین های هر بخش انتخاب و معرفی 
شدند.در بخش داستان کوتاه پانزدهمین جشنواره ملی داستان رضوی در سمنان ۴۸۸ 
اثر از نویسندگان سراسر کشور به دبیرخانه این جشنواره رسید که در پایان اثر »کاشی 
های فیروزه ای« از رقیه کریمی از استان همدان، داستان »بنلی« از ابوالفضل پروین از 
استان همدان و اثر »باغ گردو« از مرتضی فرجی از همدان رتبه های اول تا سوم را به 
دست آوردند.در این بخش پنج اثر داستانی شامل »هشتمین اجابت« از محسن وظیفه 
شــناس از اردیبل، »دشت آهوان مرده« از محبوبه حاجیان نژاد از سمنان، »ضریح« 
اثر علی رضایی از آذربایجان غربی، »تبعیدی« از سمیرا علی اصغر نمین از تهران و 
»چگالی مارش ایرانی در گلوی نقاره« اثر روح الله صالحی از استان همدان، موفق به 
دریافت جائزه ویژه و تقدیر هیات داوران شدند.در بخش داستان کوتاه همچنین در 
بخش استان سمنان ۱۲ اثر مورد تقدیر ویژه قرار گرفتند. »دیگر سرت قهر نیستم« از 

فاطمه جعفری به صورت ویژه تجلیل شد و آثار تقدیری شامل »ایستگاه هفت خوان« 
از الهه طاهریان، »ســلام بر پروانه ها« از معصومه احسانی، »وخت مشدی« از عابد 
میرمعصومی، »کیش و مات« از حسن جعفری، »عبدالرضا« از مبارکه حسنی، »جلیقه 
مش رضا« از محمدعلی دهقانی، »گره آخر« از جلال نقاشیان، »ایستگاه« از مصطفی 
باقرآبادی، »شبی که هوا تاریک بود« از نجمیه فیروزی، »مرگوجا« از هادی جعفری، 
»غزال« از راضیه بهرامی و »پائیز در راه است« از زهرا نصیری، همگی از سمنان بودند.

                                                                                                حجت الله تجری 
                                         رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه دو گرگان از طرف محمد امین صافی 

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور 
حوزه ثبت ملک منطقه دو گرگان 

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی
 اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده 3 وماده 13 

تعیین  قانون  موضوع  هیات  صادره  آراء  برابر  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین 
واحد  در  فاقد سند رسمی مستقر  وساختمان های  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت 
ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض آقای عباسعلی زاهدی به شماره شناسنامه 3961 
به شماره ملی 4888679614 صادره از مینودشت فرزند محمد علی متقاضی 
کلاسه پرونده 1401114412001000402 در 51 سهم از60 سهم ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی که مابقی آن وقف است به مساحت 4125 مترمربع از 
پلاک شماره 83 - اصلی واقع در اراضی امیر آباد بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 
گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در 2نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود ازاین رو اشخاصی که نسبت به 
رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی 
بمدت 2 ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی ، دادخواست 
خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم  وگواهی تقدیم دادخواست را به این اداره 

ارائه نمایند . م الف : 15614
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/02/31

 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/16

فراخوان مناقصه با ارزیابی کیفی )دو مرحله ای( 
اداره كل راهــداري و حمــل و نقــل جــاده اي اســتان خراســان رضــوي در نظــر دارد مناقصــات بــه شــرح ذيــل  را از طريــق ســامانه الكترونيكــي دولــت برگــزار 

نمايــد. تاريــخ انتشــار در ســامانه ی مذکــور 1402/02/30 مي باشــد. 

نوبت اول

 مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت 17 روز  یکشنبه تاريخ 1402/03/07
 مهلت تحویل پاكات مناقصه : تا ساعت 17 روز  دوشنبه مورخ 1402/03/22 

 تاریخ و ساعت بازگشایی پاكات مناقصه : ساعت 10 روز سه شنبه مورخ 1402/03/23
 اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار : مشــهد– انتهــاي خيابــان فدائيــان اســام – کــد پســتي 9173695636- تلفــن تمــاس 051-33412024-8 

و نمابــر : 051-33435888 
www.setadiran.ir محل دریافت و تحویل اسناد مناقصه : سامانه تدارکات الكترونيكي دولت )ستاد(  به نشانی 

شناسه: 1499578

 مبلغ تضمین شرکتشماره فرخوان در سامانه موضوع مناقصهشماره مناقصه
 در مناقصه )ریال(

200200142300005210/200/000/000تهيه ، خريد و نصب و راه اندازی دوربين های مدار بسته پايانه مرزی باجگيران )نوبت اول( 1402/31/60

200200142300005314/660/000/000تهيه ، خريد و نصب و راه اندازی دوربين های مدار بسته پايانه مرزی لطف آباد )نوبت اول( 1402/31/61

اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي

وزارت راه و شهرسازی
سازمان راهداری وحمل و نقل جاده ای 

اداره كل راهداری و  حمل  و  نقل جاده ای استان خراسان رضوی

 شرکت ملی حفاری ایران شرکت ملی نفت ایران
)سهامی خاص(

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/02/30
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/02/31

www.nidc.ir           http://sapp.ir/nidc_pr    کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران  
ردادها ره قرا دا ا یران -  ا ــرکت ملی حفاری  ش روزنامه آوای اقتصادشناسه 1497308 

 مشخصات مناقصه : 
مبلغ برآورد ) ریال (شماره فراخوان سامانه ستادنام مناقصه گزار

20020939850002341/031/646/700/000شرکت ملی حفاری ایران
ارزیابی کیفی مناقصه گران :

1- براساس حداقل امتیاز )50( مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود ، انجام می گردد .روش ارزیابی 
نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد
از 1402/02/30 لغایت 1402/03/06  تاریخ شروع و پایان دریافت اسناد
تاریخ شروع و پایان تحویل  

از 1402/03/07  لغایت  1402/03/20استعلام های ارزیابی کیفی

آدرس مناقصه گزار جهت 
دریافت اطلاعات

 آدرس: اهواز ، بلوار پاسداران ، بالاتر از میدان فرودگاه ، شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان پایگاه عملیاتی ، طبقه اول، پارت A  - اداره قراردادها 
تلفن : 061-34146998

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 
بیست و شش میلیارد و هفتصد میلیون )26/700/000/000( ریالمبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول
ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ 50659  هـ تاریخ 1394/09/22و اصلاحات بعدی آن .

اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره4001114006376636 و شماره شبا IR 350100004001114006376636 نزد بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران 

90 روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 کلیه مراحل  برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصه و بازگشایی پاکات پیشنهادی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  ) ستاد ( به آدرس 
 www.setadiran.ir انجام می شود .

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای به روش معمولی ) نوبت دوم (
 موضوع مناقصه :  تأمین بخشــی از خدمات نیروی انسانی مدیریت ایمنی 

 بهداشــت ، محیط زیست ،پدافند غیر عامل و مدیریت بحران

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت
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بازیکن ایرانی تیم فاینورد در واکنش به برخی از حاشیه سازی های ایجاد شده پس از قهرمانی این تیم در لیگ هلند اظهار کرد: در این چند سال در عمل ثابت کردم که نظرم درباره خطوط 
قرمز کشورم چیست و چقدر برای آن ها احترام قائلم.پس از قهرمانی تیم فاینورد در لیگ هلند، تصاویری از علیرضا جهانبخش در کنار یکی از بازیگنان اسرائیلی تیمش منتشر شد که حاشیه های 
زیادی را به راه انداخت.وینگر ملی پوش ایرانی در این خصوص گفت: موضع من در این اتفاق مشخص است و نیاز به تفسیر رسانه ای ندارد. من در این چند سال در عمل ثابت کردم که نظرم 
درباره خطوط قرمز کشورم چیست و چقدر برای آن ها احترام قائلم. یک بار هفت سال پیش و وقتی خیلی جوان تر از امروز بودم و یک بار دیگر دو سال قبل وقتی عضو همین تیم فاینورد بودم 
نظرم را در عمل نشان دادم. در هر دو بار هم بر اساس خواسته قلبی خودم تصمیم گرفتم که با وجود تعارض با قرارداد حرفه ای مقابل تیم هایی از این رژیم بازی نکنم چون معتقدم انسانیت 
و دفاع از مظلوم ارزش بسیار بیش تری دارد. در هر دو مرتبه هم باشگاه هایم به تصمیمی که گرفتم نهایت احترام را گذاشتند. در این چند سال هم چیزی عوض نشده که من بخواهم نظرم را 

عوض کنم و احترامی که در گذشته به قوانین و اعتقاداتم می گذاشتم، الان هم پابرجاست. 

جهانبخش : دفاع از مظلوم 
ارزشمندتر از فوتبال است

   از دربی جام حذفی استقبال می کنیم
هافبک اســتقلال از تقابل احتمالی با رقیب 
ســنتی در فینال جام حذفی استقبال کرد.آرش 
رضاوند، درباره پیروزی پرگل آبی پوشــان مقابل 
تراکتورســازی در هفته پایانــی لیگ برتر اظهار 
داشت: بازی خوبی را انجام دادیم و هواداران لذت 
بردند. فکر نمی کردیم مقابل تراکتور با هفت گل 
پیروز شویم و واقعا به آن دقت نکرده بودیم و فقط 

دنبال کسب سه امتیاز بودیم.
او درباره استقبال کم هواداران استقلال از این 
بازی ادامه داد: به هر حال آخر لیگ بود و شرایط 
معلوم بود که اســتقلال عنوان قهرمانی را کسب 
نمی کند ولی مطمئن هستم در بازی برابر نساجی 

هواداران ورزشگاه را پر خواهند کرد.
هافبک استقلال درباره گلزنی برابر تراکتور هم 
بیان کرد: به دلیل آسیب دیدگی ای که از ناحیه پا 
داشتم به عنوان بازیکن تعویضی به میدان رفتم. 
خوشحالم که هم پاس گل دادم و هم گلزنی کردم 
تا سهمی در پیروزی استقلال داشته باشم.رضاوند 
درباره اینکه تلاش فراوان بازیکنان استقلال برای 
رسیدن مهدی قایدی به عنوان آقای گلی هم گفت: 
واقعیت اینکه حق قایدی بود که به این مهم دست 
پیــدا کند چون تا حالا پنالتی هم نزده بود و این 
اولین باری بود که پنالتی می زد. اگر در طول فصل 
در استقلال این وظیفه به قایدی سپرده می شد با 

اختلاف آقای گل لیگ برتر می شد.
آیا اســتقلال حسرت کســب جام را نخورد؟ 
رضاوند در پاسخ عنوان کرد: حقمان بود که جام 
بگیریم اما خیلی عوامل باعث شدند این اتفاق نیفتد 
که مردم هم آنها را می دانند. بیشترین ضرر داوری 
را در این فصل استقلال و مس رفسنجان دیدند.او 
درباره اینکه ساپینتو قهرمانی پرسپولیس را تبریک 
نگفت، افزود: هر کسی نظری ندارد. در مورد خودم 
باید بگویم تیم ما واقعا شایسته قهرمانی بود و همین 
را مثال بزنم اگر در دربی پنالتی استقلال گرفته 
می شد، روند بازی و جدول لیگ تغییر می کرد. به 
هر حال لیگ به پایان رســید و ما باید برای ادامه 
رقابت های جام حذفی آماده شویم. ما توانایی کسب 
جام را داریم و می دانیم کار سختی را هم در پیش 
داریم زیرا دو بازی باید انجام دهیم. یک سوپرجام 
را گرفته ایــم و تلاش می کنیم با دو جام فصل را 

به پایان برسانیم.
رضاوند درباره اینکه استقلالی ها دوست دارند در 
فینال جام حذفی با پرسپولیس بازی کنند، گفت: 
برای ما فرقی نمی کند با کدام تیم بازی کنیم ولی 

در کل از این بازی استقبال می کنیم. 

 خبر خوش برای ساپینتو در آستانه بازی 
با نساجی

باشگاه استقلال در تلاش برای تهیه بلیط برای 
کوین یامگا است و اگر مشکل خاصی رخ ندهد، این 
بازیکن دوشنبه به اردوی تیم آبی اضافه می شود.

ســومین گلزن برتر استقلال در فصلی که به 
پایان رسید، در دربی مصدوم شد و به دلیل شدت 
مصدومیت از ناحیه همسترینگ نتوانست به بازی 
های خود برای استقلال در هفته های پایانی لیگ 
برتر ادامه دهد. او با دریافت دستمزد باقی مانده و 
هم چنین کسب اجازه از ریکاردو ساپینتو و باشگاه 
استقلال به زادگاهش برگشت. اما با توجه به باقی 
ماندن استقلال در جدول بازی های جام حذفی 
به تمرینات خود در فرانســه ادامه داد تا در بازی 
استقلال – نساجی در نیمه نهایی جام حذفی در 

ترکیب تیمش به میدان بیاید.
در مورد وضعیت کوین گفته می شود، شرایط 
خوبی از نظر جسمی پیدا کرده، با توجه به اینکه 
هر روز در فرانسه و زیر نظر مربی اختصاصی تمرین 
می کرده و حتی آماده است در صورت صلاحدید 
ریکاردو ســاپینتو در بازی با نساجی در ترکیب 
اســتقلال به میدان بیاید. البته بازی یا عدم بازی 
کوین به شــرایط جسمانی این بازیکن در اردوی 
تمرینی استقلال بستگی دارد و شاید نظر سرمربی 
تیم استقلال در مصاف با نساجی استفاده دوباره از 
صالح حردانی باشد و در صورت صعود تیم به بازی 
پایانی از کوین یامگا در ترکیب تیم بهره ببرد. صالح 
حردانی هم در بازی با تراکتور مصدوم شد اما گفته 
می شود شدت مصدومیت او حاد نیست و به بازی 

با نساجی می رسد. 

  طارمــی گزینه جانشــینی مســی
در پاریس

رســانه پرتغالی از 3 مشتری فرانسوی ستاره 
تیم ملی ایران و عضو باشگاه پورتو پرده برداشت.

نشــریه »اوجوگــو« پرتغال خبر داد 3 باشــگاه 
فرانســوی به دنبال جذب مهدی طارمی ستاره 
ایرانی پورتو در نقل و انتقالات تابســتانی است تا 
خط حمله خود را تقویت کنند.یکی از مشتریان 
اصلی طارمی باشــگاه پاری سن ژرمن است که 
در آســتانه از دست دادن مسی قرار دارد. اعجوبه 
آرژانتینی در یک قدمی جدایی از پاریس و رفتن 
به بارســلونا یا عربستان اســت.دومین مشتری 
ستاره تیم ملی ایران طبق گزارش رسانه پرتغالی 
باشگاه لیل فرانسه است. سومین مشتری مهاجم 
سابق پرسپولیس هم باشگاه نانت است. 3 باشگاه 
فرانسوی علاقه مند به شکار ماشین گلزنی پورتو 
هستند.مهدی طارمی سومین فصلش را با پورتو 
 تجربه می کند. ستاره ایرانی در این فصل با به ثمر

 رســاندن 17 گل در رده دوم بهتریــن گلزنان 
قرار دارد و شــانس زیادی برای آقای گلی لیگ 

پرتغال دارد.

وی در خصوص حذف 
استقلال و پرسپولیس از 
آسیا و اینکه دقیقاً کدام 

تیم ها مجوز حرفه ای 
نگرفته اند، گفت: قدرت 

رئیس فدراسیون در بعضی 
از امور نقش نمی بندد مثل 

اینکه مدیر یک باشگاه 
قدرت تغییر سرمربی را 
دارد ولی قدرت تحمیل 

برنامه های فنی به سرمربی 
را ندارد. ما هم همینطور 
هستیم. دخالتی در امور 

کمیته مجوز حرفه ای 
نداریم. این اختیار را هم 

نداریم. اگر تخلفی هم 
صورت بگیرد مثل سالهای 

قبل، ما را محروم کردند. 
اگر تکرار بشود، ممکن 
است امسال کل فوتبال 
را سه سال محروم کنند 

یعنی فوتبال، فوتبال 
ساحلی و فوتسال.

آشنایی با بدشانس ترین لژیونر فوتبال ایران
مهرداد محمدی را باید بدشانس ترین لژیونر فوتبال ایران دانست.

مهرداد محمدی، مهاجمی که در گلزنی تبحر دارد اما از بخت 
بدش به هر تیمی می رود، آن تیم طعم ســقوط را می چشد. شاید 
اگر بازیکنــان دیگر تیمش، حتی 50 درصد توانایی های محمدی 
را داشــتند، حالا نام او در زمره سقوطی ها قرار نمی گرفت. مهرداد 
محمدی درخشــش خود را در راه آهن آغاز کرد. فصل اول او یک 
گل زد و این تیم با هدایت فرهاد کاظمی موفق شد در هفته پایانی 

مجوز بقا در لیگ برتر را کسب کند.
فصل دوم حضور مهرداد در راه آهن اما این تیم اســیر حواشی 
مدیریتی شد و نتوانست آنطور که باید نتیجه بگیرد. محمدی اما در 28 بازی 10 گل برای راه آهن زد اما درخشش او هم برای باقی 
ماندن تیمش در لیگ برتر کافی نبود. مهرداد که با پیشنهاد سپاهان مواجه شد، به اصفهان رفت تا برای این تیم قدرتمند بازی کند. 
در سپاهان هم محمدی اغلب به عنوان گوش کناری به میدان رفت و نه مهاجم هدف. با این حال نمایش او مورد توجه تیم پرتغالی 

دپورتیوو آوس قرار گرفت تا مهرداد به اروپا کوچ و بازی در لیگ پرتغال را تجربه کند.
بدون شک بهترین بازیکن دپورتیوو آوس در آن فصل کسی نبود جز مهرداد محمدی. مهاجم ایرانی 28 بار در ترکیب آوس قرار 
گرفت و 8 گل سرنوشت ساز به ثمر رساند اما در نهایت تیمش به دسته پایین تر سقوط کرد. این دومین سقوط مهرداد با تیم هایش 
بود. آوس در آن فصل یک تیم نه چندان قدرتمند بود که گل های مهرداد امیدهایش برای بقا را زنده نگه داشت. البته چه سود که 
در نهایت این اتفاق رخ نداد و محمدی هم ترجیح داد به خاورمیانه برگردد و این بار پیراهن العربی را بپوشد.در فصل اول حضور در 
العربی اوضاع بر وفق مراد مهرداد بود و او موفق شد 10گل برای تیمش بزند. در فصل بعد مصدومیت گریبان محمدی را گرفت و 
او به دلیل انجام عمل جراحی و سپس بازگشت کمتر در ترکیب قرار گرفت. همین بهانه ای شد تا مسئولان العربی که برای کسب 

عنوان قهرمانی می جنگیدند، با محمدی قطع همکاری کرده و عمر السوما را به عنوان جانشین او به ترکیب اضافه کنند.
محمدی که چند پیشنهاد خوب از تیم های ایرانی داشت، تصمیم گرفت در لیگ ستارگان قطر بماند و به السیلیه برود. تیمی که 
برای فرار از خطر سقوط تلاش کرد اما نتیجه ای حاصل نشد. مهرداد که ابتدای فصل و قبل از انتقال یک گل برای العربی به ثمر 
رسانده بود، 8 بار هم تور دروازه رقبای السیلیه را باز کرد تا در نهایت با 9 گل زده یکی از بهترین گلزنان لیگ ستارگان لقب بگیرد.
 در نهایــت امــا الســیلیه با کســب 16 امتیــاز از 22 بازی به دســته پایین تر ســقوط کرد تــا محمدی برای ســومین بار

چنین شرایطی را تجربه کند.

ستاره ایرانی لورکوزن دیشب چهره متفاوتی از ابتدای فصل را 
در بای آره تا از خود به نمایش گذاشت.

فقط یکی دو روز بعد از اینکه چند رسانه از احتمال بالای جدایی 
سردار آزمون از بایرلورکوزن در پایان فصل خبر دادند، ژابی آلونسو 
در سرنوشت سازترین بازی فصل به این ستاره ایرانی اعتماد کرد و 

او را در ترکیب اصلی تیمش قرار داد.
ســردار گل نزد و نتوانست تیمش را از حذف نجات دهد اما به 
جرات می توان گفت که یکی از بهترین بازیکنان لورکوزن در تقابل 
با رم بود. در حقیقت همین عملکرد خوب بود که باعث شد سرمربی 

اسپانیایی تا پایان او را در زمین نگه دارد.
در بازی های قبلی که سردار برای لورکوزن به میدان رفته بود به وضوح مشاهده می شد که هافبک های این تیم نمی توانند به 
خوبی مهاجم ایرانی را تغذیه کنند. از طرف دیگر با توجه به اینکه لورکوزن در بازی مقابل رم با یک مهاجم مرکزی یعنی همان سردار 

آزمون به میدان آمد، مشخص بود که این بازیکن کار بسیار دشواری برای خلق موقعیت خواهد داشت.
سردار مقابل سه تن از بهترین مدافعان سری آ ایتالیا قرار گرفته بود. کریستانته، ایبانیز و مانچینی که می توانند کار را برای هر 
مهاجمی دشوار کنند اما ستاره ایرانی لورکوزن دیشب نمایش قابل تمجیدی مقابل آنها ارائه داد و حتی به گلزنی هم بسیار نزدیک بود.

بازی درگیرانه، پر جنب و جوش و موثر سردار آزمون در مقابل رم یکی از مثبت ترین اتفاقات شب حذف تلخ لورکوزن بود. سردار 
که با انگیزه تر و پر تحرک تر از همیشه نشان می داد در دقیقه 81 با ضربه ای فوق العاده در آستانه گلزنی قرار داشت اما بدشانس 

بود که شوت او با اختلاف ناچیز از کنار دروازه روی پاتریسیو که به نظر می رسید تسلیم شده است، به بیرون رفت.
همچنین اگر داور و وی ای آر با ستاره ایرانی مهربان تر بودند، سردار می توانست برای تیمش پنالتی هم بگیرد. جایی که بعد از 
شوت دمیربای، سردار به دنبال تبدیل توپ ریباند به گل بود که مدافع رم به وضوح او را کشید و اجازه نداد که ضربه نهایی را به توپ 

بزند. تصاویر آهسته هم نشان می داد که کاملا خطا روی سردار صورت گرفته اما داور اعتقادی به این موضوع نداشت.
در شبی که موسی دیابی و بعد بازیکنان تعویضی ژابی آلونسو مثل امین عدلی و هلوزک عملکرد ناامید کننده ای داشتند، سردار 
موثرترین و قطعا نزدیک ترین بازیکن لورکوزن به گلزنی بود تا نشــان دهد که در اواخر فصل به بهترین فرم خود رســیده اســت. 
موضوعی که شاید لورکوزن و ژابی آلونسو را در فکر فرو ببرد که از فکر احتمالی فروش او بیرون بیایند و برای فصل آینده روی این 

مهاجم ملی پوش ایرانی حساب باز کنند.

سردار را بفروشید پشیمان می شوید!

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      رئیس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه یک سونامی داوری در فوتبال ایران در پیش خواهد بود، به احتمال حذف استقلال و 
پرسپولیس از آسیا واکنش نشان داد و گفت: حکم تخلیه ساختمان فدراسیون آمده است.

 مهدی تاج با اشاره به پایان مسابقات لیگ برتر فوتبال گفت: 
به پرسپولیس بابت قهرمانی تبریک می گویم. ضمن نگرانی که 
برای مس و نفت مسجد سلیمان دارم، به نفت آبادان هم تبریک 
می گویم. لیگ بدون نفت آبادان خیلی جذابیت ندارد و تبریک 

می گویم که در لیگ ماندنی شدند.

  پس پنالتی ها را برای چه کسی گرفته اند؟
وی در خصوص اشتباهات داوری در این فصل تاکید کرد: اگر 
سه نفر هم بخواهیم بازی کنیم همه می گویند برای ما پنالتی 
نگرفتند. نمی دانم پس برای چه کسی پنالتی گرفته اند. همه 
متضرر هستند! پس به نفع چه کسی پنالتی گرفته شده است؟!

رئیس فدراســیون فوتبال خاطرنشان کرد: داوران در دنیا با 
VAR کمک می شوند و باید در ایران هم این اتفاق رخ بدهد. باید 

برای سال آینده یک کار جدی صورت بگیرد.

  واکنش به احتمال تغییر رئیس کمیته داوران
تاج در پاسخ به این سوال که آیا از افشاریان و کمیته داوران 
رضایت دارد؟ تصریح کرد: داوری های ما سالم بوده است. خیلی 
رصد می کنیم که اتفاق ویژه ای رخ ندهد. موارد آن طوری نداریم! 
ولی اشتباهات تأثیرگذار در لیگ بوده و زیاد هم بوده است. باید 

از هواداران عذرخواهی کنیم.
وی در واکنش به احتمال تغییر افشــاریان از کمیته داوران 
به خاطر اشتباهات داوری گفت: اشتباهات بوده است. افشاریان 
هم خیلی زحمت کشیده و دنبال این بود اشتباهات به حداقل 
برســد. یکی از عوامل این اشتباهات این است که تصمیمات 
غلط گرفته ایم. تعداد زیادی از داوران را به مســابقات آورده ایم. 
مگر می شــود هر پنج هفته یکبار داوری به یک داور بدهیم؟ 
داوری ســهمیه ای نیست که به هر استان یک سهمیه بدهیم. 
دستور مؤکد داده ایم که تجدیدنظر جدی در داوری ها و ناظران 

داوری بشود.

  در داوری ها و ناظران سونامی خواهیم داشت
رئیس فدراسیون خاطرنشان کرد: ناظران داوری هم اشتباهات 
جدی داشته اند. یک داور اشتباهات فاحش داشته ولی ناظر نمره 
عالی داده است. یک سونامی داوری صورت خواهد گرفت. همه 
ناظران و همه داوران این طور نیستند. ولی باید در هر دو بخش 
تجدیدنظر کنیم.تاج گفت: در لیگ هم باید تجدیدنظر بشود. 
باید یکســری اتفاقات در لیگ رخ بدهد. این دستور به سازمان 

لیگ داده شده است. 
زمانی که من در ســازمان لیگ بــودم، کارلوس کی روش 
می گفت از لیگ شما بازیکنی بیرون نمی آید. مثلًا گل قوچان 
نژاد که به کره جنوبی زد از لیگ ایران بیرون نمی آید. باهم زیاد 
بحث کردیم. این لیگ باید به 9 کیلومتر دوندگی برســد. الان 

7 کیلومتر است.

 گزارش ناظران از فصل بعد باید آنلاین باشد نه کاغذی
رئیس فدراسیون فوتبال ادامه داد: یکسری ها مثل مایلی کهن 
و جلالی کمک کردند و جلسات مشورتی گذاشتیم. قرار شد 17 
بازیکن بالای 23 سال و بقیه زیر 23 سال باشد. این باعث شد 
هزار و خرده ای بازیکن از لیگ بیرون رفت. میزان دوندگی لیگ 

بیشتر شد و یک جوانگرایی صورت گرفت.
تاج تصریح کرد: ناظران مسابقات و داوری ها باید عوض بشوند. 
یکسری ناظران ادواری بودند. تا جایی که کنفدراسیون آسیا به ما 
فشار آورد. گزارش کاغذی باید تمام بشود و با لپ تاپ به صورت 
آنلاین گزارش در همان هتل داده بشود. از سال آینده گزارش 
داور و ناظر بازی باید به صورت آنلاین منعکس بشود. سه، چهار 
نفر به این اطلاعات دسترسی دارند. VAR هم یک موضوع دیگر 
است که باید به آن بپردازیم. بعضی از داوران را به تاجیکستان 
فرستادیم که آموزش VAR ببینند تا سهمیه داوری ما از بین نرود.

  سقف بودجه می گذاریم نه سقف قرارداد
رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص احتمال اینکه بودجه 
بعضی از باشــگاه های لیگ برتر به سمت هزار میلیارد برود و 
تدابیر فدراسیون، اظهار کرد: چند جلسه داشتیم. فردا هم ادامه 
دارد. ســازمان لیگ به همه باشگاه ها گفته است قرارداد جدید 
با هیچ بازیکنی بســته نشود. قراردادهایی که دو یا سه یا چهار 
ساله است را بعداً می گوئیم چطور تصحیح بشود. قراردادها در 
لیگ ما فوق العاده بالا است. در مجوز حرفه ای بندی هست که 
باشــگاه ها زیان ده نباشند و تراز مالی آنها مثبت باشد. الان در 

لیگ ما تقریباً هیچ تیمی این طور نیست.

  احتمال تعلیق کل فوتبال ایران برای سه سال
وی در خصوص حذف استقلال و پرسپولیس از آسیا و اینکه 
دقیقاً کدام تیم ها مجوز حرفه ای نگرفته اند، گفت: قدرت رئیس 
فدراسیون در بعضی از امور نقش نمی بندد مثل اینکه مدیر یک 
باشگاه قدرت تغییر سرمربی را دارد ولی قدرت تحمیل برنامه های 
فنی به سرمربی را ندارد. ما هم همینطور هستیم. دخالتی در 
امور کمیته مجوز حرفه ای نداریم. این اختیار را هم نداریم. اگر 
تخلفی هم صورت بگیرد مثل سالهای قبل، ما را محروم کردند. 
اگر تکرار بشود، ممکن است امسال کل فوتبال را سه سال محروم 

کنند یعنی فوتبال، فوتبال ساحلی و فوتسال.

  تمــام مصاحبه ها و خبرها برای رئیس AFC ترجمه 
می شود

رئیس فدراسیون فوتبال درباره مالکیت مشترک استقلال و 
پرسپولیس و اینکه آیا این اظهارنظرهای داخلی در کنفدراسیون 
آسیا رصد می شود؟ اظهار کرد: یادم است قبلًا می گفتند فلان 
فرد از فلان روزنامه به AFC خبر می دهد. الان مدیا اســپورت 
قراردادی با فیفا و کنفدراســیون آسیا دارد و کل مطالب مورد 

علاقه آنها را از رســانه های ما در می آورد و صبح به صبح روی میز خود من، دبیر کل و رئیس 
کنفدراســیون آسیا است. برایشان ترجمه می شود. اخباری که وزیر یا معاونان و دیگران و حتی 
رسانه ها می نویسند را دقیقاً ترجمه می کنند. چیزی که باید مراقبش باشیم این است که باید از 

این اظهارنظرها خودداری کنیم.

  مجمع استقلال و پرسپولیس تغییر کرد
تاج افزود: مجمع اســتقلال و پرسپولیس تغییر کرده است. در دولت دو روز پیش درباره آن 
بحث شــده است. زیاد هم نباید فیفا هراسی و کنفدراسیون آسیا هراسی داشته باشیم. نباید از 
این طرف یا آن طرف بام به زمین بیافتیم. شک نکنید نمی توانیم سندسازی کنیم. اینکه تعدادی از 
تیم های لیگ حذف می شوند، شک نکنید.وی در واکنش به تعداد سهمیه ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا گفت: سهمیه ما ربطی به حذف ندارد. اگر باشگاهی در لیگ قهرمان شده و مجوز نگیرد، به 

جای او یک باشگاه دیگر می آید و سهمیه ما نمی سوزد.

  افزایش سهمیه بازیکنان خارجی در لیگ برتر
تاج با اشاره به تصمیمات جدید برای فصل آینده لیگ برتر اظهار کرد: سهمیه بازیکن خارجی 
را برای فصل بعد افزایش می دهیم. بازیکنان داخلی قیمتشان فوق العاده بالا رفته است و اعدادی 
می گویند که شنیدنش برای ما خوب نیست. هیات رئیسه تصویب کرده است و به یک عدد قابل 
توجه می رسد. این یکی از راه های شکستن قیمت بازیکن است. یک راه دیگر بستن سقف بودجه 
است. رصد کردن هم راه دیگر است.وی گفت: باشگاه ها نباید ورشکسته باشند. نفت مسجد سلیمان 

و صنعت نفت به صورت کلی در مجوز حرفه ای شرکت نکردند. 

 مکانیزم جدید AFC برای کنترل مربیان؛ امسال بدترین شرایط را داشتیم
رئیس فدراسیون فوتبال درباره برگزاری به سرعت سوپرجام خاطرنشان کرد: اشکال ندارد در 
آغاز لیگ این کار را بکنیم. سوپرجام را اول لیگ می آوریم. فرقی نمی کند. بحث اخلاق هم در لیگ 
بود که از آن می گذرد. امسال بدترین شرایط بوده است. کادر فنی 12 کارت قرمز گرفته اند. برای 
یک کرنر انگار مار آنها را گزیده است!تاج یادآور شد: باید سه کار انجام بدهیم. یکی پروژه کنترل 
اســت که در ژاپن و کره جنوبی و عربســتان با هم اجرا می شود. فکر می کنم قطر هم با ما انجام 
بدهد. مربیان باید در سازمان لیگ کنترل خودشان و سکوها را داشته باشند. اگر مربی آرامشش 

را حفظ نکند، جریمه می شود و با مکانیزمی از مربیگری خارج می شود.

 حضور قطعی در کافا؛ یک مربی جدید خارجی در تیم ملی
وی درباره تیم ملی تصریح کرد: به مسابقات کافا می رویم و شرایط خوبی داریم. اگر از گروه 
صعود کنیم ممکن اســت با ازبکستان یا عمان بازی کنیم. احتمالاً یک تیم آفریقایی هم اضافه 
می شود. قلعه نویی هم پذیرفته است. هر مربی ای باشد باید با همین تیم ها بازی کنیم. بازی با یک 

تیم آفریقایی و اروپایی خیلی مثل ازبکستان یا عمان تاثیری ندارد. گروه خوبی داریم.

  حکم تخلیه ساختمان فدراسیون آمده است ولی اجاره نمی دهیم
تاج درباره اجاره گرفتن شــرکت شســتا از فدراســیون فوتبال و از دســت رفتن ساختمان 
این فدراســیون گفت: این تکذیب می شود. به شســتا کرایه نداده ایم. شستا شکایتی کرده بود. 
فدراسیون وقت در دفاعیه شرکت نکرد. 20 روز وقت داشتیم به رای اعتراض کنیم و رای قطعی 
شد. مستنداتی به قاضی دادیم. ما رفع تعهد ارزی کرده ایم. پولی که باید شستا به بانک مرکزی 
تحویل می داده است، جای دیگری داده و 25 میلیارد هم گرفته است. با مدیرعامل شستا صحبت 
کردم. مدیرعامل پرسپولیس هم بود چون ساختمان آنها هم هست. او گفت شرعا به این نتیجه 

رسیده ام که پول را گرفته ایم.

  منتظر پول وزارت ورزش هستیم
رئیس فدراســیون فوتبال یادآور شد: برای بانوان در کمپ تیم های ملی هتل کوثر را افتتاح 
می کنیم. تا هفت، هشت روز دیگر افتتاح می شود و یک هتل کامل است. پولی را از کنفدراسیون 
آســیا گرفتیم و هزینه این هتل کردیم. 25 میلیون دلار از کنفدراســیون آسیا طلب داریم که 
نتوانســتیم بگیریم. برای بازی های قطر، ماموریت هایی خارج از فدراسیون فوتبال و ضروری در 
قطر انجام دادیم. بنا بود وزارت ورزش این پول را تامین کند مثل وزارت ارشاد که خبرنگاران را 

معرفی کرد و ما آنها را بردیم.

 ضعف اساسنامه هیات ها باید برطرف بشود
رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص اساسنامه هیات های استانی گفت: اساسنامه خوبی است که 
ضعف های جدی دارد و باید برطرف بشود. قبلاً می گفتند 5 سال سابقه مفید و همه را رد می کردند 

و می گفتند سابقه شما مفید نیست. ما این سابقه را شکافته ایم که سابقه مفید یعنی این و آن.

 واگذاری پرسپولیس به پیکان و استقلال به سایپا
رئیس فدراسیون فوتبال که در برنامه »ورزشگاه« حاضر شده بود، در واکنش به انتخاب کارگزار 
و اسپانسر برای تیم ملی قبل از جام ملت های آسیا، گفت: به قربانزاده پیشنهاد دادم استقلال و 
پرسپولیس را به سمت پیکان و سایپا ببریم مثل کاری که فولاد مبارکه و سیمان سپاهان انجام 
دادند. این خصوصی سازی موانعی دارد که الان مجالش نیست و شاید در آینده دچار مشکل بشویم. 
قربانزاده گفت روی آن فکر نکرده ام ولی پیشنهاد قابل ملاحظه ای است. تصور کنید پرسپولیس 
بشود ایرانخودرو. یک درآمد پایدار و بودجه دارد. استقلال هم بشود سایپا که یک درآمد و بودجه 
پایدار دارد.تاج در خصوص ورود قربانزاده به مسائل فوتبال تاکید کرد: با قربانزاده صحبت می کنیم 
که او پذیرفته است. همین که الان شما خوشحالید از من مسئول می شنوید همه بدهی باشگاه ها 

چقدر است. قبلًا این را نمی دانستیم.

  مانعی برای حضور بانوان در ورزشگاه ها نیست
وی گفت: می تواند اتفاق خوبی باشد. راجع به اسپانسر تیم ملی هم باید بگویم که فدراسیون 
این ضعف را داشته است. به صورت جدی داریم کار می کنیم اسپانسر مناسب نه تنها برای جام 

ملت ها بلکه برای همه تیم ها پیدا کنیم.

حکم تخلیه فدراسیون فوتبال آمده استحکم تخلیه فدراسیون فوتبال آمده است
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 حرکت قیمت طلا 
محدود می شود

یک خودروی هیدروژنی جدید موســوم به 
Eco-Runner XII در فکر شکستن رکورد جهانی 
طولانی ترین مســافت طی شــده بــا یک باک 
هیدروژن، بدون ســوخت گیری مجدد است تا 
موفق به طی مســیر بیش از ۲۰۰۰ کیلومتری 

تنها با یک باک پر شود.
 به نقل از آی ای، خودرویی را در نظر بگیرید 
که بیش از ۱۲۴۲ مایل )۲۰۰۰ کیلومتر( را با تنها 
یک باک پر از سوخت هیدروژنی طی می کند. آیا 
این موضوع، یک تغییر خوشایند برای جهانی که 
بــا چالش های تغییرات آب و هوایی و نیاز به راه 
حل های انرژی پایدار دست و پنجه نرم می کند، 

نخواهد بود؟
درنوردیدن مرزهــای فناوری های در حوزه 
انرژی کارآمد، هدفی است که یک گروه موسوم 
بــه Eco-Runner Team Delft را نیرو می دهد، 
گروهــی که هدف آن ثبت یــک رکورد جهانی 
جدید برای یک وسیله نقلیه هیدروژنی است که 
دورترین مسافت را بدون سوخت گیری مجدد طی 
کند. این گروه به تازگی آخرین نسخه از فناوری 
خود را با نام Eco-Runner XII عرضه کرده است.

یک گروه شامل ۲۳ دانشجو از دانشگاه صنعتی 
دلفت در هلند، پشت این پروژه هستند. آنها هر 
ســال ســعی می کنند طراحی و آیرودینامیک 
خودروی کوچک شــهری خــود را که با موتور 
هیدروژنی کار می کند، بهبود ببخشند تا رکوردی 

تازه از خود برجای بگذارند.
ایــن گروه با نمونــه اولیه خود موســوم به 
Eco-Runner I در مســابقه جهانی بهینه سازی 
انرژی در ســال ۲۰۰۵ شرکت کرد. سپس این 
خودرو به پیمایش ۵۵۷ کیلومتر در ازای هر لیتر 

هیدروژن رسید.
در سال ۲۰۲۲ دومین نسخه از این خودروی 
هیدروژنی موســوم به Eco-Runner XI به عدد 
۳۳۹۶ کیلومتر به ازای هر لیتر دســت یافت و 
همچنین رکورد جهانی طولانی ترین مسافت طی 
شده با یک وسیله نقلیه هیدروژنی را با رانندگی 
بدون توقف به مدت ۳۶ ساعت و طی کردن ۱۱۹۶ 

کیلومتر به ثبت رساند.
گروه ســازنده این خودرو اطمینان دارد که 
 ،Eco-Runner XII با خودروی جدید خود یعنی
طراحی خود را بهبود بخشیده است تا اطمینان 
حاصل شود که به کارآمدترین خودروی شهری 

جهان با موتور هیدروژنی تبدیل شده است.
یکی از اهداف مهم این گروه در هنگام توسعه 
جدیدترین نســخه خود، کاهش وزن آن تا حد 
امــکان بود. مصرف انرژی در هنگام رانندگی به 
طور مســتقیم با جرم خودرو مرتبط است. در 
وب ســایت این گروه آمده است: بخش طراحی 
بدنه روی ایجاد یک پوسته ایرودینامیک و یک 
ســاختار حمل بار متمرکز شده است که تا حد 
امکان سبک باشد. استفاده از فیبر کربن به جای 
قطعات فولادی که معمولاً تولید می شوند، کلید 
کاهش وزن این خودرو است. میله های تعلیق و 
سیستم فرمان چند نمونه از مواردی هستند که 

به کاهش جرم کلی این خودرو کمک کرده اند.
محــدود کردن تلفات انــرژی داخلی جنبه 
دیگری از کارایی این خودرو اســت. این تلفات 
شامل مقاومت، اصطکاک هوا و همچنین تلفاتی 
است که هنگام تبدیل هیدروژن به الکتریسیته 
یا تبدیل الکتریسیته به انرژی جنبشی )حرکت( 

در موتور الکتریکی رخ می دهد.
این گروه یک موتور الکتریکی جدید و بسیار 
کارآمد ایجاد کرده است که به طور خاص برای 
کاهش این تلفات انرژی طراحی شــده اســت. 
مهندسان همچنین سیســتم محرکه را با یک 
پیل ســوختی کاملًا جدید که نیازها را برطرف 
می کند، بهبود بخشیده اند.این بهینه سازی ها منجر 
به شکلی منحصر به  فرد این خودرو شده است که 
به آن اجازه می دهد اصطکاک و وزن خود را تا حد 
امکان پایین نگه دارد. وزن این خودرو ۶۷ کیلوگرم 
است و حداکثر سرعت آن ۲۵ کیلومتر در ساعت 
است.این گروه پس از دستیابی به رکورد ۱۱۹۶ 
کیلومتر توســط Eco-Runner XI شاهد رقابت 
شــدیدی بوده است. اکتبر ۲۰۲۱ بود که )مدل 
هیدروژنی میرای( شرکت تویوتا توانست ۱۳۶۰ 

کیلومتر را بدون سوخت گیری مجدد طی کند.
 ARM رقیــب دیگری در ســال ۲۰۲۲ با نام
Engineering ظهور کرد. آنها ۴۰ ساعت بی وقفه 
راندند و توانستند ۲۰۵۵ کیلومتر را با خودروی 
خود با یک باک هیدروژن بپیمایند که یک گام 
مهم رو به جلو در نشــان دادن پتانسیل فناوری 

پیل سوختی بود.
اکنون مهندسان دانشگاه دلفت امیدوارند که 
این بهینه سازی ها و بهبودها به آنها کمک کند 
تا با طی کردن مسافتی بیش از ۲۰۵۵ کیلومتر، 

رکورد جهانی را دوباره به دست آورند.
ثبت احتمالی این رکورد جدید در ماه ژوئن 

انجام خواهد شد.

 با یک باک، 2000 کیلومتر 
راه بروید

  آمار صادرات و 
واردات از کشورهای 
همسایه 

 در فروردین 1402
بر اساس اعلام سید 
روح اله لطیفی، سخنگوی 
کمیسیون توسعه تجارت 
خانه صمت، در فروردین 
امسال نزدیک به هفت 
میلیون تن کالای غیر 
نفتی به ارزش سه میلیارد 
و 496میلیون دلار، بین 
ایران و 15کشور همسایه 
تبادل شده که نسبت به 
فروردین سال قبل 26 
درصد در وزن و 11.5 
درصد در ارزش با رشد 
همراه بوده است. در 
این اینفوگرافیک مبلغ 
دلاری واردات و صادرات 
10 کشور همسایه قابل 
مشاهده است.

  اینفوگرافیک

منتشر کرده است که حاوی اخبار چندان خوبی نیست 
و حتی می توان گفت وحشتناک است.

سازمان جهانی هواشناسی هر ساله به روزرسانی های 
جهانی ســالانه تا یک دهه ای را منتشــر می کند. این 
گزارش با ارائه پیش بینی های اقلیمی برای ســال های 
آینــده، )در این مورد از ســال ۲۰۲۳ تــا ۲۰۲۷( به 

سیاست گذاران اطلاع رسانی می کند.
پتری تالاس، دبیر کل ســازمان جهانی هواشناسی 

گفــت: این گزارش بــه این معنی نیســت که ما به 
طور دائم از ســطح ۱.۵ درجه ســانتیگراد مشــخص 
شــده در توافقنامه پاریس که بــه گرمایش طولانی 
مــدت در طــول ســالیان متمــادی اشــاره دارد، 
 تجــاوز خواهیم کرد. بــا این حال، ســازمان جهانی 
هواشناســی زنگ خطــر را به صدا در مــی آورد که 
 از ســطح ۱.۵ درجــه ســانتیگراد بــه طــور موقت

 تجاوز خواهیم کرد.

مطالعه جدید سازمان جهانی هواشناسی هشدار می دهد 
که زمین طی ۵ سال آینده در گرم ترین دوره ثبت شده خود 

قرار خواهد گرفت.
 )WMO( به نقل از اســپیس، ســازمان جهانی هواشناسی 
گزارش پیش بینی آب و هوای خود را برای پنج ســال آینده 

زمین در 5 سال آینده می پزد

دلار  51.100

یورو 56.600

پوند  65.950

درهم  14.250

لیر  2.660

سکه  تمام  30.500.000

سکه نیم  17.900.000

سکه ربع  11.400.000

سکه یک گرمی  6.420.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

در حالی که بازارها برای دریافت سرنخ های بیشتر در 
مورد سیاست پولی و اقتصاد، در انتظار انتشار گزارش های 

کلیدی هستند، بهای طلا امروز نسبتأ ثابت بود.
 به نقل از اینوستینگ، قیمت طلا در معاملات آسیایی 
در روز پنج شــنبه تحرک اندکی داشت، به طوری که هر 
اونس طلا به صورت ثابت در سطح 1.982.18 دلار بود، در 
حالی که معاملات آتی طلا در ساعت 20:17 به وقت شرقی 
) 00:17 به وقت گرینویچ( در 1985.15 دلار در هر اونس 
ثابت ماند. هر دو ابزار طی هفته به ترتیب 1.4% و %1.8 
کاهش یافتند.فلز زرد برای اولین بار طی دو هفته ی گذشته 
به زیر ســطح 2000 دلار در هر اونس سقوط کرد و علت 
آن بود که سیگنال های جنگ طلبانه از سوی فدرال رزرو و 
کاهش ترس از نکول بدهی ایالات متحده معامله گران را بر 

آن داشت تا از سنگر پناهگاه امن خارج شوند.
البته با نگاهی به نوسانات هفته ی اخیر می توان مشاهده 
کرد که فلز زرد پس از صعود به رکورد اوایل ماه جاری، در 
این هفته شاهد افزایش سود بود.از آنجا که بازارها در انتظار 
نشانه های بیشتر در مورد اقتصاد و سیاست پولی ایالات 
متحده هســتند، هم اکنون تمرکز بر سخنرانی های آتی 
مقامات فدرال رزرو در دو روز آینده، از جمله رئیس جروم 
پاول در روز جمعه، باقی مانده است.تعداد زیادی از مقامات 
بر این نکته اذعان داشتند که تورم ایالات متحده همچنان 
بســیار بالا باقی مانده است، که نه تنها می تواند اقدامات 
سختگیرانه تر توسط بانک مرکزی را برانگیزد، بلکه عامل 
فشار بیشتر بر طلا نیز هست.در عین حال، با بروز احساسات 
بهبودیافته در میان فلزات صنعتی، مس از پایین ترین سطح 
پنــج ماهه ی خود تا حدودی فاصله گرفت و بهای آن در 
روز پنج شنبه پیرو جهشی از کف قیمت جلسه ی قبل، به 
طور نسبی ثابت ماند. داده های اقتصادی ضعیف تر از حد 
انتظار از چین حاکی از آن است که موج جدیدی از فروش 
در ســال جاری بر فلز سرخ ضربه وارد کرده است؛ علاوه 
بر آن، تأثیر افزایش ترس از رکود اقتصادی ایالات متحده 
را نیز در کاهش چشمگیر مس نمی توان نادیده گرفت.در 
همین راستا، معاملات آتی مس پس از افزایش بیش از 2 
درصدی در روز چهارشنبه در سطح 3.7485 دلار در هر 
پوند ثابت بود.از آنجا که قانونگذاران ایالات متحده بر سر 
دســتیابی به توافق در مورد نکول بدهی دودل شده اند و 
نگرانی در مورد نکول بالقوه ی بدهی ایالات متحده، منبع 
اصلی نگرانی برای بازارها است، جریاناتی از این دست در 
اوایــل ماه جاری طلا را هدایت کرده اند. جانت یلن، وزیر 
خزانه داری آمریکا نســبت به ضرب الاجل اول ژوئن برای 
افزایش سقف بدهی آمریکا هشدار داد.البته پس از آن که 
دولت بایدن در مورد افزایش سقف بدهی ایالات متحده، به 
نکات مثبتی اشاره کرد و صریحأ اظهار داشت که توافق با 
قانونگذاران جمهوری خواه می تواند تا این هفته حاصل شود، 
احساسات بازار تا حدی بهبود یافت.و اما در چشم انداز ارزی، 
مقامــات فدرال رزرو دورنمایی بدبینانه در مورد نرخ های 
بهره ارائه کردند و همین موضوع عاملی شــد که دلار به 
بالاترین حد خود در بیش از شش هفته ی گذشته رسید 
و بدین ترتیب، قیمت فلزات را نیز در این هفته تحت فشار 
قرار داد.سایر فلزات گرانبها در روز پنج شنبه ثابت بودند. 
معاملات آتی پلاتین و نقره در محدوده ی یکسان تا کمی 

بالاتر قرار گرفتند. 

در پی وعده ی توافق مقامات برای افزایش سقف بدهی 
و برطرف شدن نسبی نگرانی ها درباره ی نکول، دلار امروز 

در نزدیکی اوج هفت  هفته ای خود قرار گرفت.
به گزارش شبکه اطلاع رسانی طلا و ارز به نقل از رویترز، 
دلار آمریکا در روز پنج شنبه جایگاه خود را نزدیک به اوج 
هفت هفته ای خود حفظ کرد.جو بایدن، رئیس جمهور 
و کوین مک کارتی، جمهوری خواه ارشــد کنگره ایالات 
متحده، که در تلاش برای جلوگیری از نکول بدهی مضر 
بودند، روز چهارشنبه بر عزم خود برای دستیابی به توافقی 
در مورد افزایش سقف بدهی ۳۱.۴ تریلیون دلاری دولت 
تاکید کردند و این در حالی بود که یک روز قبل از آن، به 
توافق رسیدند که پس از یک بن بست چند ماهه، مذاکره ی 
مستقیم را در دستور کار قرار دهند.در حالی که این نشست 
خوش بینانه به کاهش ترس از نکول بدهی بی سابقه آمریکا 
کمک کــرد، حال و هوای محتاطانه نیز ســبب تعدیل 
ریسک پذیری شد.و اما بازدهی خزانه داری ایالات متحده 
پس از افزایش در جلسه ی قبل در معاملات اولیه ی آسیا 
بالا ماند، و علت این رونق بازار حضور سرمایه گذارانی بود که 
اوراق قرضه ی امن را پیرو سیگنال های مثبت در مذاکرات 

سقف بدهی به فروش رساندند.

هوش مصنوعی در قلمرو موزه ها
مدتی است که موزه ها و گالری ها با توسل به فناوری، سعی 
در یافتن جایگزین هایی برای ثمربخشی روش های سنتی دارند؛ 
در ابتدا، هدف بســیار ســاده بود، تلاش برای افزایش مقدار 
محتوای اضافی، قابل دسترسی از طریق استفاده از ابزارهایی 
مانند کدهای QR یا با جایگزینی راهنماهای صوتی کلاسیک با 
برنامه هایی که در گوشی های هوشمند دانلود می شدند. بعدها، 
اتاق های تعاملی برای ارائه تجربیات در تماس مستقیم با موزه 
متولد شدند و استفاده از ابزارهای فناوری آغاز شد و موزه های 
تعاملی را ایجاد کردند.با این حال، به نظر می رسد که آزمایش 
بین هنر و فناوری بسیار کند پیش می رفت تا اینکه در اوایل 
دهه ۲۰۲۰ موزه ها که دیگر قادر به ارائه امکان بازدید فیزیکی از 
نمایشگاه ها را نداشتند، روشی جایگزین را توسعه دادند. واکنش 
فوری به این مشکل، افزایش محتوا در رسانه های اجتماعی و باز 
شدن کانال های دیگر بود )بارزترین نمونه ورود گالری اوفیتزی 
به تیک تاک بود که عمدتا توسط نوجوانان استفاده می شد( 
اما خیلی زود ثابت شد که این موارد کافی نیستند.با افزایش 
نیاز به فناوری ها و راه حل های پیشرفته تر، هوش مصنوعی در 
موزه های دیجیتال با اهداف متعدد سرعت بخشیدن به کار 
کارکنان، غنی سازی تجربه بازدیدکنندگان و ارائه اطلاعات 

بیشتر به محققان، کار خود را آغاز کردند.

 موزه ها و بحران جهانی
از ابتدای همه گیری کووید-۱۹ برای همه مشخص شد که 
باید جایگزین هایی برای گردشگری فرهنگی سنتی پیدا شود، 
بنابراین واضح بود که این رویداد جهانی با آنچه قبل و بعد از آن 
اتفاق می افتد، از جمله تجربه بازدیدکنندگان، آغاز خواهد شد.

این مورد را داده های یونسکو در نشریه »تامل در بحران: 
مکان های میراث جهانی، موزه ها و تفسیر میراث« نشان داد 
و گزارش کرد در سال ۲۰۲۰ دسترسی عمومی به سایت های 
میراث جهانی در ۹۰ درصد کشــورها به طور کامل یا جزئی 
بسته شد.گزارش منتشر شــده در ماه مه ۲۰۲۰ نشان داد 
که ۹۰ درصد از ۹۵هزار موزه در سراســر جهان تحت تاثیر 

تعطیلی موقت قرار گرفته اند، از جمله موارد مرتبط با سایت های 
میــراث جهانی بود که این موزه ها عمدتا به درآمد حاصل از 
بازدیدکنندگان وابسته بودند و نمی توانستند بازگشایی شوند.

به همین دلیل اســت که املاک میراث جهانی رویکردهای 
نوآورانه را در پاسخ به بحران بهداشت جهانی توسعه داده اند 
که شامل وب سایت ها و  رسانه های اجتماعی راه اندازی شده 
اســت.وقتی مردم متوجه شــدند که دوره قرنطینه طولانی 
می شود، یک معکوس ضروری بود، فرآیندهای فنی سازی که 
مدتی در جریان بود، تسریع شد تا جایگزینی سریع برای حضور 
فیزیکی در نمایشگاه ها پیدا شود؛ دیگر این کاربر نیست که به 
موزه می رود، بلکه موزه مستقیما به خانه می آید.گردشگری 
دیجیتال به کمک گسترش موزه های مجازی و پلت فرم های 
دیجیتالی که امکان دیدن آثار بر روی گوشی های هوشمند، 
بازدید از گالری های آنلاین با رایانه شــخصی و حتی حرکت 
آزادانه در داخل موزه را مستقیما از روی کاناپه ممکن می سازد، 

رونق قابل توجهی یافت.

  جوانــب مثبــت و منفی تجربیــات دیجیتال 
در موزه ها

بدیهی اســت که ثمــره مشــاهده از راه دور جنبه های 
مثبــت و منفی به همــراه دارد مثلا نمی تــوان آنچه را که 
والتــر بنیامین در کتاب خود »اثر هنری در ســده باز تولید 
مکانیکــی«   تعریف می کند را درک کرد با این حال، امکان 
دیدن نمایشگاهی به صورت آنلاین، با آسایش از خانه، تعداد 
کاربران احتمالــی را افزایش می دهد کــه ایجاد موزه های 
مجازی ممکن اســت انگیزه ای برای ارتباط با هنر برای آنان 
باشــد.مطمئنا تفاوت اصلی بین موزه آنلاین و سنتی، عدم 
تحســین اثر هنری اصلی و پرداختن به بازتولید آن اســت 
اما، اگرچه دیدن آثار اصلی در موزه ها کار روزمره ماســت در 
 گذشــته همیشه اینطور نبود بنابراین، همانطور که خواهیم 
دید، اســتفاده از هوش مصنوعی در موزه ها می تواند ابزاری 
بــرای نزدیک تر کردن مردم به هنر باشــد که ثمربخشــی 

»فیزیکی« را حذف نمی کند اما راه های جدیدی برای تقویت 
آن ارائه می دهد.

  واقعیت مجازی برای حرکت در موزه
اگرچه واقعیت مجازی از قبل اولین گام های خود در بخش 
هنر برداشته اما با قرنطینه مرتبط با همه گیری جهانی، رشد 
زیادی داشته است. چگونه می توان بازدیدکننده را آزادانه در 
سالن های مختلف نمایشگاه حرکت داد در همان حال راحت 
در خانه بماند؟ با استفاده از واقعیت مجازی، یعنی شبیه سازی 
واقعی، واقعیتی که وجود ندارد، امکان ایجاد تورهای مجازی 
۳۶۰ درجه وجود دارد. تور مجازی به شما این امکان را می دهد 
همانطور که در واقعیت این کار را انجام می دهید در میان آثار 
حرکت کنید و به توضیحات راهنمای صوتی گوش دهید. از 
جمله موسساتی که برای اولین بار تصمیم به سرمایه گذاری 
در واقعیت مجازی گرفتند، موزه تئاتر دالی است که از هوش 
مصنوعی و یادگیری ماشینی برای ایجاد یک محیط واقعیت 
مجازی استفاده کرد. با استفاده از پلتفرم Matterport، می توان 
وارد موزه مجازی شــد و آزادانه رفت و آمد کرد و از اطلاعات 

عمیق و کنجکاوی آثار لذت برد.

 چت بات و گیمیفیکیشن برای تورهای راهنما
راهنمــا در داخــل موزه وظیفه تشــریح آثــار را برای 
بازدیدکنندگان، کنجکاو کردن آنها و پاســخ به سوالات بر 
عهده دارد و اگر همه اینها توسط یک ربات چت انجام شود 
چه می شود؟ این ایده ای است که InvisibleStudio برای موزه 
ل کاس در میلان داشت. جولیانو گایا، بنیانگذار استفانیا بویانو 
از InvisibleStudio گفت که برخلاف سایر چت بات های موزه، 
ربات ما منحصرا یک بازی اســت و در مجموعه ها گنج یابی 
می کند. از این نظر، این چت بات است که از بازدیدکنندگان 
ســوال می پرســد، بازدیدکنندگان مجبور می شوند که به 
 دقت مجموعه ها را مشــاهده کرده و جزئیات غیرمنتظره را 

کشف کنند.

با افزایش نیاز به فناوری ها 
و راه حل های پیشرفته تر، 

هوش مصنوعی در موزه های 
دیجیتال با اهداف متعدد 

سرعت بخشیدن به کار 
کارکنان، غنی سازی تجربه 

بازدیدکنندگان و ارائه اطلاعات 
بیشتر به محققان، کار خود را 

آغاز کردند.

دلار در صدد حفظ 
جایگاه
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